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Nákladní lanovka na katastru Dolního Lánova.



Milí Lánováci,
úvodník tohoto čísla bych tentokrát chtěla věnovat přestavbě 
„Stodoly“ v centru. Jistě jste si již všimli, že rekonstrukce 
započala (ostatně se to nedalo přehlédnout, když byla jedna 
třetina stodoly odbouraná☺). Pokud vše půjde podle plánu,  
stavba by měla skončit do konce letošního roku, navazovat 
na ni bude rekonstrukce celého centra.

V minulých číslech Zpravodaje jsem psala o tom, že v budou-
cnu by měla být Stodola srdcem Lánova – místem setkávání, 
kulturních akcí a dalších aktivit. Plánujeme prostor, který 
nabídne kavárnu, výstavy, místo pro setkávání (třeba klubu 
důchodců či maminek s malými dětmi) a další akce zaměřené 
na posílení pocitu sounáležitosti mezi obyvateli. 

Na následujících řádcích vám paní Ing. Eva Kaválková, která 
na obci zastává funkci investičního technika, vysvětlí, co vše 
se s budovou bude dělat.

Eliška Rojtová

starostka 

V rámci dlouhodobě plánované rekonstrukce historického 
centra započaly v listopadu 2024 stavební práce na rekon-
strukci bývalé konírny v centru obce. Účelem rekonstrukce je 
zachování historicky cenných klenbových stropů v části 
budovy a hlavně kousku historie na budoucím náměstíčku.

Příprava a plánování projektu zabraly několik měsíců, 
stavební povolení nabylo právní moci dne 16. 8. 2024. 
Následně proběhlo výběrové řízení, které vyhrála společnost 
J. Pišta a spol., společnost s r. o., ze Dvora Králové nad 
Labem. Staveniště bylo předáno 22. 11. 2024. 

Stávající chátrající stavba se přestavuje na multifunkční 
budovu pro veřejnost. Dle vyjádření statika stavby bylo 
nutné část, která směřuje ke kruhovému objezdu, zbourat
a postavit ji znovu. 

Do půdního prostoru bude vestavěn víceúčelový sál, který 
bude možné využít pro veřejné akce, jako jsou přednášky, 
workshopy, výstavy, dětská vystoupení. Dále bude sál sloužit 
pro uzavřenou společnost, jako knihovna s čítárnou a také 
jako klubovna pro místní spolky. Kapacita je navržena pro
50 osob. Součástí tohoto sálu je zázemí, ve kterém se nachází 
bar, kuchyňka a sociální zařízení. To bude sloužit k přípravě
a vydávání teplých a studených nápojů a k výdeji 
občerstvení. 

V přízemí v hlavní části s klenbovým stropem je navržen 
prostor kavárny a občerstvení. Ve střední části budovy je 
naplánovaný prostor pro informační centrum, které bude 
přístupné od květinky. Zbývající část budovy obsahuje nutné 
zázemí kavárny, sociální zařízení a schodiště do patra. 
Novým prvkem bude výtah, který zajistí bezbariérový 
přístup všem. 

Pevně věřím, že bude „Stodola“ fungovat a sloužit nám všem 
a že centrum Lánova nejen díky ní ožije☺ 

Eva Kaválková, investiční technik

ZO schvaluje:
Usnesení č. 5/6/24 – Zastupitelstvo obce schvaluje 
doplnění programu jednání o projednání veřejných zakázek 
a smluv dle návrhu zastupitele I. Havlíčka. 

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 2

Usnesení č. 7/6/24 – Zastupitelstvo obce schvaluje Zprávu 
o činnosti rady obce za období od jednání zastupitelstva dne 

ZPRÁVY Z OBCE LÁNOV 

Z ÚŘADU
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Objektivem z Lánova

Rekonstrukce stodoly.

Rekonstrukce stodoly.

Odvodnění u čp.100, zázemí technických služeb.

Kácení a probírka v připravované nové stavební lokalitě "Nad roklí”.

Článek naleznete uvnitř zpravodaje na str. 19 - 22. Foto k článku „Události na Hanapetru na konci války”.

Mohyla na památku
lesnické exkurze z r. 1906.

Kříž na památku
rodiny Berankových

na Hanapetru.

Čp. 68 na Husích Boudách. Čp. 278 vedle Hanapetru (Milerka)
- dům zavražděných Berankových.
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19. 11. 2024 do jednání zastupitelstva obce dne 17. 12. 2024. 
Výsledek hlasování: Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 1  

Usnesení č. 8/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 8/2024.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0     

Usnesení č. 9/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje úpravu schváleného rozpočtu na rok 2024, 
rozpočet ZŠ a MŠ Lánov na rok 2025 a střednědobý výhled 
ZŠ a MŠ Lánov na období 2026– 2027 dle přílohy. 

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0     

Usnesení č. 10/6/204 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje střednědobý výhled obce Lánov na období 
2026–2028 dle přílohy.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0     

Usnesení č 11/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje rozpočet obce Lánova na rok 2025 se 
schodkem 39 602 tis. Kč. Celkové příjmy 49 534 tis. Kč, 
celkové výdaje 89 136 tis. Kč dle přílohy.

Výsledek hlasování: Pro: 12 Proti: 1 Zdržel se: 2

Usnesení č 12/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov 
projednalo a schvaluje plán inventur 2024 a jmenování 
inventarizačních komisí dle přílohy. 

Výsledek hlasování: Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 1

Usnesení č 13/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje Zprávu o stavu požární ochrany obce.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 14/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje záměr prodeje nově vzniklých pozemků 

2
parc. č. 804/6 o výměře 880 m  (trvalý travní porost), parc. č. 

2
804/7 o výměře 769 m  (trvalý travní porost), parc. č. 804/8

2o výměře 854 m  (trvalý travní porost), parc. č. 804/9
2o výměře 753 m  (trvalý travní porost), parc. č. 845/2

2
o výměře 826 m  (trvalý travní porost), parc. č. 845/17

2
o výměře 769 m  (trvalý travní porost), parc. č. 845/18

2o výměře 821 m  (trvalý travní porost), parc. č. 845/19
2

o výměře 783 m  (trvalý travní porost) a parc. č. 845/20
2

o výměře 826 m  (trvalý travní porost), vše v kat. území 
Prostřední Lánov. Výše uvedené nemovitosti jsou zapsány
na LV č. 10001 v k. ú. Prostřední Lánov, obec Lánov,
ve výlučném vlastnictví obce Lánov. 

Navržené podmínky prodeje, nabídková cena: Cena 
majetkové dispozice bude úplatná a je stanovena v minimální 

2výši 1 468 Kč/m , resp. za cenu v místě a čase obvyklou se 
splatností kupní ceny před vkladem vlastnického práva do 
katastru nemovitostí. Pozemek bude prodán zájemcům, kteří 
ve výběrovém řízení podají nejvyšší cenovou nabídku,
tj. nabídnou nejvyšší kupní cenu. Výběrového řízení se 
mohou zúčastnit pouze fyzické osoby, které jsou plně 
svéprávné a které podle předpisů ČR mohou na území ČR 
nabývat do svého vlastnictví nemovité věci. Zájemci
o koupi pozemku pro výstavbu RD podají písemnou 
nabídku, a to v uzavřené obálce s termínem doručení 
osobně či poštou do 31. března 2025 (včetně), příp. více 
nabídek, každou však v samostatné obálce s uvedením 
svého jména a příjmení a dále zpáteční adresy na zadní 
straně obálky, a to na vyplněném formuláři ŽÁDOST
O KOUPI POZEMKU V LOKALITĚ „NAD ROKLÍ“.

Další informace k podání písemné nabídky pro zájemce
o koupi pozemku viz příloha.

Výsledek hlasování: Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 1   

Usnesení č. 16/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dodatek č. 4 Smlouvy o zajištění a poskytování 
osobní asistence pro občany obce Lánov uzavřené dne
21. 1. 2020 mezi obcí Lánov a Diakonií ČCE – Středisko 
Světlo ve Vrchlabí.     

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 17/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dodatek č. 1 Smlouvy o zajištění a poskytování 
pečovatelské služby pro občany mezi obcí Lánov a městem 
Vrchlabí – Pečovatelskou službou (OS).

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 18/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dohodu o vytvoření společného školského 
obvodu mezi obcí Lánov a městysem Černý Důl.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 19/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dohodu o vytvoření společného školského 
obvodu mezi obcí Lánov a obcí Dolní Dvůr.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 20/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Obecně závaznou vyhlášku, kterou se stanoví 
část společných školských obvodů Základní školy a mateř-
ské školy Lánov.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0 

Usnesení č. 21/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov 
projednalo a schvaluje ceny vodného a stočného na 
kalendářní rok 2025 dle předložené kalkulace Vodárenské 
společnosti, s. r. o., Lánov ve výši bez DPH vodné 18,38 Kč
a stočné 57,21 Kč, celkem včetně DPH 84,67 Kč. 

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

ZO neschvaluje:
Usnesení č. 22/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje změnu Směrnice pro zadávání veřejných 
zakázek malého rozsahu obcí Lánov a jí zřízenými 
příspěvkovými organizacemi, a to tím způsobem, aby 
všechny veřejné zakázky a smlouvy v hodnotě vyšší než
1 mil. Kč nebyly v kompetenci rady obce, ale byly 
schvalovány zastupitelstvem obce. 

Výsledek hlasování: Pro: 2 Proti: 6 Zdržel se: 7  

ZO bere na vědomí:
Usnesení č. 1/6/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
rezignaci Mgr. Dany Jakubcové na mandát člena zastupitel-
stva obce ke dni 19. 11. 2024.

Usnesení č. 2/6/24 – Zastupitelstvo obec bere na vědomí 
nového člena zastupitelstva obce Lánov Iva Havlíčka, nar. ..., 
ke dni 17. 12. 2024. Jmenovaný Ivo Havlíček složil slib.

Usnesení č. 6/6/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
Zprávu o kontrole plnění usnesení z minulého jednání 
zastupitelstva, které se konalo dne 19. 11. 2024. Ke zprávě 
nebylo připomínek.

Usnesení č. 15/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí Smlouvu o dílo uzavřenou mezi obcí 
Lánov a společností J. Pišta a spol., Dvůr Králové nad 
Labem. Předmětem smlouvy je „Přestavba stávající stavby 
na multifunkční budovu obce“ na p. č. st. 46/3 v k. ú. 
Prostřední Lánov. 

Změna sazby poplatku za odpady
Zastupitelstvo obce Lánov se na svém zasedání dne 19. 11. 
2024 usneslo vydat Obecně závaznou vyhlášku obce Lánov
o místním poplatku za obecní systém odpadového 
hospodářství. 

Od 1. 1. 2025 činí sazba poplatku za kalendářní rok
750 Kč.

Schválenou obecně závaznou vyhlášku najdete také na 
webových stránkách obce Lánov – vyhlášky.

Obec Lánov

Svoz směsného odpadu
Svozová firma Transport Trutnov změnila svozové dny 
směsného odpadu – plechové a černé plastové popelnice
a kontejnery. Nově budou probíhat vždy jen každé 
pondělí.

Obec Lánov

Kontejnery i na poškozený textil a obuv
Od ledna roku 2025 musí všechny obce povinně třídit textil 
do separovaných kontejnerů. 

Doposud měla naše obec 3 kontejnery Diakonie Broumov,
do kterých se může ukládat použitelný textil.

Nyní k nim přibyly další 2 bílé kontejnery, do kterých je 
možné vhazovat také potrhaný, znečištěný textil (nikoliv 
však nebezpečnými látkami!), obuv apod. – viz štítek.

Tyto kontejnery budou umístěny v Prostředním Lánově
v areálu technických služeb a ČOV (bývalá jídelna čp. 100).
Budou přístupné v pracovních dnech v čase 7:00–16:00 hod.

Děkujeme, že třídíte!

Obec Lánov

OBJEMNÝ KOMUNÁLNÍ ODPAD
Pátek 11. 4. 2025      14:00–18:00
Sobota 12. 4. 2025        8:00–16:00
Neděle   13. 4. 2025        8:00–16:00

Limit na 1 občana je max. 200 kg odpadu na základě 
předložení OP!

Nová místa svozu:

· Prostřední Lánov – areál techn. služeb a ČOV
(u bývalé školní jídelny čp. 100)

· Horní Lánov – točna u obloukového mostu č. 8 
(u Penteků a Chválů)

Více informací na infokanálu KTV, na webu obce 
www.lanov.cz, na FB Lánováci sami sobě nebo na telefonu: 
499 432 220, 725 951 722 a e-mailu obec@lanov.cz

NEBEZPEČNÝ ODPAD
Sobota 26. 4. 2025   8:00–10:00

Nová místa svozu:

· Prostřední Lánov – areál techn. služeb a ČOV
(u bývalé školní jídelny čp. 100)

· Horní Lánov – točna u obloukového mostu č. 8
(u Penteků a Chválů)

Více informací na infokanálu KTV, na webu obce 
www.lanov.cz, na FB Lánováci sami sobě nebo na telefonu: 
499 432 220, 725 951 722 a e-mailu obec@lanov.cz

Na jaře se rozbíhá další kolo celostátního šetření, při němž 
tazatelky a tazatelé Českého statistického úřadu navštěvují 
domácnosti po celé republice a žádají je o spolupráci. Šetření 
probíhá po celý rok.

Tazatelky a tazatelé ČSÚ mají adresy, které musí navštívit, 
předem dané, a pokud je odmítnete, nemohou je nahradit 
například tím, že by vyzpovídali sdílnějšího souseda. Jednot-
livé domácnosti vybírá z celorepublikového seznamu adres 
počítačový program tak, aby pokryly všechny obydlené části 
země a odpovídaly hustotě osídlení daného regionu. Pokud 
tazatelka nezastihne nikoho doma, zpravidla zanechá ve 
schránce na sebe kontakt. Jestliže se jí na tento kontakt nikdo 
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19. 11. 2024 do jednání zastupitelstva obce dne 17. 12. 2024. 
Výsledek hlasování: Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 1  

Usnesení č. 8/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 8/2024.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0     

Usnesení č. 9/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje úpravu schváleného rozpočtu na rok 2024, 
rozpočet ZŠ a MŠ Lánov na rok 2025 a střednědobý výhled 
ZŠ a MŠ Lánov na období 2026– 2027 dle přílohy. 

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0     

Usnesení č. 10/6/204 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje střednědobý výhled obce Lánov na období 
2026–2028 dle přílohy.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0     

Usnesení č 11/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje rozpočet obce Lánova na rok 2025 se 
schodkem 39 602 tis. Kč. Celkové příjmy 49 534 tis. Kč, 
celkové výdaje 89 136 tis. Kč dle přílohy.

Výsledek hlasování: Pro: 12 Proti: 1 Zdržel se: 2

Usnesení č 12/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov 
projednalo a schvaluje plán inventur 2024 a jmenování 
inventarizačních komisí dle přílohy. 

Výsledek hlasování: Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 1

Usnesení č 13/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje Zprávu o stavu požární ochrany obce.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 14/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje záměr prodeje nově vzniklých pozemků 

2
parc. č. 804/6 o výměře 880 m  (trvalý travní porost), parc. č. 

2
804/7 o výměře 769 m  (trvalý travní porost), parc. č. 804/8

2o výměře 854 m  (trvalý travní porost), parc. č. 804/9
2o výměře 753 m  (trvalý travní porost), parc. č. 845/2

2
o výměře 826 m  (trvalý travní porost), parc. č. 845/17

2
o výměře 769 m  (trvalý travní porost), parc. č. 845/18

2o výměře 821 m  (trvalý travní porost), parc. č. 845/19
2

o výměře 783 m  (trvalý travní porost) a parc. č. 845/20
2

o výměře 826 m  (trvalý travní porost), vše v kat. území 
Prostřední Lánov. Výše uvedené nemovitosti jsou zapsány
na LV č. 10001 v k. ú. Prostřední Lánov, obec Lánov,
ve výlučném vlastnictví obce Lánov. 

Navržené podmínky prodeje, nabídková cena: Cena 
majetkové dispozice bude úplatná a je stanovena v minimální 

2výši 1 468 Kč/m , resp. za cenu v místě a čase obvyklou se 
splatností kupní ceny před vkladem vlastnického práva do 
katastru nemovitostí. Pozemek bude prodán zájemcům, kteří 
ve výběrovém řízení podají nejvyšší cenovou nabídku,
tj. nabídnou nejvyšší kupní cenu. Výběrového řízení se 
mohou zúčastnit pouze fyzické osoby, které jsou plně 
svéprávné a které podle předpisů ČR mohou na území ČR 
nabývat do svého vlastnictví nemovité věci. Zájemci
o koupi pozemku pro výstavbu RD podají písemnou 
nabídku, a to v uzavřené obálce s termínem doručení 
osobně či poštou do 31. března 2025 (včetně), příp. více 
nabídek, každou však v samostatné obálce s uvedením 
svého jména a příjmení a dále zpáteční adresy na zadní 
straně obálky, a to na vyplněném formuláři ŽÁDOST
O KOUPI POZEMKU V LOKALITĚ „NAD ROKLÍ“.

Další informace k podání písemné nabídky pro zájemce
o koupi pozemku viz příloha.

Výsledek hlasování: Pro: 14 Proti: 0 Zdržel se: 1   

Usnesení č. 16/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dodatek č. 4 Smlouvy o zajištění a poskytování 
osobní asistence pro občany obce Lánov uzavřené dne
21. 1. 2020 mezi obcí Lánov a Diakonií ČCE – Středisko 
Světlo ve Vrchlabí.     

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 17/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dodatek č. 1 Smlouvy o zajištění a poskytování 
pečovatelské služby pro občany mezi obcí Lánov a městem 
Vrchlabí – Pečovatelskou službou (OS).

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 18/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dohodu o vytvoření společného školského 
obvodu mezi obcí Lánov a městysem Černý Důl.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 19/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Dohodu o vytvoření společného školského 
obvodu mezi obcí Lánov a obcí Dolní Dvůr.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 20/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Obecně závaznou vyhlášku, kterou se stanoví 
část společných školských obvodů Základní školy a mateř-
ské školy Lánov.

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0 

Usnesení č. 21/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov 
projednalo a schvaluje ceny vodného a stočného na 
kalendářní rok 2025 dle předložené kalkulace Vodárenské 
společnosti, s. r. o., Lánov ve výši bez DPH vodné 18,38 Kč
a stočné 57,21 Kč, celkem včetně DPH 84,67 Kč. 

Výsledek hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0  

ZO neschvaluje:
Usnesení č. 22/6/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje změnu Směrnice pro zadávání veřejných 
zakázek malého rozsahu obcí Lánov a jí zřízenými 
příspěvkovými organizacemi, a to tím způsobem, aby 
všechny veřejné zakázky a smlouvy v hodnotě vyšší než
1 mil. Kč nebyly v kompetenci rady obce, ale byly 
schvalovány zastupitelstvem obce. 

Výsledek hlasování: Pro: 2 Proti: 6 Zdržel se: 7  

ZO bere na vědomí:
Usnesení č. 1/6/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
rezignaci Mgr. Dany Jakubcové na mandát člena zastupitel-
stva obce ke dni 19. 11. 2024.

Usnesení č. 2/6/24 – Zastupitelstvo obec bere na vědomí 
nového člena zastupitelstva obce Lánov Iva Havlíčka, nar. ..., 
ke dni 17. 12. 2024. Jmenovaný Ivo Havlíček složil slib.

Usnesení č. 6/6/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
Zprávu o kontrole plnění usnesení z minulého jednání 
zastupitelstva, které se konalo dne 19. 11. 2024. Ke zprávě 
nebylo připomínek.

Usnesení č. 15/6/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí Smlouvu o dílo uzavřenou mezi obcí 
Lánov a společností J. Pišta a spol., Dvůr Králové nad 
Labem. Předmětem smlouvy je „Přestavba stávající stavby 
na multifunkční budovu obce“ na p. č. st. 46/3 v k. ú. 
Prostřední Lánov. 

Změna sazby poplatku za odpady
Zastupitelstvo obce Lánov se na svém zasedání dne 19. 11. 
2024 usneslo vydat Obecně závaznou vyhlášku obce Lánov
o místním poplatku za obecní systém odpadového 
hospodářství. 

Od 1. 1. 2025 činí sazba poplatku za kalendářní rok
750 Kč.

Schválenou obecně závaznou vyhlášku najdete také na 
webových stránkách obce Lánov – vyhlášky.

Obec Lánov

Svoz směsného odpadu
Svozová firma Transport Trutnov změnila svozové dny 
směsného odpadu – plechové a černé plastové popelnice
a kontejnery. Nově budou probíhat vždy jen každé 
pondělí.

Obec Lánov

Kontejnery i na poškozený textil a obuv
Od ledna roku 2025 musí všechny obce povinně třídit textil 
do separovaných kontejnerů. 

Doposud měla naše obec 3 kontejnery Diakonie Broumov,
do kterých se může ukládat použitelný textil.

Nyní k nim přibyly další 2 bílé kontejnery, do kterých je 
možné vhazovat také potrhaný, znečištěný textil (nikoliv 
však nebezpečnými látkami!), obuv apod. – viz štítek.

Tyto kontejnery budou umístěny v Prostředním Lánově
v areálu technických služeb a ČOV (bývalá jídelna čp. 100).
Budou přístupné v pracovních dnech v čase 7:00–16:00 hod.

Děkujeme, že třídíte!

Obec Lánov

OBJEMNÝ KOMUNÁLNÍ ODPAD
Pátek 11. 4. 2025      14:00–18:00
Sobota 12. 4. 2025        8:00–16:00
Neděle   13. 4. 2025        8:00–16:00

Limit na 1 občana je max. 200 kg odpadu na základě 
předložení OP!

Nová místa svozu:

· Prostřední Lánov – areál techn. služeb a ČOV
(u bývalé školní jídelny čp. 100)

· Horní Lánov – točna u obloukového mostu č. 8 
(u Penteků a Chválů)

Více informací na infokanálu KTV, na webu obce 
www.lanov.cz, na FB Lánováci sami sobě nebo na telefonu: 
499 432 220, 725 951 722 a e-mailu obec@lanov.cz

NEBEZPEČNÝ ODPAD
Sobota 26. 4. 2025   8:00–10:00

Nová místa svozu:

· Prostřední Lánov – areál techn. služeb a ČOV
(u bývalé školní jídelny čp. 100)

· Horní Lánov – točna u obloukového mostu č. 8
(u Penteků a Chválů)

Více informací na infokanálu KTV, na webu obce 
www.lanov.cz, na FB Lánováci sami sobě nebo na telefonu: 
499 432 220, 725 951 722 a e-mailu obec@lanov.cz

Na jaře se rozbíhá další kolo celostátního šetření, při němž 
tazatelky a tazatelé Českého statistického úřadu navštěvují 
domácnosti po celé republice a žádají je o spolupráci. Šetření 
probíhá po celý rok.

Tazatelky a tazatelé ČSÚ mají adresy, které musí navštívit, 
předem dané, a pokud je odmítnete, nemohou je nahradit 
například tím, že by vyzpovídali sdílnějšího souseda. Jednot-
livé domácnosti vybírá z celorepublikového seznamu adres 
počítačový program tak, aby pokryly všechny obydlené části 
země a odpovídaly hustotě osídlení daného regionu. Pokud 
tazatelka nezastihne nikoho doma, zpravidla zanechá ve 
schránce na sebe kontakt. Jestliže se jí na tento kontakt nikdo 
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neozve, vrátí se na místo ještě několikrát a pokusí se s obyva-
teli daného domu nebo bytu spojit.

Skutečnost, že se jedná o tazatele Českého statistického úřa-
du, a nikoliv o podomní prodejce či podvodníky, lze snadno 
ověřit na webové stránce úřadu (csu.gov.cz). Dole, v tmavo-
modré části je ve sloupci „Ochrana dat a legislativa“ odkaz 
„Ověření tazatele“. Po jeho odkliknutí se otevře okno
( ), do něhož je třeba zapsat číslo prů-https://ota.csu.gov.cz
kazu, kterým se tazatelky legitimují. Jestliže číslo souhlasí, 
objeví se údaje o tazatelce. Zadání nesprávného čísla vyvolá 
hlášku, že se jedná o neplatný průkaz. Ověřit totožnost taza-
telky je možné i telefonicky na číslech uvedených na webu 
ČSÚ (www.csu.gov.cz) v záložce Krajské správy (Krajská 
správa ČSÚ v Hradci Králové 495 762 322).

Informace zjišťované při šetření v domácnostech jsou 
potřebné pro hodnocení sociální a ekonomické situace
v České republice, např. jak velkou část ze svých příjmů 
vynakládají domácnosti na energie či nájem, kolik vydávají 
lidé za léky a zdravotní pomůcky nebo jak se liší mzdy a spo-
třeba na venkově a ve městě.

Český statistický úřad používá sesbírané údaje pouze pro 
statistické účely a nepředává je žádným dalším orgánům ani 
institucím, např. finanční správě, policii nebo soudům. 
Všechny dotazníky jsou v průběhu zpracování anonymizo-
vány, tzn., že se oddělí jejich obsah od identifikačních údajů 
domácnosti nebo osoby, která na otázky odpovídala. Výsled-
né statistické výstupy jsou zveřejňovány souhrnně, např.
za republiku, region, za domácnosti rozdělené podle výše 
příjmu, počtu dětí, velikosti obce, právní formy užívání bytu 
apod. Rozhodně z nich nelze zpětně dohledat, které domác-
nosti poskytly jaká data nebo koho konkrétně se dané hodno-
ty týkají.

Data o životní situaci občanů získaná v rámci šetření
v domácnostech nelze pořídit jiným způsobem a ochota lidí 
zodpovědět dotazy tazatelek je proto naprosto klíčová. Bez ní 
bychom byli ochuzeni o mnoho důležitých informací, které 
využívají nejen politici a úřady, ale i běžní lidé, například 
když například porovnávají svůj příjem s průměrnou mzdou 
v zemi či v kraji, když řeší náklady na energie nebo zvažují 
změnu bydliště.

Nevyhánějte tedy prosím tazatelky a tazatele Českého statis-
tického úřadu od svých dveří a buďte jim nápomocni v jejich 
nelehké práci.

Za Český statistický úřad
Pavel Černý

oddělení marketingu a PR

 

V listopadu se narodila Ema Kaprasová. Přejeme jí hodně 
štěstí a zdraví do života.

V období od 16. 11. 2024 do 13. 2. 2025 dovršili svá 
významná životní jubilea (uvádíme 70, 75, 80, 85 let a dále 
po roce) níže uvedení spoluobčané:

Paní Marie Mařasová
Pan Ivan Hanuš
Pan Petr Malý
Pan Jiří Novotný
Paní Eva Falladová
Pan Jindřich Kynský
Paní Jaroslava Závodníková
Pan Milan Purm
Paní Oldřiška Hebká

Všem oslavencům srdečně přejeme všechno nejlepší, mnoho 
štěstí a zdraví.

V prosinci 2024 nás bohužel navždy opustili pan Miloslav 
Novotný (69 let), paní Miluše Černá (94 let) a pan 
Bohumír Hylmar (74 let) a v únoru 2025 pan Luboš Hájek 
(75 let) a pan Jaroslav Čermák (84 let).

Ráda bych jménem obce Lánov vyjádřila upřímnou soustrast 
pozůstalým rodinám, přátelům a blízkým.

Karolina Boková
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Paní Věra Janíková
Paní Alena Gregorová
Pan Jiří Pacák
Paní Květoslava Filipová
Pan Josef Jeništa
Paní Libuše Buriánková
Pan Jiří Blažek
Pan František Mašek
Paní Miluše Fingerová

Připravila Karolina Boková

Turnaj, uspořádaný 25. prosince 2024, byl klasicky orga-
nizován pro osm týmů rozlosovaných do dvou skupin. 
Přihlásily se tradiční týmy: TORZO LEGIE, PRIBINÁČCI, 
JE MI TO JEDNO, VICHR Z HOR a opět i DA GIORGIO 
„A“ i „B“, LANGUSŤÁCI a nově FC VRCHLABÍ.

První zápasy obou skupin začaly velmi vlažně, opatrně, ale 
další utkání již měla velkou šťávu v urputnosti soubojů
o každý míč. Byly vidět technické parádičky některých hráčů 
i dobré zákroky brankářů.

ZÁKLADNÍ SKUPINY 

Do skupiny „A“ byly nalosovány týmy: 

DA GIORGIO „B“, LANGUSŤÁCI, VICHR Z HOR,
FC VRCHLABÍ

Do skupiny „B“ byly nalosovány týmy:

JE MI TO JEDNO, DA GIORGIO „A“, TORZO LEGIE, 
PRIBINÁČCI

Zajímavé rozlosování předpovídalo skupinové vítězství pro 
zkušenější týmy a to se potvrdilo v obou skupinách. Skupinu 
„A“ vyhrál tým posledního vítěze – LANGUSŤÁCI před 
týmem FC VRCHLABÍ, týmem VICHR Z HOR a oslabe-
ným týmem DA GIORGIO „B“. Skupinu „B“ vyhrál tým
DA GIORGIO „A“, druhé skončilo TORZO LEGIE, třetí 
PRIBINÁČCI a čtvrtí JE MI TO JEDNO.

Pořadí ve skupinách rozhodlo o nasazení týmů ve čtvrtfinále:

ČTVRTFINÁLE 
LANGUSŤÁCI – JE MI TO JEDNO  8 : 1 
TORZO LEGIE – VICHR Z HOR    5 : 3
FC VRCHLABÍ – PRIBINÁČCI    2 : 6             
DA GIORGIO „A“ – DA GIRGIO „B“       11 : 2

SEMIFINÁLE
Čtvrtfinále určilo následující semifinálové dvojice:
LANGUSŤÁCI – TORZO LEGIE       2 : 6   
PRIBINÁČCI – DA GIORGIO „A“    5 : 6   

FINÁLE
o 3. místo LANGUSŤÁCI – PRIBINÁČCI   4 : 1  
o 1. místo TORZO LEGIE – DA GIORGIO „A“  1 : 3
   
KONEČNÉ POŘADÍ TURNAJE
1. DA GIORGIO „A“
2. TORZO LEGIE
3. LANGUSŤÁCI
4. PRIBINÁČCI
5.–8. JE MI TO JEDNO
         VICHR Z HOR
         FC VRCHLABÍ
         DA GIORGIO „B“

Nejlepší střelci turnaje:

1. místo Tomáš Polyák     15 branek

2. místo Dominik Zdržálek   12 branek

3. místo Jakub Káňa     10 branek

Nejproduktivnější tým základních skupin:

DA GIORGIO „A“ – 17 branek

Nejproduktivnější tým turnaje:

DA GIORGIO „A“ – 37 branek

Nejlepší brankář: Jan Zamastil 

Nejstarší hráč turnaje: Pavel Schauer

Stanislav Závodník sen.

Taky máte doma nezodpovědnou kočku? Spustí se
s kdejakým kocourem a dvakrát za rok vám nadělí koťata? 
Potvora jedna nestydatá. Co vy s tím kočičím nadělením 
máte doma pořád dělat? 

Kočky už jsou holt takové. Příroda je takhle naprogramovala. 
Množí se až třikrát ročně, s průměrným počtem 6 koťat
v každém vrhu. S takovými počty není divu, že jsou kočky
v České republice trvale přemnožené. Podle statistik žije
v naší republice kolem 1,9 milionů koček. Z toho 60 000
z nich je bez trvalého domova. Útulky přijmou každý rok 
kolem 35 000 nových koťat a to jsou ta šťastnější. Většina
z každoročně narozených nechtěných koťat živoří na ulici, 
toulají se po městech, přežívají v chatových osadách nebo na 
periferiích měst. Živí se odpadky z popelnic a často hynou na 
nemoci, které také roznáší, umírají hlady nebo pod koly aut. 
Populaci těchto bezprizorních koček netvoří většinou 
potomci toulavých koček, ale koček, které někomu patří. 
Jsou to zvířata, která byla rozdaná takzvaně „do dobrých 
rukou“ a nebo kterých se jejich majitelé zbavili, protože jich 
prostě bylo moc.

Jediná možnost, jak snížit počet nechtěných koťat a zatočit
s kočičí „nezodpovědností“, je stát se zodpovědným 
majitelem. Co to znamená? Nechat svoji kočku nebo kocoura 
vykastrovat. Kastrace s sebou nese řadu výhod:
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DĚNÍ V OBCI

DA GIORGIO „A”  Čapek Petr, Rada Patrik, Polyák Tomáš,
Zamastil Jan, Káňa Jakub.

https://ota.csu.gov.cz


neozve, vrátí se na místo ještě několikrát a pokusí se s obyva-
teli daného domu nebo bytu spojit.

Skutečnost, že se jedná o tazatele Českého statistického úřa-
du, a nikoliv o podomní prodejce či podvodníky, lze snadno 
ověřit na webové stránce úřadu (csu.gov.cz). Dole, v tmavo-
modré části je ve sloupci „Ochrana dat a legislativa“ odkaz 
„Ověření tazatele“. Po jeho odkliknutí se otevře okno
( ), do něhož je třeba zapsat číslo prů-https://ota.csu.gov.cz
kazu, kterým se tazatelky legitimují. Jestliže číslo souhlasí, 
objeví se údaje o tazatelce. Zadání nesprávného čísla vyvolá 
hlášku, že se jedná o neplatný průkaz. Ověřit totožnost taza-
telky je možné i telefonicky na číslech uvedených na webu 
ČSÚ (www.csu.gov.cz) v záložce Krajské správy (Krajská 
správa ČSÚ v Hradci Králové 495 762 322).

Informace zjišťované při šetření v domácnostech jsou 
potřebné pro hodnocení sociální a ekonomické situace
v České republice, např. jak velkou část ze svých příjmů 
vynakládají domácnosti na energie či nájem, kolik vydávají 
lidé za léky a zdravotní pomůcky nebo jak se liší mzdy a spo-
třeba na venkově a ve městě.

Český statistický úřad používá sesbírané údaje pouze pro 
statistické účely a nepředává je žádným dalším orgánům ani 
institucím, např. finanční správě, policii nebo soudům. 
Všechny dotazníky jsou v průběhu zpracování anonymizo-
vány, tzn., že se oddělí jejich obsah od identifikačních údajů 
domácnosti nebo osoby, která na otázky odpovídala. Výsled-
né statistické výstupy jsou zveřejňovány souhrnně, např.
za republiku, region, za domácnosti rozdělené podle výše 
příjmu, počtu dětí, velikosti obce, právní formy užívání bytu 
apod. Rozhodně z nich nelze zpětně dohledat, které domác-
nosti poskytly jaká data nebo koho konkrétně se dané hodno-
ty týkají.

Data o životní situaci občanů získaná v rámci šetření
v domácnostech nelze pořídit jiným způsobem a ochota lidí 
zodpovědět dotazy tazatelek je proto naprosto klíčová. Bez ní 
bychom byli ochuzeni o mnoho důležitých informací, které 
využívají nejen politici a úřady, ale i běžní lidé, například 
když například porovnávají svůj příjem s průměrnou mzdou 
v zemi či v kraji, když řeší náklady na energie nebo zvažují 
změnu bydliště.

Nevyhánějte tedy prosím tazatelky a tazatele Českého statis-
tického úřadu od svých dveří a buďte jim nápomocni v jejich 
nelehké práci.

Za Český statistický úřad
Pavel Černý

oddělení marketingu a PR

 

V listopadu se narodila Ema Kaprasová. Přejeme jí hodně 
štěstí a zdraví do života.

V období od 16. 11. 2024 do 13. 2. 2025 dovršili svá 
významná životní jubilea (uvádíme 70, 75, 80, 85 let a dále 
po roce) níže uvedení spoluobčané:

Paní Marie Mařasová
Pan Ivan Hanuš
Pan Petr Malý
Pan Jiří Novotný
Paní Eva Falladová
Pan Jindřich Kynský
Paní Jaroslava Závodníková
Pan Milan Purm
Paní Oldřiška Hebká

Všem oslavencům srdečně přejeme všechno nejlepší, mnoho 
štěstí a zdraví.

V prosinci 2024 nás bohužel navždy opustili pan Miloslav 
Novotný (69 let), paní Miluše Černá (94 let) a pan 
Bohumír Hylmar (74 let) a v únoru 2025 pan Luboš Hájek 
(75 let) a pan Jaroslav Čermák (84 let).

Ráda bych jménem obce Lánov vyjádřila upřímnou soustrast 
pozůstalým rodinám, přátelům a blízkým.

Karolina Boková
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Paní Věra Janíková
Paní Alena Gregorová
Pan Jiří Pacák
Paní Květoslava Filipová
Pan Josef Jeništa
Paní Libuše Buriánková
Pan Jiří Blažek
Pan František Mašek
Paní Miluše Fingerová

Připravila Karolina Boková

Turnaj, uspořádaný 25. prosince 2024, byl klasicky orga-
nizován pro osm týmů rozlosovaných do dvou skupin. 
Přihlásily se tradiční týmy: TORZO LEGIE, PRIBINÁČCI, 
JE MI TO JEDNO, VICHR Z HOR a opět i DA GIORGIO 
„A“ i „B“, LANGUSŤÁCI a nově FC VRCHLABÍ.

První zápasy obou skupin začaly velmi vlažně, opatrně, ale 
další utkání již měla velkou šťávu v urputnosti soubojů
o každý míč. Byly vidět technické parádičky některých hráčů 
i dobré zákroky brankářů.

ZÁKLADNÍ SKUPINY 

Do skupiny „A“ byly nalosovány týmy: 

DA GIORGIO „B“, LANGUSŤÁCI, VICHR Z HOR,
FC VRCHLABÍ

Do skupiny „B“ byly nalosovány týmy:

JE MI TO JEDNO, DA GIORGIO „A“, TORZO LEGIE, 
PRIBINÁČCI

Zajímavé rozlosování předpovídalo skupinové vítězství pro 
zkušenější týmy a to se potvrdilo v obou skupinách. Skupinu 
„A“ vyhrál tým posledního vítěze – LANGUSŤÁCI před 
týmem FC VRCHLABÍ, týmem VICHR Z HOR a oslabe-
ným týmem DA GIORGIO „B“. Skupinu „B“ vyhrál tým
DA GIORGIO „A“, druhé skončilo TORZO LEGIE, třetí 
PRIBINÁČCI a čtvrtí JE MI TO JEDNO.

Pořadí ve skupinách rozhodlo o nasazení týmů ve čtvrtfinále:

ČTVRTFINÁLE 
LANGUSŤÁCI – JE MI TO JEDNO  8 : 1 
TORZO LEGIE – VICHR Z HOR    5 : 3
FC VRCHLABÍ – PRIBINÁČCI    2 : 6             
DA GIORGIO „A“ – DA GIRGIO „B“       11 : 2

SEMIFINÁLE
Čtvrtfinále určilo následující semifinálové dvojice:
LANGUSŤÁCI – TORZO LEGIE       2 : 6   
PRIBINÁČCI – DA GIORGIO „A“    5 : 6   

FINÁLE
o 3. místo LANGUSŤÁCI – PRIBINÁČCI   4 : 1  
o 1. místo TORZO LEGIE – DA GIORGIO „A“  1 : 3
   
KONEČNÉ POŘADÍ TURNAJE
1. DA GIORGIO „A“
2. TORZO LEGIE
3. LANGUSŤÁCI
4. PRIBINÁČCI
5.–8. JE MI TO JEDNO
         VICHR Z HOR
         FC VRCHLABÍ
         DA GIORGIO „B“

Nejlepší střelci turnaje:

1. místo Tomáš Polyák     15 branek

2. místo Dominik Zdržálek   12 branek

3. místo Jakub Káňa     10 branek

Nejproduktivnější tým základních skupin:

DA GIORGIO „A“ – 17 branek

Nejproduktivnější tým turnaje:

DA GIORGIO „A“ – 37 branek

Nejlepší brankář: Jan Zamastil 

Nejstarší hráč turnaje: Pavel Schauer

Stanislav Závodník sen.

Taky máte doma nezodpovědnou kočku? Spustí se
s kdejakým kocourem a dvakrát za rok vám nadělí koťata? 
Potvora jedna nestydatá. Co vy s tím kočičím nadělením 
máte doma pořád dělat? 

Kočky už jsou holt takové. Příroda je takhle naprogramovala. 
Množí se až třikrát ročně, s průměrným počtem 6 koťat
v každém vrhu. S takovými počty není divu, že jsou kočky
v České republice trvale přemnožené. Podle statistik žije
v naší republice kolem 1,9 milionů koček. Z toho 60 000
z nich je bez trvalého domova. Útulky přijmou každý rok 
kolem 35 000 nových koťat a to jsou ta šťastnější. Většina
z každoročně narozených nechtěných koťat živoří na ulici, 
toulají se po městech, přežívají v chatových osadách nebo na 
periferiích měst. Živí se odpadky z popelnic a často hynou na 
nemoci, které také roznáší, umírají hlady nebo pod koly aut. 
Populaci těchto bezprizorních koček netvoří většinou 
potomci toulavých koček, ale koček, které někomu patří. 
Jsou to zvířata, která byla rozdaná takzvaně „do dobrých 
rukou“ a nebo kterých se jejich majitelé zbavili, protože jich 
prostě bylo moc.

Jediná možnost, jak snížit počet nechtěných koťat a zatočit
s kočičí „nezodpovědností“, je stát se zodpovědným 
majitelem. Co to znamená? Nechat svoji kočku nebo kocoura 
vykastrovat. Kastrace s sebou nese řadu výhod:
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1. Kastrace místo topení koťat

Nechat jednorázově vykastrovat kočku 
je lepší než celý život topit koťata. 
Topení a jiné usmrcování koťat je poru-
šení zákona na ochranu zvířat proti 
týrání 249/1992 Sb. Hrozí za něj vězení 
až na 2 roky. Jako porušení tohoto záko-
na je vnímáno i opuštění zvířete za 
účelem se ho zbavit. Takže například 
vyhodit koťata v krabici na pole nebo je 
hodit přes plot jiným lidem do zahrady. 

2. Kastrace je prevencí před
nemocemi

Včasná kastrace funguje jako prevence 
před záněty dělohy u koček. Kastrova-
ná kočka žije déle, protože její tělo není 
vyčerpáváno neustálými porody. Přiro-
zený pud k lovu myší a drobných savců 
přitom zůstává zachován.

3. Kastrovaní kocouři se nepe-
rou a netoulají

Věděli jste, že každý kocour se za sezó-
nu může stát otcem až 40 koťat? Maji-
telé kastrovaných kocourů si pochvalu-
jí, že se kocour tolik netoulá, nepere
a drží se doma, kde chytá myši. Nemu-
síte proto tak často jezdit na veterinu 
kvůli ošetření tržných ran. Snižuje se 
také riziko, že ho na jeho cestě za 
milostnými zálety srazí auto.

4. Kočka nemusí mít jednou za 
život koťata

Každý porod kočku vyčerpává, zvlášť 
když je sama ještě kotě. První říje
u kočky nastává kolem 6. měsíce. 
Neriskujte její zdraví a nechte ji včas 
vykastrovat. Proč dál množit další 
kočky, když jsou jich plné útulky? 
Spousta koček se toulá bez domova
a tím nejen že trpí, ale množí se dál
a dál. Toužíte po koťátku? Vezměte si 
jedno z útulku. Během letních a pod-
zimních měsíců mají opravdu široký 
výběr. 

5. Už žádné nervy s rozdáváním 
koťat

Z rozdávání koťat se poslední dobou 
stává náročná disciplína. Inzertní por-
tály jsou plné inzerátů nabízejících 
„vymazlená roztomilá koťátka“. Proč 
by měl být zájem právě o ta vaše? Kas-

trací kočky si ušetříte čas a stres s hle-
dáním domovů pro nově narozená 
koťata. Navíc nikdy nemůžete zajistit, 
že ruce, do kterých je vydáte, budou 
opravdu „dobré“. Podle statistik útulků 
každé druhé rozdané kotě končí na 
ulici. Nebo je vám to jedno, jaký život 
bude mít kotě vaší kočky?

6. Kastrací ušetříte
Kastrace vyjde levněji než odčervení
a odblešení jednoho vrhu nových 
koťat. Ve srovnání s celoživotními 
náklady na kočku nebo kocoura je cena 
za kastraci zanedbatelná. Kastrace je 
rychlý a bezpečný zákrok. Mladé zdra-
vé zvíře druhý den po zákroku o ničem 
neví a za pár dní se zotaví. Existují také 
kastrační programy, které kastraci
z části hradí (Feliti nebo Kasprocats).

Zastavme společně utrpení koček, 
protože to, jak se ke zvířatům chováme, 
je i naše vizitka. Řekněme dost hlou-
pým výmluvám a předpotopním poví-
dačkám o tom, že kastrace je proti pří-
rodě. Každý, kdo podomácku množí 
koťata, nevědomky přispívá ke zhoršu-
jící se situaci s přemnožením koček. 
Každé takto vyprodukované kotě ubírá 
šanci kočkám z útulku na nový domov. 
Útulky a depozita praskají ve švech
a často nemají kapacity na záchranu 
koček, které živoří na ulicích. Kastrace 
je řešení i jediná udržitelná cesta. Staň-
me se zodpovědnými majiteli „nezod-
povědných“ koček.

Irena Balcarová

Na místě, které se v roce 2024 otevřelo 
do krajiny redukcí náletové zeleně, 
nyní stojí pověstná hrubá stavba. Kap-

lička tedy zapustila základy a vyrostla 
svou zadní stěnou do plánované výšky.

Stále ovšem vidíme část, která bude 
nakonec našim zrakům skryta. Tu část, 
která je ale nezbytná pro celkovou 
stabilitu a životnost. Už nyní však 
můžeme vytušit měřítko a představit
si, jak bude kaple v konečné podobě 
vysoká.

V dílně jsou také připraveny dřevěné 
nosné rošty křídel, které čekají na pota-
žení modřínovým štípaným šindelem. 
Doufáme, že se i hrubé zdivo brzy 
oblékne do své omítkové košilky
a další práce budou moci pokračovat.

Nyní připravujeme nové žádosti
o podporu projektu pro další etapu.

Pokud si přejete podpořit další kroky 
zrodu kaple nebo se dozvědět o projek-
tu více, navštivte:

https://donio.cz/kaple-na-puli-cesty-
v-lanove

nebo www.zdravekrkonose.eu.

Děkujeme všem donátorům za dosa-
vadní příspěvky, které společně s gran-
tem od Nadačního fondu Škoda auto ve 
výši 196 377 Kč a s příspěvkem 50 000 
Kč od obce Lánov dovolily zrealizovat 
tuto první etapu.

Jaroslav Hanč a Michal Daněk

Vizualizace.

Aktuálně.

Ilustrace Karim Saidi.
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Čas vánoční je nejkrásnější v roce, 
všichni se na něj těší, i když pro mnohé 
je uspěchaný a náročný. My jsme si jej 
však chtěli vychutnat, a tak jsme s chutí 
jeli na vánoční koncert do České Skali-
ce. Koncert byl naladěn jak písněmi 
známými, tak vánočními. Postupně se 
na jevišti vystřídali Anna Julie Slováč-
ková, Josef Vágner, Hana Křížková
a Marian Vojtko. Do sálu přenesli slav-
nostní předvánoční atmosféru. Do 
zpěvu jsme se zapojili i my. Dobře 
naladění jsme se vraceli domů.

4. prosince jsme byli pozváni na 
„muzicírování“ do základní školy. Děti 
a paní učitelky nám chtěly zpříjemnit 
předvánoční čekání a naladit nás na 
přicházející Vánoce recitací, písněmi, 
hrou na hudební nástroje, scénkami
a tancem. Konstatovali jsme, že se jim 
to moc povedlo, a s pocitem krásna na 
dušičce jsme se rozešli. Musíme také 
poděkovat všem dětem, ale hlavně 
paním učitelkám za přípravu  víme, co –
za tím je práce a úsilí  a také za občer-–
stvení.

5. prosince jsme byli pozváni do Pro-
sečného na rozloučení se starým 
rokem. Měli jsme možnost popovídat 
si, zavzpomínat na časy z našeho mlá-
dí, příběhy a rodinné zážitky. Je hezké
a milé, že se máme možnost setkávat
s lidmi z okolních vesnic. Také jsme 
měli možnost zahrát si hru bingo.

Další návštěva byla 10. prosince
u „Sousedů“ v Černém Dole, která je 
již tradicí. Po úvodním přivítání dětmi 
ze školy s jejich písněmi a básněmi 
zhodnotila paní starostka práci klubu. 
Příjemná nálada panovala až do samé-

ho večera. S přáním krásných svátků 
jsme se rozloučili a odjížděli domů.

Další den – 11. prosince – jsme pro 
naše členy a pozvané hosty připravili 
vánoční schůzku u nás v Lánově. Paní 
Capoušková přivítala zástupce z obec-
ního úřadu z Lánova i Dolního Lánova, 
z druhého klubu důchodců i z Černého 
Dolu. Děti ze základní školy nám na 
úvod zpříjemnily náladu svým předvá-
nočním pásmem. A pak již následovalo 
hodnocení klubu za celý rok a poděko-
vání všem za odvedenou práci. Také 
paní starostka ohodnotila aktivitu 
klubu a jeho práci pod vedením paní 
Capouškové a popřála mnoho úspěchů 
v roce 2025. K večeru nám přišla zpří-
jemnit náladu skupina Davida Rojta 
svým zpěvem a hudebním doprovo-

dem. Poseděli jsme dlouho do večera, 
vzpomínali na naše dva členy, kteří nás 
v tomto roce opustili (Přemek Plecháč 
a Jana Lacinová) a plánovali další akce 
pro rok 2025.

Ještě rok neskončil a my jsme měli 
možnost jet na vánoční koncert do 
Úpice. Již druhým rokem tento koncert 
pořádá Městská hudba Úpice ve spolu-

práci se ZŠ bří Čapků Úpice se svými 
sólisty a zpěváky. Mají rozsáhlý reper-
toár od moderny přes klasiku až po 
vánoční písně. Celý koncert se nám 
moc líbil a navodil v nás pěknou vánoč-
ní náladu. Byla to poslední kulturní 
akce v roce 2024. Při loučení jsme si 
popřáli hlavně hodně zdravíčka.

Druhý klub důchodců měl rozloučení 
18. prosince. Protože paní Capoušková 
byla nemocná, šly poděkovat za spolu-
práci paní Štolbová a Zaplatílková. 
Paní Hájková všechny přivítala,
i zástupce obcí Lánov a Dolní Lánov – 
paní Rojtovou, paní Šedivou a pana 
Šimůnka. Poděkovala za vstřícná jed-
nání a podporu pro místní důchodce,
za jejich aktivní činnost. Paní starostka 
Rojtová zhodnotila práci klubu a pan 
starosta Šimůnek popřál hodně úspě-
chů v dalším roce, nové nápady pro 
členy klubu a hlavně hodně zdraví.

Tak skončil rok 2024 a my všichni jsme 
již měli možnost oslavit přicházející 
rok 2025 ve svých rodinách.

Dagmar Zaplatílková

Skautský rok 2024 je za námi a může-
me s jistotou říci, že si ho náš lánovský 
oddíl užil jaksepatří. Všechny naše 
čtyři družinky – mlačušky, vlčata, 
světlušky i skauti – se pravidelně schá-
zely na družinových schůzkách po celý 
rok. Samozřejmě nechyběly ani každo-
roční akce. A i přestože jsme nakonec 
museli kvůli počasí zrušit lyžovačku, 
hned následující akce – tradiční maso-
pust – opravdu stála za to. Počasí bylo 
snad nejlepší, co na masopust pamatu-
jeme, a účast veřejnosti jakbysmet!

Na pálení čarodějnic a Den sv. Jiří se 
nás taky sešlo požehnaně. Kromě tra-
dičního večerního ohně a opékání špe-
káčků nás druhý den čekalo družinko-
vé vaření oběda pěkně po skautsku – 

Na výročním setkání zahrály
a zazpívaly děti ze ZŠ.

Výročního setkání desítkářů se zúčastnila
i starostka Lánova paní Rojtová.

Vpravo Margita Capoušková. Přítomen
byl také starosta Dolního Lánova

pan Šimůnek.

Na výročním setkání zahrály
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1. Kastrace místo topení koťat

Nechat jednorázově vykastrovat kočku 
je lepší než celý život topit koťata. 
Topení a jiné usmrcování koťat je poru-
šení zákona na ochranu zvířat proti 
týrání 249/1992 Sb. Hrozí za něj vězení 
až na 2 roky. Jako porušení tohoto záko-
na je vnímáno i opuštění zvířete za 
účelem se ho zbavit. Takže například 
vyhodit koťata v krabici na pole nebo je 
hodit přes plot jiným lidem do zahrady. 

2. Kastrace je prevencí před
nemocemi

Včasná kastrace funguje jako prevence 
před záněty dělohy u koček. Kastrova-
ná kočka žije déle, protože její tělo není 
vyčerpáváno neustálými porody. Přiro-
zený pud k lovu myší a drobných savců 
přitom zůstává zachován.

3. Kastrovaní kocouři se nepe-
rou a netoulají

Věděli jste, že každý kocour se za sezó-
nu může stát otcem až 40 koťat? Maji-
telé kastrovaných kocourů si pochvalu-
jí, že se kocour tolik netoulá, nepere
a drží se doma, kde chytá myši. Nemu-
síte proto tak často jezdit na veterinu 
kvůli ošetření tržných ran. Snižuje se 
také riziko, že ho na jeho cestě za 
milostnými zálety srazí auto.

4. Kočka nemusí mít jednou za 
život koťata

Každý porod kočku vyčerpává, zvlášť 
když je sama ještě kotě. První říje
u kočky nastává kolem 6. měsíce. 
Neriskujte její zdraví a nechte ji včas 
vykastrovat. Proč dál množit další 
kočky, když jsou jich plné útulky? 
Spousta koček se toulá bez domova
a tím nejen že trpí, ale množí se dál
a dál. Toužíte po koťátku? Vezměte si 
jedno z útulku. Během letních a pod-
zimních měsíců mají opravdu široký 
výběr. 

5. Už žádné nervy s rozdáváním 
koťat

Z rozdávání koťat se poslední dobou 
stává náročná disciplína. Inzertní por-
tály jsou plné inzerátů nabízejících 
„vymazlená roztomilá koťátka“. Proč 
by měl být zájem právě o ta vaše? Kas-

trací kočky si ušetříte čas a stres s hle-
dáním domovů pro nově narozená 
koťata. Navíc nikdy nemůžete zajistit, 
že ruce, do kterých je vydáte, budou 
opravdu „dobré“. Podle statistik útulků 
každé druhé rozdané kotě končí na 
ulici. Nebo je vám to jedno, jaký život 
bude mít kotě vaší kočky?

6. Kastrací ušetříte
Kastrace vyjde levněji než odčervení
a odblešení jednoho vrhu nových 
koťat. Ve srovnání s celoživotními 
náklady na kočku nebo kocoura je cena 
za kastraci zanedbatelná. Kastrace je 
rychlý a bezpečný zákrok. Mladé zdra-
vé zvíře druhý den po zákroku o ničem 
neví a za pár dní se zotaví. Existují také 
kastrační programy, které kastraci
z části hradí (Feliti nebo Kasprocats).

Zastavme společně utrpení koček, 
protože to, jak se ke zvířatům chováme, 
je i naše vizitka. Řekněme dost hlou-
pým výmluvám a předpotopním poví-
dačkám o tom, že kastrace je proti pří-
rodě. Každý, kdo podomácku množí 
koťata, nevědomky přispívá ke zhoršu-
jící se situaci s přemnožením koček. 
Každé takto vyprodukované kotě ubírá 
šanci kočkám z útulku na nový domov. 
Útulky a depozita praskají ve švech
a často nemají kapacity na záchranu 
koček, které živoří na ulicích. Kastrace 
je řešení i jediná udržitelná cesta. Staň-
me se zodpovědnými majiteli „nezod-
povědných“ koček.

Irena Balcarová

Na místě, které se v roce 2024 otevřelo 
do krajiny redukcí náletové zeleně, 
nyní stojí pověstná hrubá stavba. Kap-

lička tedy zapustila základy a vyrostla 
svou zadní stěnou do plánované výšky.

Stále ovšem vidíme část, která bude 
nakonec našim zrakům skryta. Tu část, 
která je ale nezbytná pro celkovou 
stabilitu a životnost. Už nyní však 
můžeme vytušit měřítko a představit
si, jak bude kaple v konečné podobě 
vysoká.

V dílně jsou také připraveny dřevěné 
nosné rošty křídel, které čekají na pota-
žení modřínovým štípaným šindelem. 
Doufáme, že se i hrubé zdivo brzy 
oblékne do své omítkové košilky
a další práce budou moci pokračovat.

Nyní připravujeme nové žádosti
o podporu projektu pro další etapu.

Pokud si přejete podpořit další kroky 
zrodu kaple nebo se dozvědět o projek-
tu více, navštivte:

https://donio.cz/kaple-na-puli-cesty-
v-lanove

nebo www.zdravekrkonose.eu.

Děkujeme všem donátorům za dosa-
vadní příspěvky, které společně s gran-
tem od Nadačního fondu Škoda auto ve 
výši 196 377 Kč a s příspěvkem 50 000 
Kč od obce Lánov dovolily zrealizovat 
tuto první etapu.

Jaroslav Hanč a Michal Daněk

Vizualizace.

Aktuálně.

Ilustrace Karim Saidi.
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Čas vánoční je nejkrásnější v roce, 
všichni se na něj těší, i když pro mnohé 
je uspěchaný a náročný. My jsme si jej 
však chtěli vychutnat, a tak jsme s chutí 
jeli na vánoční koncert do České Skali-
ce. Koncert byl naladěn jak písněmi 
známými, tak vánočními. Postupně se 
na jevišti vystřídali Anna Julie Slováč-
ková, Josef Vágner, Hana Křížková
a Marian Vojtko. Do sálu přenesli slav-
nostní předvánoční atmosféru. Do 
zpěvu jsme se zapojili i my. Dobře 
naladění jsme se vraceli domů.

4. prosince jsme byli pozváni na 
„muzicírování“ do základní školy. Děti 
a paní učitelky nám chtěly zpříjemnit 
předvánoční čekání a naladit nás na 
přicházející Vánoce recitací, písněmi, 
hrou na hudební nástroje, scénkami
a tancem. Konstatovali jsme, že se jim 
to moc povedlo, a s pocitem krásna na 
dušičce jsme se rozešli. Musíme také 
poděkovat všem dětem, ale hlavně 
paním učitelkám za přípravu  víme, co –
za tím je práce a úsilí  a také za občer-–
stvení.

5. prosince jsme byli pozváni do Pro-
sečného na rozloučení se starým 
rokem. Měli jsme možnost popovídat 
si, zavzpomínat na časy z našeho mlá-
dí, příběhy a rodinné zážitky. Je hezké
a milé, že se máme možnost setkávat
s lidmi z okolních vesnic. Také jsme 
měli možnost zahrát si hru bingo.

Další návštěva byla 10. prosince
u „Sousedů“ v Černém Dole, která je 
již tradicí. Po úvodním přivítání dětmi 
ze školy s jejich písněmi a básněmi 
zhodnotila paní starostka práci klubu. 
Příjemná nálada panovala až do samé-

ho večera. S přáním krásných svátků 
jsme se rozloučili a odjížděli domů.

Další den – 11. prosince – jsme pro 
naše členy a pozvané hosty připravili 
vánoční schůzku u nás v Lánově. Paní 
Capoušková přivítala zástupce z obec-
ního úřadu z Lánova i Dolního Lánova, 
z druhého klubu důchodců i z Černého 
Dolu. Děti ze základní školy nám na 
úvod zpříjemnily náladu svým předvá-
nočním pásmem. A pak již následovalo 
hodnocení klubu za celý rok a poděko-
vání všem za odvedenou práci. Také 
paní starostka ohodnotila aktivitu 
klubu a jeho práci pod vedením paní 
Capouškové a popřála mnoho úspěchů 
v roce 2025. K večeru nám přišla zpří-
jemnit náladu skupina Davida Rojta 
svým zpěvem a hudebním doprovo-

dem. Poseděli jsme dlouho do večera, 
vzpomínali na naše dva členy, kteří nás 
v tomto roce opustili (Přemek Plecháč 
a Jana Lacinová) a plánovali další akce 
pro rok 2025.

Ještě rok neskončil a my jsme měli 
možnost jet na vánoční koncert do 
Úpice. Již druhým rokem tento koncert 
pořádá Městská hudba Úpice ve spolu-

práci se ZŠ bří Čapků Úpice se svými 
sólisty a zpěváky. Mají rozsáhlý reper-
toár od moderny přes klasiku až po 
vánoční písně. Celý koncert se nám 
moc líbil a navodil v nás pěknou vánoč-
ní náladu. Byla to poslední kulturní 
akce v roce 2024. Při loučení jsme si 
popřáli hlavně hodně zdravíčka.

Druhý klub důchodců měl rozloučení 
18. prosince. Protože paní Capoušková 
byla nemocná, šly poděkovat za spolu-
práci paní Štolbová a Zaplatílková. 
Paní Hájková všechny přivítala,
i zástupce obcí Lánov a Dolní Lánov – 
paní Rojtovou, paní Šedivou a pana 
Šimůnka. Poděkovala za vstřícná jed-
nání a podporu pro místní důchodce,
za jejich aktivní činnost. Paní starostka 
Rojtová zhodnotila práci klubu a pan 
starosta Šimůnek popřál hodně úspě-
chů v dalším roce, nové nápady pro 
členy klubu a hlavně hodně zdraví.

Tak skončil rok 2024 a my všichni jsme 
již měli možnost oslavit přicházející 
rok 2025 ve svých rodinách.

Dagmar Zaplatílková

Skautský rok 2024 je za námi a může-
me s jistotou říci, že si ho náš lánovský 
oddíl užil jaksepatří. Všechny naše 
čtyři družinky – mlačušky, vlčata, 
světlušky i skauti – se pravidelně schá-
zely na družinových schůzkách po celý 
rok. Samozřejmě nechyběly ani každo-
roční akce. A i přestože jsme nakonec 
museli kvůli počasí zrušit lyžovačku, 
hned následující akce – tradiční maso-
pust – opravdu stála za to. Počasí bylo 
snad nejlepší, co na masopust pamatu-
jeme, a účast veřejnosti jakbysmet!

Na pálení čarodějnic a Den sv. Jiří se 
nás taky sešlo požehnaně. Kromě tra-
dičního večerního ohně a opékání špe-
káčků nás druhý den čekalo družinko-
vé vaření oběda pěkně po skautsku – 
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Také v tomto školním roce naši před-
školáčci absolvovali lyžařský kurz
v termínu 13. – 17. 1. 2025. Jako před-
chozí roky byl i Krakonoš na naší stra-
ně a děti tak měly možnost získávat
a zdokonalovat své lyžařské dovednos-
ti na bohaté sněhové nadílce. Lyžařský 
kurz byl absolvován dle zvyklostí
a v rámci dlouholeté a bezkonkurenční 
spolupráce opět v Dolním Dvoře pod 
vedením Ski Baron a vedoucí instruk-
torky Kamily (lektorka se svatozáří). 
Vlídní instruktoři naprosté nováčky 

naučili a pokročilejší jezdce zdokonali-
li v dovednostech lyžování. Děti si kurz 
i díky krásnému počasí náramně užíva-
ly. Na konci února měly děti možnost 
navazujícího kurzu.

Ve školce v Horním Lánově si zimu 
obohatili stavbou ledového království, 
které bylo stavěno dle fantazie nejstar-
ších děvčátek ze třídy Včeličky.

MŠ Lánov

Od 5. do 12. listopadu probíhala na naší 
škole vědomostní soutěž, která byla 
určena pro žáky 8. a 9. tříd. 

Soutěž byla rozdělena do dvou hlav-
ních částí, které se zaměřovaly na 
různé aspekty znalostí a dovedností
v oblasti IT. První část byla věnována 
základním vědomostem o informač-
ních technologiích. Úkoly v této sekci 
se týkaly různých oblastí, kterými jsou 
internet, hardware, software, operační 
systémy, komunikace prostřednictvím 
ICT a základní principy programování. 
Druhá část soutěže se soustředila na 
matematické a logické myšlení. Úkoly 
této části testovaly schopnost žáků řešit 
komplexní problémy, uplatnit analytic-
ké schopnosti a využít logiku k naleze-
ní správného řešení. 

Velkou pochvalu zaslouží naši nejlep-
šími řešitelé:

• Pavlína Poláková (8. A)

• Aleš Vencl (8. A)

• Vojtěch Trkan (8. A)

Všem zúčastněným děkujeme za jejich 
aktivní účast a nasazení. Věřím, že tato 
zkušenost byla nejen zajímavá, ale také 
přínosná pro váš osobní rozvoj. Těšíme 
se na další podobné akce.

 Soňa Matyášová

V pátek 22. listopadu proběhlo ve spor-
tovní hale v Hostinném okresní finále 
ve florbalu chlapců 6. a 7. tříd. Turnaje 
se zúčastnily nejlepší školy v okrese 
Trutnov. Jednotlivé týmy byly rozloso-
vány do dvou skupin, ve kterých se 
odehrály zápasy každý s každým. Nej-
lepší týmy na prvním a druhém místě 
ve skupině postoupily do semifinále
a následně pak odehrály finále a zápas 
o 3. místo.

Náš tým nakonec obsadil ve skupinové 
fázi třetí místo, které bohužel už bylo 
nepostupové, a celkově kluci obsadili 

páté místo. V prvním zápase odehráli 
vyrovnaný zápas, ale dvě chyby v obra-
ně rozhodly zápas v neprospěch našeho 
týmu. Ve druhém zápase jsme ze začát-
ku soupeře vůbec nestíhali a velmi 
rychle jsme prohrávali. Nakonec jsme 
sice zabrali, ale bohužel gólovou ztrátu 
jsme již nedokázali dotáhnout. Třetí 
zápas ve skupině jsme naopak rozehrá-
li velmi dobře, byli jsme rychlejší
i přesnější a dokázali jsme soupeře 
přehrát. Poslední zápas kluci zvládli 
vítězně, ale i v tomto zápase se nevyva-
rovali chyb.

Každopádně hoši zaslouží obrovskou 
pochvalu a všem zúčastněným děkuji 
za předvedené výkony, nasazení, 
bojovnost a reprezentaci naší školy. 

Libor Spurný

Ve čtvrtek 28. listopadu k nám zavítal 
se svými okřídlenými a opeřenými 
parťáky pan Karel Nejman. Jeho nauč-
ná přednáška o biologické ochraně 
sadů a letišť byla skvělá. Vyprávěl
nám o historii sokolnictví a o tradici 
vztahu člověka a dravce, která je stará 
4000 let. A tak se už ani nedivíme,
že bylo sokolnictví zapsáno na seznam 
UNESCO. Poutavě nám vyprávěl
o životě dravců, o jejich výcviku
a smysluplném využití v prostorách 
letišť a sadů. Na zavolání mu dravci 
přistávali na ruce, na první pohled bylo 
patrné, že mezi nimi je vřelý a přátelský 
vztah. 

Myslím, že mu s klidem můžeme věřit 
jeho tvrzení, že sokolnictví přináší 
pohodu v duši a že se zvířaty člověk 
zapomene na veškeré starosti světa.

Jana Ryndová

Žáci 6. B, 7. A a 7. B se v prosincových 
dnech zúčastnili školního kola celore-
publikové soutěže Finanční gramot-
nost. V této soutěži žáci porovnávají 
své znalosti o hospodaření a fungování 
světa peněz.

Mezi nejúspěšnější řešitele patří Maty-
áš Novák ze 6. B, Denisa Hipschová ze 
7. A a Michal Kaňkovský ze 7. B, kteří 

venku v přírodě v kotlíku na ohni. Děti 
si zase zkusily něco nového a všechny 
družinky si na svém uvařeném obědu 
skvěle pochutnaly. 

Letošní rok jsme se také rozhodli 
zúčastnit se s našimi družinkami Závo-
du vlčat a světlušek, který se pořádá 
jednou za dva roky a tentokrát byl
v Hostinném. I když bohužel nakonec 
mohly naše vlčušky (pracovní název 
pro dvě věkové kategorie, rozdělené na 
holky a kluky) projít závodem pouze 
nesoutěžně (jedné účastnici jsme 
neuhlídali věk, takže přesáhla věkový 
limit), všichni si to moc užili, získali 
nové zkušenosti a na stanovištích do 
toho dali všechno. A podle získaných 
bodů by naše družinka byla uchvátila 
krásné páté místo. 

Mezi tradiční akce samozřejmě nesmí-
me zapomenout zahrnout i Noc koste-
lů, která se letos vydařila jako vždy, 
počasí nám přálo, lidí se také hodně 
ukázalo a děti se na stanovištích patřič-
ně vydováděly. Krom všem známých 
stanovišť jako je lukostřelba nebo 
chůze po slackline jsme letos dokonce 
přišli se zajímavou novinkou – děti si 
mohly na jednom ze stanovišť stlouci
z prken ptačí budku.  

Konec školního – a tudíž i skautského – 
roku jsme samozřejmě ukončili jak 
jinak než závěrečkou, tentokrát po 
dlouhé době na vodě. Vydali jsme se
s dětmi na raftech zdolat Labe ze Dvora 
Králové do Kuksu. Víkendovka měla 
velmi pozitivní ohlas, děti to na vodě 
opravdu bavilo a těšily se na další 
podobnou akci.  

V létě o prázdninách samozřejmě 
nesměl chybět již dlouho očekávaný 
tábor, tentokrát v Netolicích u Sobotky 
na deset dní. Letošní tábor byl na téma 
Zaklínač a zúčastnilo se nám úžasných 
devatenáct dětí. Tábořiště bylo krásné, 
počasí taky a všichni nakonec odjížděli 
domů s novým zažitým dobrodruž-
stvím a hlavou plnou vzpomínek na 
krásně strávených deset dní.    

A po prázdninách přišel čas zahájit 
nový skautský rok. Tentokrát jsme 
trochu obměnili tradiční Den otevře-
ných dveří a zahájili rok akcí s názvem 
Otvíračka. A jelikož se dětem na závě-
rečce voda moc líbila, jeli jsme na otví-
račce na rafty znovu! Tentokrát na řeku 
Jizeru z Malé Skály do Dolánek. Byla 
sice trošku víc zima než na předchozí 
vodní akci, ale i tak se na konci většina 
stačila v řece pořádně vykoupat!

Na podzim taky nesmí chybět tradiční 
drakiáda se vším všudy – dlabáním 
dýní, pouštěním draků, stezkou odva-

hy… I když bohužel na draky moc 
větrno nebylo, alespoň nám nepršelo 
jako už tolikrát předtím a nakonec se 
přece jenom draci do vzduchu dostali. 

Každopádně byl i tento skautský rok 
skvělý, a i když už se chýlí ke konci, 
naše skautské dobrodružství jím zdale-
ka nekončí. Proto srdečně děkujeme 
obcím za pomoc a podporu v naší 
skautské činnosti a za to, že nám umož-
nily s dětmi všechny ty věci zažít. Děku-
jeme!

Váš skautský oddíl Lánov
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Také v tomto školním roce naši před-
školáčci absolvovali lyžařský kurz
v termínu 13. – 17. 1. 2025. Jako před-
chozí roky byl i Krakonoš na naší stra-
ně a děti tak měly možnost získávat
a zdokonalovat své lyžařské dovednos-
ti na bohaté sněhové nadílce. Lyžařský 
kurz byl absolvován dle zvyklostí
a v rámci dlouholeté a bezkonkurenční 
spolupráce opět v Dolním Dvoře pod 
vedením Ski Baron a vedoucí instruk-
torky Kamily (lektorka se svatozáří). 
Vlídní instruktoři naprosté nováčky 

naučili a pokročilejší jezdce zdokonali-
li v dovednostech lyžování. Děti si kurz 
i díky krásnému počasí náramně užíva-
ly. Na konci února měly děti možnost 
navazujícího kurzu.

Ve školce v Horním Lánově si zimu 
obohatili stavbou ledového království, 
které bylo stavěno dle fantazie nejstar-
ších děvčátek ze třídy Včeličky.

MŠ Lánov

Od 5. do 12. listopadu probíhala na naší 
škole vědomostní soutěž, která byla 
určena pro žáky 8. a 9. tříd. 

Soutěž byla rozdělena do dvou hlav-
ních částí, které se zaměřovaly na 
různé aspekty znalostí a dovedností
v oblasti IT. První část byla věnována 
základním vědomostem o informač-
ních technologiích. Úkoly v této sekci 
se týkaly různých oblastí, kterými jsou 
internet, hardware, software, operační 
systémy, komunikace prostřednictvím 
ICT a základní principy programování. 
Druhá část soutěže se soustředila na 
matematické a logické myšlení. Úkoly 
této části testovaly schopnost žáků řešit 
komplexní problémy, uplatnit analytic-
ké schopnosti a využít logiku k naleze-
ní správného řešení. 

Velkou pochvalu zaslouží naši nejlep-
šími řešitelé:

• Pavlína Poláková (8. A)

• Aleš Vencl (8. A)

• Vojtěch Trkan (8. A)

Všem zúčastněným děkujeme za jejich 
aktivní účast a nasazení. Věřím, že tato 
zkušenost byla nejen zajímavá, ale také 
přínosná pro váš osobní rozvoj. Těšíme 
se na další podobné akce.

 Soňa Matyášová

V pátek 22. listopadu proběhlo ve spor-
tovní hale v Hostinném okresní finále 
ve florbalu chlapců 6. a 7. tříd. Turnaje 
se zúčastnily nejlepší školy v okrese 
Trutnov. Jednotlivé týmy byly rozloso-
vány do dvou skupin, ve kterých se 
odehrály zápasy každý s každým. Nej-
lepší týmy na prvním a druhém místě 
ve skupině postoupily do semifinále
a následně pak odehrály finále a zápas 
o 3. místo.

Náš tým nakonec obsadil ve skupinové 
fázi třetí místo, které bohužel už bylo 
nepostupové, a celkově kluci obsadili 

páté místo. V prvním zápase odehráli 
vyrovnaný zápas, ale dvě chyby v obra-
ně rozhodly zápas v neprospěch našeho 
týmu. Ve druhém zápase jsme ze začát-
ku soupeře vůbec nestíhali a velmi 
rychle jsme prohrávali. Nakonec jsme 
sice zabrali, ale bohužel gólovou ztrátu 
jsme již nedokázali dotáhnout. Třetí 
zápas ve skupině jsme naopak rozehrá-
li velmi dobře, byli jsme rychlejší
i přesnější a dokázali jsme soupeře 
přehrát. Poslední zápas kluci zvládli 
vítězně, ale i v tomto zápase se nevyva-
rovali chyb.

Každopádně hoši zaslouží obrovskou 
pochvalu a všem zúčastněným děkuji 
za předvedené výkony, nasazení, 
bojovnost a reprezentaci naší školy. 

Libor Spurný

Ve čtvrtek 28. listopadu k nám zavítal 
se svými okřídlenými a opeřenými 
parťáky pan Karel Nejman. Jeho nauč-
ná přednáška o biologické ochraně 
sadů a letišť byla skvělá. Vyprávěl
nám o historii sokolnictví a o tradici 
vztahu člověka a dravce, která je stará 
4000 let. A tak se už ani nedivíme,
že bylo sokolnictví zapsáno na seznam 
UNESCO. Poutavě nám vyprávěl
o životě dravců, o jejich výcviku
a smysluplném využití v prostorách 
letišť a sadů. Na zavolání mu dravci 
přistávali na ruce, na první pohled bylo 
patrné, že mezi nimi je vřelý a přátelský 
vztah. 

Myslím, že mu s klidem můžeme věřit 
jeho tvrzení, že sokolnictví přináší 
pohodu v duši a že se zvířaty člověk 
zapomene na veškeré starosti světa.

Jana Ryndová

Žáci 6. B, 7. A a 7. B se v prosincových 
dnech zúčastnili školního kola celore-
publikové soutěže Finanční gramot-
nost. V této soutěži žáci porovnávají 
své znalosti o hospodaření a fungování 
světa peněz.

Mezi nejúspěšnější řešitele patří Maty-
áš Novák ze 6. B, Denisa Hipschová ze 
7. A a Michal Kaňkovský ze 7. B, kteří 

venku v přírodě v kotlíku na ohni. Děti 
si zase zkusily něco nového a všechny 
družinky si na svém uvařeném obědu 
skvěle pochutnaly. 

Letošní rok jsme se také rozhodli 
zúčastnit se s našimi družinkami Závo-
du vlčat a světlušek, který se pořádá 
jednou za dva roky a tentokrát byl
v Hostinném. I když bohužel nakonec 
mohly naše vlčušky (pracovní název 
pro dvě věkové kategorie, rozdělené na 
holky a kluky) projít závodem pouze 
nesoutěžně (jedné účastnici jsme 
neuhlídali věk, takže přesáhla věkový 
limit), všichni si to moc užili, získali 
nové zkušenosti a na stanovištích do 
toho dali všechno. A podle získaných 
bodů by naše družinka byla uchvátila 
krásné páté místo. 

Mezi tradiční akce samozřejmě nesmí-
me zapomenout zahrnout i Noc koste-
lů, která se letos vydařila jako vždy, 
počasí nám přálo, lidí se také hodně 
ukázalo a děti se na stanovištích patřič-
ně vydováděly. Krom všem známých 
stanovišť jako je lukostřelba nebo 
chůze po slackline jsme letos dokonce 
přišli se zajímavou novinkou – děti si 
mohly na jednom ze stanovišť stlouci
z prken ptačí budku.  

Konec školního – a tudíž i skautského – 
roku jsme samozřejmě ukončili jak 
jinak než závěrečkou, tentokrát po 
dlouhé době na vodě. Vydali jsme se
s dětmi na raftech zdolat Labe ze Dvora 
Králové do Kuksu. Víkendovka měla 
velmi pozitivní ohlas, děti to na vodě 
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podobnou akci.  

V létě o prázdninách samozřejmě 
nesměl chybět již dlouho očekávaný 
tábor, tentokrát v Netolicích u Sobotky 
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devatenáct dětí. Tábořiště bylo krásné, 
počasí taky a všichni nakonec odjížděli 
domů s novým zažitým dobrodruž-
stvím a hlavou plnou vzpomínek na 
krásně strávených deset dní.    

A po prázdninách přišel čas zahájit 
nový skautský rok. Tentokrát jsme 
trochu obměnili tradiční Den otevře-
ných dveří a zahájili rok akcí s názvem 
Otvíračka. A jelikož se dětem na závě-
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sice trošku víc zima než na předchozí 
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stačila v řece pořádně vykoupat!
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dýní, pouštěním draků, stezkou odva-
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jako už tolikrát předtím a nakonec se 
přece jenom draci do vzduchu dostali. 

Každopádně byl i tento skautský rok 
skvělý, a i když už se chýlí ke konci, 
naše skautské dobrodružství jím zdale-
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obcím za pomoc a podporu v naší 
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díky svým výborným výsledkům 
postupují do okresního kola.

Všem žákům děkuji za účast a nadšení, 
postupujícím gratuluji a těším se na 
jejich výkony v okresním kole.

Mgr. Karolína Slánská

Ve čtvrtek 5. 12. se naši žáci pod hlavič-
kou KND zúčastnili vzdělávacího dopo-
ledne „Čertovské experimenty“ na 
Přírodovědecké fakultě Univerzity 
Hradec Králové. Čertovské experi-
menty učí hravou formou děti ze 
základních škol, že přírodní vědy 
nejsou jen teorií, ale že se dají ukázat
a „ohmatat“ v praxi.

Byl přichystán pestrý vzdělávací pro-
gram. Katedra fyziky připravila něko-
lik stanovišť, na kterých si děti vyzkou-
šely rozličné experimenty: hledaly 
těžiště těles, pracovaly s termokame-
rou, se siloměry, s podtlakem.

Katedra biologie je osobně seznámila 
se zástupci světa bezobratlých. Žáci se 
dozvěděli základní informace o životě 
těchto tvorů a poté si mohli živé jedince 
prohlédnout. Seznámili se např. s mno-
honožkou, pakobylkou, veleštírem, 
sklípkanem a dalšími zajímavými 
jedinci.

Katedra chemie představila rozličné 
roztoky a jejich reakce s dalšími látka-
mi.

Katedra informatiky naučila žáky kódo-
vat, katedra matematiky měla připrave-
né zábavné hry a logické výzvy.

Bylo to velmi příjemné dopoledne plné 
nových poznatků a zážitků.

Těšíme se na příští rok.

Soňa Matyášová a Karolína Slánská

V úterý 10. prosince se na naší škole 
uskutečnila další disciplína sportovní-
ho desetiboje „O krále Krkonoš“.
Tentokrát byl disciplínou pro první 
stupeň skok do dálky z místa a pro 
druhý stupeň skok vysoký. Soutěž byla 
plná napětí a úžasných výkonů!

V kategorii dívek z prvního stupně 
excelovala Viktorie Lacušková z 3. A, 
která s výkonem 140 cm získala zlatou 
medaili. U chlapců dominoval Jan 
Jirka ze 4. třídy, když skočil neuvěři-
telných 210 cm.

Několik odvážných dívek z 5. třídy se 
také zapojilo do soutěže skoku do výš-
ky. Nejlépe skočila Lucie Kratochví-
lová z 5. A, a to 110 cm. 

Na druhém stupni zazářila mezi dívka-
mi Gabriela Lukášková z 9. A se sko-
kem 120 cm, zatímco u chlapců vybo-
joval vítězství Martin Šmatár z 9. B
a Artem Tkachuk ze 7. A s výkonem 
143 cm.

Všem účastníkům gratulujeme k jejich 
nasazení a skvělým výsledkům! Soutěž 
„O krále Krkonoš“ tak opět ukázala, že 
sport a zábava patří k sobě. Už teď se 
těšíme na další disciplíny!

Tomáš Korbelář

V pondělí 16. 12. proběhlo setkání žáků 
2. a 3. tříd s uměním v rámci hudebně-
výchovného interaktivního divadelní-
ho představení. Děti měly možnost 
zažít neopakovatelný zážitek, který je 
naučil, jak více věnovat pozornost 
kráse hudby a jejímu vlivu na naši před-
stavivost.

Samotné představení bylo založeno na 
klasické pohádce, upravené tak, aby 
byla přístupná i těm nejmenším poslu-
chačům. Vypravěč, společně s decho-
vým kvintetem složeným z flétny, hobo-
je, klarinetu, lesního rohu a fagotu, 
poutavě zapojoval děti do děje. Každý
z hudebníků hrál nejen na svůj nástroj, 

ale také přímo komunikoval s mladými 
diváky prostřednictvím hudebních 
meziher a hravé interakce.

Prostřednictvím tohoto představení se 
děti nejen seznámily s jednotlivými 
dechovými nástroji, ale zároveň si 
mohly vyzkoušet zazpívat písničku za 
živého doprovodu profesionálních 
hudebníků. Malebný hudební dopro-
vod pomáhal dětem lépe pochopit
a procítit děj pohádky, přičemž působil 
pozitivně na jejich fantazii a rozvoj 
hudební představivosti.

Naši žáci ocenili možnost být v těsném 
kontaktu s profesionálními hudebníky, 
kteří jim ochotně odpověděli na dotazy 
o svých nástrojích i o tom, co obnáší být 
hudebníkem. Akce byla velmi inspira-
tivní a podnětná pro další rozvoj vztahu 
dětí k hudbě a umění obecně.

Těšíme se na další podobně přínosné 
akce, které našim dětem přiblíží svět 
kultury a umění.

Šedivá, Reilová, Beranová

Dne 8. ledna 2025 se na naší škole usku-
tečnil Novoroční šachový turnaj, který 
byl určen pro žáky od 1. do 9. třídy. 
Turnaj nás velmi potěšil a především 
překvapil vysokým počtem přihláše-
ných. Přihlásilo se celkem 21 žáků, 
bohužel 3 z nich náhle onemocněli
a nemohli se turnaje zúčastnit. I přesto 
si mezi sebou zahrálo 18 účastníků 
(Rozálie Schliegsbirová, Jan Jirka, 
Sebastien Denis Popp, Václav Šretr, 
Matěj Máslo, Lukáš Hejral, Tomáš 
Farský, Denys Juryk, Jiří Matyáš, 
Michal Kaňkovský, Jiří Vališka, Voj-
těch Trkan, Jan Daňhel, Štěpán Kocián, 
Dominik Drozdík, Jakub Cerman, 
Tomáš Janda, Vojtěch Žďárský), kteří 
si užili skvělý den plný šachových 
zápasů.

Všichni hráči se chovali velmi férově
a přispěli k příjemné atmosféře během 
celého dne. Po několika napínavých 
kolech se na prvních místech umístili:

1. místo: Vojtěch Žďárský (9. A)
2. místo: Honza Daňhel (8. A)
3. místo: Denys Juryk (7. A)

Gratulujeme vítězům a děkujeme všem 
zúčastněným za jejich účast a sportov-
ního ducha! Rádi bychom také poděko-
vali TJ Spartak Hostinné za laskavé 

zapůjčení šachového materiálu, který 
nám pomohl uspořádat tento skvělý 
turnaj. Těšíme se na další šachový tur-
naj, který nás čeká kolem Velikonoc.

  Matyášová, Buchar

V lednu se konalo okresní kolo soutěže 
Finanční gramotnost, do kterého se 
probojoval tým ve složení Denisa 
Hipschová (7. A), Michal Kaňkovský 
(7. B) a Matyáš Novák (6. B).

Okresní kolo probíhalo online formou. 
Žáci museli odpovídat na rozličné 
otázky ze světa financí a bankovních 
produktů. Naši reprezentanti soutěžili v 
kategorii žáků 2. stupně a odpovídají-
cích tříd víceletého gymnázia.

Bohužel 18 získaných bodů z 26 
možných nestačilo na postup do 
krajského kola, naši žáci ale přesto 
dokázali, že se ve světě financí neztratí.

Chtěla bych jim velice poděkovat za 
vzornou reprezentaci školy a pochválit 
je za nadšení, s jakým k soutěži 
přistupovali. Těšíme se na další ročník.

Mgr. Karolína Slánská

V pondělí 10. února se nám konečně 
povedla návštěva s přednáškou a bese-
dou úspěšného českého spisovatele 
Štěpána Javůrka, který je znám svou 
trilogií Sudetský dům, romány Cha-
loupky, Nebe nad Perninkem a knihou 
příběhů Krušnohorské osudy. Opravdu 
píši konečně, protože dvakrát jsme
z různých důvodů museli setkání zrušit, 
ale tentokrát vše (možná díky mé urput-
nosti) dobře dopadlo a pan spisovatel 
opravdu přijel k nám do Lánova. Naši 
žáci i žákyně osmých a devátých tříd se 
již (jak jinak) nemohli dočkat, protože 
pro valnou část z nich to bylo první 
setkání s živým spisovatelem. Troufám 
si napsat, že jsme byli panem Javůrkem 
všichni okouzleni. Jeho charisma
i obdivuhodné nadšení pro vše, co dělá, 

se na nás přeneslo, a tak jsme si dvě 
hodiny užívali jeho rozmanitá vyprávě-
ní nejen o psaní a jeho knihách, ale
i nevšedních zážitcích z cest. Velmi nás 
zaujalo, že pochází také z hor, ve kte-
rých se aktivně angažuje, je ředitelem 
Destinační agentury Krušnohoří, a tak 
až budete mít cestu do Krušných hor, 
může vás pan Javůrek provázet po 
tamních kopcích a přírodě.

Věřím, že toto setkání nebylo naše 
poslední. Pan Javůrek připravuje další 
knihu, a tak budeme mít o důvod více si 
ho k nám opět pozvat.

Nina Javorová

Ve středu 19. února proběhlo ve spor-
tovní hale v Hostinném okresní kolo
ve florbale žáků 4. a 5. tříd OPEN.
To znamená, že v jednom týmu mohli 
hrát jak chlapci, tak dívky, a proto jsme 
letos poprvé postavili smíšený tým. 
Musím říct, že to byl dobrý krok. Děv-
čata se chlapců vůbec nezalekla a byla 
jim rovnocennými soupeři. Všichni 
zúčastnění mají mé velké uznání. Nej-
prve se museli trochu sehrát, ale jinak 
všichni předváděli velmi bojovný 
výkon, a myslím si, že se za své výkony 
nemusí vůbec stydět. Nakonec obsadili 
krásné a zasloužené páté místo. Všem 
zúčastněným děkuji za předvedené 
výkony a reprezentaci naší školy. Dou-
fám, že to pro všechny bude další moti-
vace do tréninku a větší chuť se zlepšo-
vat.

Tým – Ema Matyášová, Ludmila Jeba-
vá, Matěj Přívratský, Jan Malínský, 
Tobiáš Tryzna, Jan Jirka a Daniel Píša.

Libor Spurný

V lánovské knihovně uchovávám 
výtisky měsíčníku Krkonoše, ale 
některá čísla mi stále ještě chybí. Pokud 
byste tato starší čísla měli a mohli je do 
lánovské knihovny věnovat, bylo by to 
skvělé.

Chybějí tato čísla:

roky 1968–1978 – vždy všech 12 čísel

1979/1–11

1982/7

1989/1, 2, 4, 5, 6, 7, 9, 10, 11, 12

roky 1990–1992 – vždy všech 12 čísel

1993/1, 2, 3, 4, 5, 8, 9, 10, 11

1994/1, 3, 4, 6, 7, 8, 10, 11

1996/1, 2, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11

2000/6

2001/1, 2, 3, 4, 5, 6, 10, 11, 12

2003/1–11

2007/3, 7

2008/1

Karolina Boková
Infocentrum a knihovna Lánov

Tel.: 499 432 083
E-mail: infocentrum@lanov.cz

Typickým hnízdištěm sýčků bývaly 
staré doupné stromy v zemědělské 
krajině. V současné době však sýček 
obývá výhradně bezprostřední okolí 
lidských sídel, nejčastěji vesnice
s farmami, stodolami, stájemi a jinými 
hospodářskými budovami, ale nevyhý-
bá se ani větším městům. Právě zde 
jsou sýčci vystaveni řadě nebezpečí
v podobě smrtelných pastí, jako jsou 
různé nádrže na vodu, větrací šachty, 
svisle stojící roury či fukary na seno, 
ze kterých se sýčci nedokáží dostat
a hynou v nich. V takovýchto pastech 
uhynula v posledních desetiletích více 
jak třetina (36 %) sýčků, u nichž známe 
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díky svým výborným výsledkům 
postupují do okresního kola.

Všem žákům děkuji za účast a nadšení, 
postupujícím gratuluji a těším se na 
jejich výkony v okresním kole.

Mgr. Karolína Slánská

Ve čtvrtek 5. 12. se naši žáci pod hlavič-
kou KND zúčastnili vzdělávacího dopo-
ledne „Čertovské experimenty“ na 
Přírodovědecké fakultě Univerzity 
Hradec Králové. Čertovské experi-
menty učí hravou formou děti ze 
základních škol, že přírodní vědy 
nejsou jen teorií, ale že se dají ukázat
a „ohmatat“ v praxi.

Byl přichystán pestrý vzdělávací pro-
gram. Katedra fyziky připravila něko-
lik stanovišť, na kterých si děti vyzkou-
šely rozličné experimenty: hledaly 
těžiště těles, pracovaly s termokame-
rou, se siloměry, s podtlakem.

Katedra biologie je osobně seznámila 
se zástupci světa bezobratlých. Žáci se 
dozvěděli základní informace o životě 
těchto tvorů a poté si mohli živé jedince 
prohlédnout. Seznámili se např. s mno-
honožkou, pakobylkou, veleštírem, 
sklípkanem a dalšími zajímavými 
jedinci.

Katedra chemie představila rozličné 
roztoky a jejich reakce s dalšími látka-
mi.

Katedra informatiky naučila žáky kódo-
vat, katedra matematiky měla připrave-
né zábavné hry a logické výzvy.

Bylo to velmi příjemné dopoledne plné 
nových poznatků a zážitků.

Těšíme se na příští rok.

Soňa Matyášová a Karolína Slánská

V úterý 10. prosince se na naší škole 
uskutečnila další disciplína sportovní-
ho desetiboje „O krále Krkonoš“.
Tentokrát byl disciplínou pro první 
stupeň skok do dálky z místa a pro 
druhý stupeň skok vysoký. Soutěž byla 
plná napětí a úžasných výkonů!

V kategorii dívek z prvního stupně 
excelovala Viktorie Lacušková z 3. A, 
která s výkonem 140 cm získala zlatou 
medaili. U chlapců dominoval Jan 
Jirka ze 4. třídy, když skočil neuvěři-
telných 210 cm.

Několik odvážných dívek z 5. třídy se 
také zapojilo do soutěže skoku do výš-
ky. Nejlépe skočila Lucie Kratochví-
lová z 5. A, a to 110 cm. 

Na druhém stupni zazářila mezi dívka-
mi Gabriela Lukášková z 9. A se sko-
kem 120 cm, zatímco u chlapců vybo-
joval vítězství Martin Šmatár z 9. B
a Artem Tkachuk ze 7. A s výkonem 
143 cm.

Všem účastníkům gratulujeme k jejich 
nasazení a skvělým výsledkům! Soutěž 
„O krále Krkonoš“ tak opět ukázala, že 
sport a zábava patří k sobě. Už teď se 
těšíme na další disciplíny!

Tomáš Korbelář

V pondělí 16. 12. proběhlo setkání žáků 
2. a 3. tříd s uměním v rámci hudebně-
výchovného interaktivního divadelní-
ho představení. Děti měly možnost 
zažít neopakovatelný zážitek, který je 
naučil, jak více věnovat pozornost 
kráse hudby a jejímu vlivu na naši před-
stavivost.

Samotné představení bylo založeno na 
klasické pohádce, upravené tak, aby 
byla přístupná i těm nejmenším poslu-
chačům. Vypravěč, společně s decho-
vým kvintetem složeným z flétny, hobo-
je, klarinetu, lesního rohu a fagotu, 
poutavě zapojoval děti do děje. Každý
z hudebníků hrál nejen na svůj nástroj, 

ale také přímo komunikoval s mladými 
diváky prostřednictvím hudebních 
meziher a hravé interakce.

Prostřednictvím tohoto představení se 
děti nejen seznámily s jednotlivými 
dechovými nástroji, ale zároveň si 
mohly vyzkoušet zazpívat písničku za 
živého doprovodu profesionálních 
hudebníků. Malebný hudební dopro-
vod pomáhal dětem lépe pochopit
a procítit děj pohádky, přičemž působil 
pozitivně na jejich fantazii a rozvoj 
hudební představivosti.

Naši žáci ocenili možnost být v těsném 
kontaktu s profesionálními hudebníky, 
kteří jim ochotně odpověděli na dotazy 
o svých nástrojích i o tom, co obnáší být 
hudebníkem. Akce byla velmi inspira-
tivní a podnětná pro další rozvoj vztahu 
dětí k hudbě a umění obecně.

Těšíme se na další podobně přínosné 
akce, které našim dětem přiblíží svět 
kultury a umění.

Šedivá, Reilová, Beranová

Dne 8. ledna 2025 se na naší škole usku-
tečnil Novoroční šachový turnaj, který 
byl určen pro žáky od 1. do 9. třídy. 
Turnaj nás velmi potěšil a především 
překvapil vysokým počtem přihláše-
ných. Přihlásilo se celkem 21 žáků, 
bohužel 3 z nich náhle onemocněli
a nemohli se turnaje zúčastnit. I přesto 
si mezi sebou zahrálo 18 účastníků 
(Rozálie Schliegsbirová, Jan Jirka, 
Sebastien Denis Popp, Václav Šretr, 
Matěj Máslo, Lukáš Hejral, Tomáš 
Farský, Denys Juryk, Jiří Matyáš, 
Michal Kaňkovský, Jiří Vališka, Voj-
těch Trkan, Jan Daňhel, Štěpán Kocián, 
Dominik Drozdík, Jakub Cerman, 
Tomáš Janda, Vojtěch Žďárský), kteří 
si užili skvělý den plný šachových 
zápasů.

Všichni hráči se chovali velmi férově
a přispěli k příjemné atmosféře během 
celého dne. Po několika napínavých 
kolech se na prvních místech umístili:

1. místo: Vojtěch Žďárský (9. A)
2. místo: Honza Daňhel (8. A)
3. místo: Denys Juryk (7. A)

Gratulujeme vítězům a děkujeme všem 
zúčastněným za jejich účast a sportov-
ního ducha! Rádi bychom také poděko-
vali TJ Spartak Hostinné za laskavé 

zapůjčení šachového materiálu, který 
nám pomohl uspořádat tento skvělý 
turnaj. Těšíme se na další šachový tur-
naj, který nás čeká kolem Velikonoc.

  Matyášová, Buchar

V lednu se konalo okresní kolo soutěže 
Finanční gramotnost, do kterého se 
probojoval tým ve složení Denisa 
Hipschová (7. A), Michal Kaňkovský 
(7. B) a Matyáš Novák (6. B).

Okresní kolo probíhalo online formou. 
Žáci museli odpovídat na rozličné 
otázky ze světa financí a bankovních 
produktů. Naši reprezentanti soutěžili v 
kategorii žáků 2. stupně a odpovídají-
cích tříd víceletého gymnázia.

Bohužel 18 získaných bodů z 26 
možných nestačilo na postup do 
krajského kola, naši žáci ale přesto 
dokázali, že se ve světě financí neztratí.

Chtěla bych jim velice poděkovat za 
vzornou reprezentaci školy a pochválit 
je za nadšení, s jakým k soutěži 
přistupovali. Těšíme se na další ročník.

Mgr. Karolína Slánská

V pondělí 10. února se nám konečně 
povedla návštěva s přednáškou a bese-
dou úspěšného českého spisovatele 
Štěpána Javůrka, který je znám svou 
trilogií Sudetský dům, romány Cha-
loupky, Nebe nad Perninkem a knihou 
příběhů Krušnohorské osudy. Opravdu 
píši konečně, protože dvakrát jsme
z různých důvodů museli setkání zrušit, 
ale tentokrát vše (možná díky mé urput-
nosti) dobře dopadlo a pan spisovatel 
opravdu přijel k nám do Lánova. Naši 
žáci i žákyně osmých a devátých tříd se 
již (jak jinak) nemohli dočkat, protože 
pro valnou část z nich to bylo první 
setkání s živým spisovatelem. Troufám 
si napsat, že jsme byli panem Javůrkem 
všichni okouzleni. Jeho charisma
i obdivuhodné nadšení pro vše, co dělá, 

se na nás přeneslo, a tak jsme si dvě 
hodiny užívali jeho rozmanitá vyprávě-
ní nejen o psaní a jeho knihách, ale
i nevšedních zážitcích z cest. Velmi nás 
zaujalo, že pochází také z hor, ve kte-
rých se aktivně angažuje, je ředitelem 
Destinační agentury Krušnohoří, a tak 
až budete mít cestu do Krušných hor, 
může vás pan Javůrek provázet po 
tamních kopcích a přírodě.

Věřím, že toto setkání nebylo naše 
poslední. Pan Javůrek připravuje další 
knihu, a tak budeme mít o důvod více si 
ho k nám opět pozvat.

Nina Javorová

Ve středu 19. února proběhlo ve spor-
tovní hale v Hostinném okresní kolo
ve florbale žáků 4. a 5. tříd OPEN.
To znamená, že v jednom týmu mohli 
hrát jak chlapci, tak dívky, a proto jsme 
letos poprvé postavili smíšený tým. 
Musím říct, že to byl dobrý krok. Děv-
čata se chlapců vůbec nezalekla a byla 
jim rovnocennými soupeři. Všichni 
zúčastnění mají mé velké uznání. Nej-
prve se museli trochu sehrát, ale jinak 
všichni předváděli velmi bojovný 
výkon, a myslím si, že se za své výkony 
nemusí vůbec stydět. Nakonec obsadili 
krásné a zasloužené páté místo. Všem 
zúčastněným děkuji za předvedené 
výkony a reprezentaci naší školy. Dou-
fám, že to pro všechny bude další moti-
vace do tréninku a větší chuť se zlepšo-
vat.

Tým – Ema Matyášová, Ludmila Jeba-
vá, Matěj Přívratský, Jan Malínský, 
Tobiáš Tryzna, Jan Jirka a Daniel Píša.

Libor Spurný

V lánovské knihovně uchovávám 
výtisky měsíčníku Krkonoše, ale 
některá čísla mi stále ještě chybí. Pokud 
byste tato starší čísla měli a mohli je do 
lánovské knihovny věnovat, bylo by to 
skvělé.

Chybějí tato čísla:

roky 1968–1978 – vždy všech 12 čísel

1979/1–11

1982/7

1989/1, 2, 4, 5, 6, 7, 9, 10, 11, 12

roky 1990–1992 – vždy všech 12 čísel

1993/1, 2, 3, 4, 5, 8, 9, 10, 11

1994/1, 3, 4, 6, 7, 8, 10, 11

1996/1, 2, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11

2000/6

2001/1, 2, 3, 4, 5, 6, 10, 11, 12

2003/1–11

2007/3, 7

2008/1

Karolina Boková
Infocentrum a knihovna Lánov

Tel.: 499 432 083
E-mail: infocentrum@lanov.cz

Typickým hnízdištěm sýčků bývaly 
staré doupné stromy v zemědělské 
krajině. V současné době však sýček 
obývá výhradně bezprostřední okolí 
lidských sídel, nejčastěji vesnice
s farmami, stodolami, stájemi a jinými 
hospodářskými budovami, ale nevyhý-
bá se ani větším městům. Právě zde 
jsou sýčci vystaveni řadě nebezpečí
v podobě smrtelných pastí, jako jsou 
různé nádrže na vodu, větrací šachty, 
svisle stojící roury či fukary na seno, 
ze kterých se sýčci nedokáží dostat
a hynou v nich. V takovýchto pastech 
uhynula v posledních desetiletích více 
jak třetina (36 %) sýčků, u nichž známe 
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příčinu smrti, ale i řada dalších ohrože-
ných ptáků, což dokládá třeba nález
28 mrtvých sov pálených v jediné oce-
lové trubce od fukaru na seno. Zabez-
pečení takových pastí je přitom často 
rychlé a jednoduché.
Komu tím dále pomůžete? + brouci, 
motýli, včely, žáby, ptáci, sova pálená, 
poštolka, puštík

Leták o nebezpečí smrtících pastí 
pro ptáky, zejména pro sýčky s příkla-
dy a tipy, jak je zabezpečit:

SUDY A NÁDRŽE NA VODU

Nádrže s vodou (sudy, vany, napáječky 
atd.) představují pro sýčky zásadní 
nebezpečí. Pokud do nich spadnou, po 
namočení se z nich kvůli hladkým stě-
nám nedostanou a utopí se. Přitom 
podobné nádrže jsou u nás velmi běžné. 
Nenechme v nich sýčky a další druhy 
zvířat zbytečně hynout. Jestliže nádobu 
nepoužíváme, otočíme ji dnem vzhůru. 
Když ji používáme, umístíme do ní 
plovák, který může být z dřevěných 
prken či pěnový, a připevníme pruh 
drátěného pletiva na okraj, aby se pří-
padné oběti snadno dostaly ven.

Sýček se může utopit i v napaječce pro 
zvířata, jak je možno vidět níže. Existu-
jí speciální napaječky s vnitřním 
košem, po kterém sýček bezpečně 
vyšplhá ven.

Na fotkách si můžete prohlédnout, jaké 
nebezpečí nádrže pro sýčky znamenají 
i zabezpečení různých typů nádrží 
pomocí pletiva a plováků. Speciální 
plováky ze spřáteleného e-shopu Zele-
ná domácnost můžete nahradit také 
plovákem ze silnějších prken.

BAZÉNY

Česká republika má nejvíce bazénů na 
počet obyvatel v Evropě. Někteří lidé 
kvůli tomu říkají, že jsme zemí šmou-
lích hrnců. Bohužel právě bazény před-
stavují další smrtelné nebezpečí pro 
řadu živočichů včetně sýčků. Spadne-li 
do nich pták, žába, hmyz nebo i domácí 
mazlíček, mohou nechtěnou koupel 
zaplatit životem, protože po hladkých 
stěnách bazénu se nedokážou dostat 
ven. Pomůžeme jim instalací plováku 
buď dřevěného nebo speciálního
k tomu určeného, který nabízí např. 
Zelená domácnost. 

SVISLÉ TRUBKY – ROURY, 
FUKARY, OKAPY A KOMÍNY

Další nebezpečí představují duté, 
kolmo stojící objekty, jako jsou sudy, 
roury, trubky z fukaru na seno, ale
i komíny, kam mohou ptáci zapadnout. 
Svisle stojící roury stačí položit do 
vodorovné pozice či horní vstup uzavřít 
pletivem nebo dřevěnou deskou, a tím 
zamezit uvíznutí ptáků v nich. Některé 
domy mají okapy ústící do kanálů až 
pod zemí. To je opět pro sýčky nebez-
pečné. Do okapové roury mohou spad-
nout nebo se tam chtějí schovat před 
případným nebezpečím. Ven už se ale 
nedostanou, na rozdíl od okapu, který 
ústí nad zemí. Aby byl sýček v bezpečí, 
stačí horní ústí okapové roury zakrýt 
mřížkou. Existují ale i různé varianty 
zakrytí celých okapů, které zamezují 
jejich zanášení listím během podzimu
a současně spolehlivě ochrání i sýčky.

Komíny jsou dalším typem pasti, do 
které snadno zapadnou vysoké počty 
ptáků. Přesná data však nejsou známá. 
Existují různé typy komínů podle funk-
ce, materiálu, konstrukce, umístění
i přístupnosti. Není tedy snadné určit 
jeden typ zabezpečení, který bude fun-
govat plošně. Na českém trhu existují 
lapače jisker, které svojí konstrukcí 
zamezují vniknutí ptáka dovnitř komí-
na a zároveň splňují nutné bezpečnost-
ní normy (pokud se jedná o komín vyu-
žívaný především u kotlů na pevná 
paliva, kde jiskry vznikají). Některé 
firmy je již přestávají nabízet mezi 
svými produkty/službami vzhledem
k vývoji modernějších kamen a nepo-
třebnosti zabezpečení komína lapačem 
jisker. U komínů, které se již nevyuží-
vají či jejich využití a vlastnosti to dovo-
lují, je možné kromě lapače jisker 
komín zabezpečit přiděláním kovové 
mřížky. Zabezpečení komínu je v dneš-
ní době tedy téma hlavně pro ty, kteří si 
riziko vniknutí živočicha uvědomují
a sami se informují u svého kominíka či 
specializované firmy, která jim jak
s výběrem, tak instalací lapače jisker
či mřížky pomůže. Nedoporučujeme 
vlastníkům komínů, aby se do instalace 
zabezpečení pouštěli sami pro zajištění 
nezávadnosti a průchodnosti komína, 
stejně tak pro vyhnutí se možným zra-
něním při práci ve výškách.

Různá nebezpečí ve formě svislých 
rour včetně jejich následků a zabezpe-
čení si můžete prohlédnout na fotkách 
níže. 

PROSKLENÉ PLOCHY

Stejně jako pro ostatní druhy ptáků
i pro sýčky jsou nebezpečné prosklené 
plochy. Ve skle se může zrcadlit okolní 
krajina, nebo může být průhledné.
V obou případech si ptáci myslí, že jím 
bez problému proletí. A tím se smrtelně 
pletou. Sklo je třeba zviditelnit, nejlépe 
hustým polepem. Jedna silueta dravce 
ale nepomůže. Nejlepší jsou pruhy 
nebo nálepky jakéhokoli tvaru a barvy, 
vždy však nejdále 10 cm od sebe. Sovy 
mají specifikum, že nevidí v UV spekt-
ru, proto pro ochranu skel kvůli sovám 
není vhodné používat speciální UV 
samolepky na skla, jako u jiných druhů. 
Lepší je v tomto případě na ochranu 
skel použít neprůhledné samolepky. 
Probíhá i kampaň ČSO, která se věnuje 

nebezpečným, proskleným zastávkám 
a do které se můžete také zapojit
ohlášením nebezpečné zastávky na 
www.zastavky.birdlife.cz

ČSO se kolizím ptáků se skly věnuje 
dlouhodobě, proto můžete pro získání 
podrobnějších informací použít násle-
dující odkazy na informační materiály 
a web zabývající se touto problemati-
kou:

Brožura Ptáci a skla ke stažení:

Brožura Kolize ptáků s transpa-
rentními a reflexními plochami
ke stažení:

OSTATNÍ PASTI

V okolí lidských sídel ale číhá řada 
dalších nebezpečí. Do provázků poho-
zených nebo omotaných kolem plotu či 
stromu, do sítí používaných na zakrý-
vání úrody nebo do starých, volně se 
povalujících sítí od balíků sena či 
slámy se mohou sýčci i další ptáci snad-
no a nenávratně zamotat. Hlavně
u větších zemědělských objektů pak 
nacházíme staré nepoužívané nádrže 
nebo sila, ve kterých se ptáci mohou 
utopit. Dívejme se proto na své okolí
i ptačíma očima a nebuďme lhostejní! 
Není nic horšího než zbytečná smrt.

Podle České společnosti ornitologické 
(www.birdlife.cz) připravila Karolina 
Boková

Péče o blízkého s hendikepem 24 hodin 
denně, sedm dní v týdnu, je náročná jak 
psychicky, tak fyzicky. Pečující osoba 
se mnohdy dostává do situace, kdy si 
sama potřebuje odpočinout a načerpat 
nové síly.

Právě proto jsme tu pro vás – Odlehčo-
vací služba v Domově sv. Josefa. Nabí-
zíme krátkodobý pobyt až na tři měsíce 
lidem s roztroušenou sklerózou, jiným 
neurologickým onemocněním a oso-
bám s tělesným či jiným zdravotním 
postižením.

V blízkosti Dvora Králové nad Labem, 
v Žirči, v krásném prostředí barokního 
areálu s bylinkovou zahradou mají 
klienti přístup k širokému výběru tera-
pií, služeb a pomoci. Ty jim pomáhají 
díky individuálnímu přístupu a kom-
plexní péči multidisciplinárního týmu 
odborníků vyrovnat se s nemocí, stabi-
lizovat zdravotní stav i kompenzovat 
ztrátu hybnosti. Setkání v kavárně
a nabídka nejrůznějších aktivit a kul-
turního programu obohacuje klientům 
každý den.

V případě zájmu neváhejte kontaktovat 
naši odbornou poradnu, tel.: 491 610 
620.

Více informací na:
www.domovsvatehojosefa.cz
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příčinu smrti, ale i řada dalších ohrože-
ných ptáků, což dokládá třeba nález
28 mrtvých sov pálených v jediné oce-
lové trubce od fukaru na seno. Zabez-
pečení takových pastí je přitom často 
rychlé a jednoduché.
Komu tím dále pomůžete? + brouci, 
motýli, včely, žáby, ptáci, sova pálená, 
poštolka, puštík

Leták o nebezpečí smrtících pastí 
pro ptáky, zejména pro sýčky s příkla-
dy a tipy, jak je zabezpečit:

SUDY A NÁDRŽE NA VODU

Nádrže s vodou (sudy, vany, napáječky 
atd.) představují pro sýčky zásadní 
nebezpečí. Pokud do nich spadnou, po 
namočení se z nich kvůli hladkým stě-
nám nedostanou a utopí se. Přitom 
podobné nádrže jsou u nás velmi běžné. 
Nenechme v nich sýčky a další druhy 
zvířat zbytečně hynout. Jestliže nádobu 
nepoužíváme, otočíme ji dnem vzhůru. 
Když ji používáme, umístíme do ní 
plovák, který může být z dřevěných 
prken či pěnový, a připevníme pruh 
drátěného pletiva na okraj, aby se pří-
padné oběti snadno dostaly ven.

Sýček se může utopit i v napaječce pro 
zvířata, jak je možno vidět níže. Existu-
jí speciální napaječky s vnitřním 
košem, po kterém sýček bezpečně 
vyšplhá ven.

Na fotkách si můžete prohlédnout, jaké 
nebezpečí nádrže pro sýčky znamenají 
i zabezpečení různých typů nádrží 
pomocí pletiva a plováků. Speciální 
plováky ze spřáteleného e-shopu Zele-
ná domácnost můžete nahradit také 
plovákem ze silnějších prken.

BAZÉNY

Česká republika má nejvíce bazénů na 
počet obyvatel v Evropě. Někteří lidé 
kvůli tomu říkají, že jsme zemí šmou-
lích hrnců. Bohužel právě bazény před-
stavují další smrtelné nebezpečí pro 
řadu živočichů včetně sýčků. Spadne-li 
do nich pták, žába, hmyz nebo i domácí 
mazlíček, mohou nechtěnou koupel 
zaplatit životem, protože po hladkých 
stěnách bazénu se nedokážou dostat 
ven. Pomůžeme jim instalací plováku 
buď dřevěného nebo speciálního
k tomu určeného, který nabízí např. 
Zelená domácnost. 

SVISLÉ TRUBKY – ROURY, 
FUKARY, OKAPY A KOMÍNY

Další nebezpečí představují duté, 
kolmo stojící objekty, jako jsou sudy, 
roury, trubky z fukaru na seno, ale
i komíny, kam mohou ptáci zapadnout. 
Svisle stojící roury stačí položit do 
vodorovné pozice či horní vstup uzavřít 
pletivem nebo dřevěnou deskou, a tím 
zamezit uvíznutí ptáků v nich. Některé 
domy mají okapy ústící do kanálů až 
pod zemí. To je opět pro sýčky nebez-
pečné. Do okapové roury mohou spad-
nout nebo se tam chtějí schovat před 
případným nebezpečím. Ven už se ale 
nedostanou, na rozdíl od okapu, který 
ústí nad zemí. Aby byl sýček v bezpečí, 
stačí horní ústí okapové roury zakrýt 
mřížkou. Existují ale i různé varianty 
zakrytí celých okapů, které zamezují 
jejich zanášení listím během podzimu
a současně spolehlivě ochrání i sýčky.

Komíny jsou dalším typem pasti, do 
které snadno zapadnou vysoké počty 
ptáků. Přesná data však nejsou známá. 
Existují různé typy komínů podle funk-
ce, materiálu, konstrukce, umístění
i přístupnosti. Není tedy snadné určit 
jeden typ zabezpečení, který bude fun-
govat plošně. Na českém trhu existují 
lapače jisker, které svojí konstrukcí 
zamezují vniknutí ptáka dovnitř komí-
na a zároveň splňují nutné bezpečnost-
ní normy (pokud se jedná o komín vyu-
žívaný především u kotlů na pevná 
paliva, kde jiskry vznikají). Některé 
firmy je již přestávají nabízet mezi 
svými produkty/službami vzhledem
k vývoji modernějších kamen a nepo-
třebnosti zabezpečení komína lapačem 
jisker. U komínů, které se již nevyuží-
vají či jejich využití a vlastnosti to dovo-
lují, je možné kromě lapače jisker 
komín zabezpečit přiděláním kovové 
mřížky. Zabezpečení komínu je v dneš-
ní době tedy téma hlavně pro ty, kteří si 
riziko vniknutí živočicha uvědomují
a sami se informují u svého kominíka či 
specializované firmy, která jim jak
s výběrem, tak instalací lapače jisker
či mřížky pomůže. Nedoporučujeme 
vlastníkům komínů, aby se do instalace 
zabezpečení pouštěli sami pro zajištění 
nezávadnosti a průchodnosti komína, 
stejně tak pro vyhnutí se možným zra-
něním při práci ve výškách.

Různá nebezpečí ve formě svislých 
rour včetně jejich následků a zabezpe-
čení si můžete prohlédnout na fotkách 
níže. 

PROSKLENÉ PLOCHY

Stejně jako pro ostatní druhy ptáků
i pro sýčky jsou nebezpečné prosklené 
plochy. Ve skle se může zrcadlit okolní 
krajina, nebo může být průhledné.
V obou případech si ptáci myslí, že jím 
bez problému proletí. A tím se smrtelně 
pletou. Sklo je třeba zviditelnit, nejlépe 
hustým polepem. Jedna silueta dravce 
ale nepomůže. Nejlepší jsou pruhy 
nebo nálepky jakéhokoli tvaru a barvy, 
vždy však nejdále 10 cm od sebe. Sovy 
mají specifikum, že nevidí v UV spekt-
ru, proto pro ochranu skel kvůli sovám 
není vhodné používat speciální UV 
samolepky na skla, jako u jiných druhů. 
Lepší je v tomto případě na ochranu 
skel použít neprůhledné samolepky. 
Probíhá i kampaň ČSO, která se věnuje 

nebezpečným, proskleným zastávkám 
a do které se můžete také zapojit
ohlášením nebezpečné zastávky na 
www.zastavky.birdlife.cz

ČSO se kolizím ptáků se skly věnuje 
dlouhodobě, proto můžete pro získání 
podrobnějších informací použít násle-
dující odkazy na informační materiály 
a web zabývající se touto problemati-
kou:

Brožura Ptáci a skla ke stažení:

Brožura Kolize ptáků s transpa-
rentními a reflexními plochami
ke stažení:

OSTATNÍ PASTI

V okolí lidských sídel ale číhá řada 
dalších nebezpečí. Do provázků poho-
zených nebo omotaných kolem plotu či 
stromu, do sítí používaných na zakrý-
vání úrody nebo do starých, volně se 
povalujících sítí od balíků sena či 
slámy se mohou sýčci i další ptáci snad-
no a nenávratně zamotat. Hlavně
u větších zemědělských objektů pak 
nacházíme staré nepoužívané nádrže 
nebo sila, ve kterých se ptáci mohou 
utopit. Dívejme se proto na své okolí
i ptačíma očima a nebuďme lhostejní! 
Není nic horšího než zbytečná smrt.

Podle České společnosti ornitologické 
(www.birdlife.cz) připravila Karolina 
Boková

Péče o blízkého s hendikepem 24 hodin 
denně, sedm dní v týdnu, je náročná jak 
psychicky, tak fyzicky. Pečující osoba 
se mnohdy dostává do situace, kdy si 
sama potřebuje odpočinout a načerpat 
nové síly.

Právě proto jsme tu pro vás – Odlehčo-
vací služba v Domově sv. Josefa. Nabí-
zíme krátkodobý pobyt až na tři měsíce 
lidem s roztroušenou sklerózou, jiným 
neurologickým onemocněním a oso-
bám s tělesným či jiným zdravotním 
postižením.

V blízkosti Dvora Králové nad Labem, 
v Žirči, v krásném prostředí barokního 
areálu s bylinkovou zahradou mají 
klienti přístup k širokému výběru tera-
pií, služeb a pomoci. Ty jim pomáhají 
díky individuálnímu přístupu a kom-
plexní péči multidisciplinárního týmu 
odborníků vyrovnat se s nemocí, stabi-
lizovat zdravotní stav i kompenzovat 
ztrátu hybnosti. Setkání v kavárně
a nabídka nejrůznějších aktivit a kul-
turního programu obohacuje klientům 
každý den.

V případě zájmu neváhejte kontaktovat 
naši odbornou poradnu, tel.: 491 610 
620.

Více informací na:
www.domovsvatehojosefa.cz
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Seriál na pokračování 

– čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krkonoš-
ským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí

25. část 

Druhá světová válka

Obsazení pohraničních oblastí Česko-
slovenska po Mnichovském diktátu 
počátkem října 1938 přineslo množství 
změn do života v pohraničí. Zatímco 
německé obyvatelstvo, zpracované 
henleinovskou propagandou, vcelku 
uvítalo nově kůly vytyčenou hranici, 
českému etniku přineslo řadu potíží
a mnohdy i utrpení. Množství uvědo-
mělých českých hraničářů, na které se 
již dříve chystaly nacistické turnerské 
bojůvky, opustilo své domovy v části 
budoucí třetí říše a hledalo útulek ve 
vnitrozemí.

Nacistické úřady s gestapem potlačo-
valy jakýkoli odpor proti režimu. Hned 
zpočátku zlikvidovaly pokusy českých 
a německých antifašistů z řad komu-
nistů ve Valteřicích a v Hořejším 
Vrchlabí.

Velice nejistý osud čekal ty Čechy, 
kteří zůstali za kůly. Týkalo se to 
zejména českých vesnic v západních 
Krkonoších, ale i jinde v našem pod-
hůří v zabraných oblastech. Mohli si 
vybrat: přijmout říšské státní občan-
ství, na jehož konci čekala pro muže 
uniforma wehrmachtu a v budoucnu 
hrob někde na bojištích, zejména na 
východě, nebo optovat. Znamenalo to 
žádat o československé (později pro-
tektorátní) občanství. Důsledek? Poz-
dější vystěhování. Ke cti většiny Čechů 
budiž řečeno, že volili vesměs druhé, 
menší zlo. Hrozba vystěhování naštěstí 
nebyla uskutečněna, protože Říši po 
zahájení války nastaly jiné starosti.
I u nás byla velká většina průmyslové 

výroby zaměřena na vojenské účely. 
Týkalo se to zejména Vrchlabí a Hos-
tinného. Odchodem mužů na frontu 
vyvstal problém nedostatku pracov-
ních sil v továrnách, zemědělství
i lesním hospodářství. Úřady věc řešily 
přísunem válečných zajatců, sovět-
ských i západních spojenců. Zajatecké 
tábory vyrostly v obou městech, podle 
národnostní příslušnosti s rozdílnou 
existenční úrovní. Hůř se vedlo sovět-
ským. Odtud byli zajatci posíláni na 
různé práce v továrnách, lomech
a zemědělství. Mužské pracovní síly do 
továren dodávaly též české vesnice ze 
zabraných území, ale také muži
a chlapci z blízkých protektorátních 
vesnic. Mladí z Kalné, Slemena, Ždír-
nic i odjinud odcházeli za hraniční kůly 
a závory na př. do papíren v Hostinném 
nebo třeba k Lorenzům v Hořejším 
Vrchlabí. Mnozí se tak vyhnuli nebez-
pečnému totálnímu nasazení v bom-
bardovaných velkoměstech Německa. 
Ve Vrchlabí také pracovaly ženy z kon-
centračního tábora Gross Rosen (dnes 
Rogoźnica) ve Slezsku.

V zajateckých táborech během války 
zahynula řada zajatců hladem a nemo-
cemi. Ve Vrchlabí ještě před koncem 
války dne 9. dubna 1945, bylo gesta-
pem popraveno šest sovětských zajatců 
za pokus o útěk. I ze zajetí v Hostinném 
se jich řada nevrátila.

Historie zaznamenává rozdílné postoje 
českého a německého etnika při likvi-
dačních pochodech smrti vězňů tábora 
Gross Rosen před koncem války. 
Zatímco při průchodu německým úze-
mím průvody nešťastníků procházely 
bez povšimnutí, hladovějící byli vlídně 
podpořeni na Kalensku. Tamtéž byl 
tajně podporován zpravodajský výsa-
dek, který v Černém Dole za podpory 
místního volkssturmu v boji ztratil
4. dubna 1945 svého člena Petra 
Solomka.

Nelze se proto divit řadě excesů, které 
vůči německému obyvatelstvu po osvo-
bození Československa následovaly. 
Za nimi nezřídka stály pochybné živly 
bez minimálního práva osobní odvety. 
Odsunem německého etnika končí toto 
zlé období.        

Je dosti obtížné sledovat vývoj postojů 
většiny Němců během let války.
Je nepochybné, že to byl pohyb od 
aktivní podpory nacistického režimu
v prvních letech války k postupné pasi-
vitě, rostoucí stále s přibývajícími 
oběťmi na životech mužů na frontách. 
Ty postupně zasáhly do každé rodiny
a v závěru konfliktu počty padlých 

přesáhly množství v období první svě-
tové války.

O průběhu událostí v našich městech
a vsích za války máme bohužel poměr-
ně málo pramenů. Mnoho bylo záměr-
ně zničeno, obecní německy psané 
kroniky – pokud se zachovaly – větši-
nou končí obsazením pohraničí. Vzpo-
mínková literatura, vzniklá s časovým 
odstupem na západě, působí většinou 
jednostranně a orientuje se především 
na průběh odsunu. Zbývá tedy porov-
návat tenký pramének pamětí Čechů, 
kteří toto období prožili v záboru jako 
nasazení pracovníci nebo členové 
smíšených manželství. Jde o práci 
nikoli záviděníhodnou.  

Do nového tisíciletí…

Odsun německého etnika, nazývaný 
též nesprávně jako vyhnání, byl organi-
zovanou akcí, která proběhla po čás-
tech od roku 1945 a byla v podstatě 
ukončena roku 1947. 

Na přání se mohli dobrovolně vystěho-
vat ti němečtí občané, kteří mohli pro-
kázat antifašistickou činnost (vězení
a p.). Jinak byli z odsunu vyňati a mohli 
zůstat. Totéž se týkalo smíšených man-
želství a přestárlých osob, jichž bylo
v podhůří značné množství. Zvláštní 
skupinu mimo odsun tvořili tzv. specia-
listé, které nutně potřebovaly průmys-
lové závody k udržení chodu výroby, 
např. papírny v Hostinném, doly na 
Žacléřsku a lesní hospodářství. Před 
odsunem vlakovými soupravami byli 
určení shromažďováni ve sběrných 
táborech (např. Vrchlabí, Rudník a j.)

Pro odsunuté byla cesta do vymeze-
ných oblastí v poválečném Německu
a jejich postupné usazení v nových 
domovech kusem těžkého života, jak 
dokazují zmiňované četné vzpomínky. 
Otázka zní, kdo zavinil toto, ale ještě 
další hrozná utrpení války s miliony 
zmařených lidských životů.

Naše část krkonošského podhůří byla
v poměrně krátké době a v potřebném 
počtu nově příchozími rychle dosídle-
na, na rozdíl od jiných částí pohraničí. 
Ne všichni sice zůstali, zejména ti
z vnitrozemských okresů, které odradi-
ly zdejší daleko tvrdší povětrnostní 
podmínky a u zemědělců méně úrodná 
podhorská červenice. Toho se však 
nezalekli bývalí hraničáři a příchozí 
obyvatelé blízkých obcí nedaleko za 
kůly z Novopacka a Jilemnicka.

Sedm desítek let do počátku nového 
tisíciletí dalo za vznik nové současnos-

Program Nová zelená úsporám, 
který pomáhá domácnostem s ener-
geticky úspornými renovacemi, čeká 
od února 2025 zásadní změna. Nově 
bude dotace vyplácena zálohově
a žadatelé budou moci získat výhod-
ný úvěr na zateplení. Program se 
také zjednodušuje a sjednocují se 
podmínky podpory.

V rámci podprogramu Nová zelená 
úsporám Light budou podpořeny reali-
zace jednotlivých opatření samostatně 
nebo v kombinaci. Může jít o částečné 
zateplení domu či jen výměnu oken
a dveří s maximální výší podpory 500 
tisíc korun nebo o instalace domácích 
fotovoltaik, výměny neekologických 
zdrojů tepla, využití dešťové vody, 
solární ohřev vody, řízené větrání

s rekuperací, zelené střechy apod.
Za kombinaci zateplení s fotovoltaikou 
a výměnou zdroje tepla je možné získat 
v tomto programu až 60 tisíc korun. 
Podprogram je určen jak pro běžné 
domácnosti, tak pro seniory a domác-
nosti s nižšími příjmy, a to se zvýhod-
něnou podporou.

V programu Nová zelená úsporám 
Light zůstane zachována vyšší míra 
podpory pro zranitelné domácnosti, 
včetně bezplatného poradenství. 
Dotace bude vyplácena všem předem. 
K dotaci na zateplení budou moci 
domácnosti získat zvýhodněný úvěr od 
stavebních spořitelen a bank.

Co můžete získat?

• Až 500 tisíc Kč na dílčí zateplení, 
výměnu oken, fotovoltaiku atd. (pro-
gram Nová zelená úsporám Light)

• Bonusy za kombinaci opatření (např. 
zateplení + fotovoltaika)

• Zvýhodnění pro seniory a nízkopří-
jmové domácnosti

Ostatní podporovaná opatření
• Výměna zdrojů tepla až 130 000 Kč
• Příprava teplé vody až 60 000 Kč
• Řízené větrání s rekuperací

75 000 Kč
• Využití tepla z odpadní vody

50 000 Kč
• Zelená střecha (pouze v kombinaci 

se zateplením) až 100 000 Kč
• Využití dešťové vody (pouze

v kombinaci se zateplením)
až 50 000 Kč

• Využití tzv. šedé vody (pouze
v kombinaci se zateplením)
až 100 000 Kč

• Novostavba nulového domu
400 000 Kč

Fotovoltaika
• Až 100 000 Kč na podporovanou 

nemovitost
• Až 140 000 Kč v případě realizace 

systému včetně „chytrého řízení“
a současně zapojení do systému sdí-
lení vyrobené energie

• Vyšší jednotková dotace 10 000 Kč/
1 kWp instalovaného výkonu, 10 000 
Kč/1 kWh el. akumulačního systému

• Bez omezení maximálního výkonu
• Bez omezení rezervovaného výkonu 

do distribuční sítě
• Povinný systém pro akumulaci ener-

gie
• Přednostní využití vyrobené energie 

pro spotřebu domácnosti
• V rámci dotace lze podpořit i jednu 

dobíjecí stanici pro elektromobil
10 000 Kč/1 stanici

Kdo může žádat
• Fyzická osoba, vlastník rodinného 

domu
• Domácnost žadatele vlastní maxi-

málně dvě stavby určené na bydlení
• V podpořené nemovitosti bude trvale 

bydlet nejméně 5 let

Příjem žádostí začíná 20. února 
2025.

Bližší informace a pomocnou ruku při 
vyřizování dotace vám podají 
pracovníci místní akční skupiny MAS 
Krkonoše.

Kontaktní osoba:
Mgr. Ludmila Jebavá

tel.: 702 089 725
mail: nzu@maskrkonose.cz 

16 17

HISTORICKÉ
OKÉNKO

mailto:nzu@maskrkonose.cz


Seriál na pokračování 

– čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krkonoš-
ským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí

25. část 

Druhá světová válka

Obsazení pohraničních oblastí Česko-
slovenska po Mnichovském diktátu 
počátkem října 1938 přineslo množství 
změn do života v pohraničí. Zatímco 
německé obyvatelstvo, zpracované 
henleinovskou propagandou, vcelku 
uvítalo nově kůly vytyčenou hranici, 
českému etniku přineslo řadu potíží
a mnohdy i utrpení. Množství uvědo-
mělých českých hraničářů, na které se 
již dříve chystaly nacistické turnerské 
bojůvky, opustilo své domovy v části 
budoucí třetí říše a hledalo útulek ve 
vnitrozemí.

Nacistické úřady s gestapem potlačo-
valy jakýkoli odpor proti režimu. Hned 
zpočátku zlikvidovaly pokusy českých 
a německých antifašistů z řad komu-
nistů ve Valteřicích a v Hořejším 
Vrchlabí.

Velice nejistý osud čekal ty Čechy, 
kteří zůstali za kůly. Týkalo se to 
zejména českých vesnic v západních 
Krkonoších, ale i jinde v našem pod-
hůří v zabraných oblastech. Mohli si 
vybrat: přijmout říšské státní občan-
ství, na jehož konci čekala pro muže 
uniforma wehrmachtu a v budoucnu 
hrob někde na bojištích, zejména na 
východě, nebo optovat. Znamenalo to 
žádat o československé (později pro-
tektorátní) občanství. Důsledek? Poz-
dější vystěhování. Ke cti většiny Čechů 
budiž řečeno, že volili vesměs druhé, 
menší zlo. Hrozba vystěhování naštěstí 
nebyla uskutečněna, protože Říši po 
zahájení války nastaly jiné starosti.
I u nás byla velká většina průmyslové 

výroby zaměřena na vojenské účely. 
Týkalo se to zejména Vrchlabí a Hos-
tinného. Odchodem mužů na frontu 
vyvstal problém nedostatku pracov-
ních sil v továrnách, zemědělství
i lesním hospodářství. Úřady věc řešily 
přísunem válečných zajatců, sovět-
ských i západních spojenců. Zajatecké 
tábory vyrostly v obou městech, podle 
národnostní příslušnosti s rozdílnou 
existenční úrovní. Hůř se vedlo sovět-
ským. Odtud byli zajatci posíláni na 
různé práce v továrnách, lomech
a zemědělství. Mužské pracovní síly do 
továren dodávaly též české vesnice ze 
zabraných území, ale také muži
a chlapci z blízkých protektorátních 
vesnic. Mladí z Kalné, Slemena, Ždír-
nic i odjinud odcházeli za hraniční kůly 
a závory na př. do papíren v Hostinném 
nebo třeba k Lorenzům v Hořejším 
Vrchlabí. Mnozí se tak vyhnuli nebez-
pečnému totálnímu nasazení v bom-
bardovaných velkoměstech Německa. 
Ve Vrchlabí také pracovaly ženy z kon-
centračního tábora Gross Rosen (dnes 
Rogoźnica) ve Slezsku.

V zajateckých táborech během války 
zahynula řada zajatců hladem a nemo-
cemi. Ve Vrchlabí ještě před koncem 
války dne 9. dubna 1945, bylo gesta-
pem popraveno šest sovětských zajatců 
za pokus o útěk. I ze zajetí v Hostinném 
se jich řada nevrátila.

Historie zaznamenává rozdílné postoje 
českého a německého etnika při likvi-
dačních pochodech smrti vězňů tábora 
Gross Rosen před koncem války. 
Zatímco při průchodu německým úze-
mím průvody nešťastníků procházely 
bez povšimnutí, hladovějící byli vlídně 
podpořeni na Kalensku. Tamtéž byl 
tajně podporován zpravodajský výsa-
dek, který v Černém Dole za podpory 
místního volkssturmu v boji ztratil
4. dubna 1945 svého člena Petra 
Solomka.

Nelze se proto divit řadě excesů, které 
vůči německému obyvatelstvu po osvo-
bození Československa následovaly. 
Za nimi nezřídka stály pochybné živly 
bez minimálního práva osobní odvety. 
Odsunem německého etnika končí toto 
zlé období.        

Je dosti obtížné sledovat vývoj postojů 
většiny Němců během let války.
Je nepochybné, že to byl pohyb od 
aktivní podpory nacistického režimu
v prvních letech války k postupné pasi-
vitě, rostoucí stále s přibývajícími 
oběťmi na životech mužů na frontách. 
Ty postupně zasáhly do každé rodiny
a v závěru konfliktu počty padlých 

přesáhly množství v období první svě-
tové války.

O průběhu událostí v našich městech
a vsích za války máme bohužel poměr-
ně málo pramenů. Mnoho bylo záměr-
ně zničeno, obecní německy psané 
kroniky – pokud se zachovaly – větši-
nou končí obsazením pohraničí. Vzpo-
mínková literatura, vzniklá s časovým 
odstupem na západě, působí většinou 
jednostranně a orientuje se především 
na průběh odsunu. Zbývá tedy porov-
návat tenký pramének pamětí Čechů, 
kteří toto období prožili v záboru jako 
nasazení pracovníci nebo členové 
smíšených manželství. Jde o práci 
nikoli záviděníhodnou.  

Do nového tisíciletí…

Odsun německého etnika, nazývaný 
též nesprávně jako vyhnání, byl organi-
zovanou akcí, která proběhla po čás-
tech od roku 1945 a byla v podstatě 
ukončena roku 1947. 

Na přání se mohli dobrovolně vystěho-
vat ti němečtí občané, kteří mohli pro-
kázat antifašistickou činnost (vězení
a p.). Jinak byli z odsunu vyňati a mohli 
zůstat. Totéž se týkalo smíšených man-
želství a přestárlých osob, jichž bylo
v podhůří značné množství. Zvláštní 
skupinu mimo odsun tvořili tzv. specia-
listé, které nutně potřebovaly průmys-
lové závody k udržení chodu výroby, 
např. papírny v Hostinném, doly na 
Žacléřsku a lesní hospodářství. Před 
odsunem vlakovými soupravami byli 
určení shromažďováni ve sběrných 
táborech (např. Vrchlabí, Rudník a j.)

Pro odsunuté byla cesta do vymeze-
ných oblastí v poválečném Německu
a jejich postupné usazení v nových 
domovech kusem těžkého života, jak 
dokazují zmiňované četné vzpomínky. 
Otázka zní, kdo zavinil toto, ale ještě 
další hrozná utrpení války s miliony 
zmařených lidských životů.

Naše část krkonošského podhůří byla
v poměrně krátké době a v potřebném 
počtu nově příchozími rychle dosídle-
na, na rozdíl od jiných částí pohraničí. 
Ne všichni sice zůstali, zejména ti
z vnitrozemských okresů, které odradi-
ly zdejší daleko tvrdší povětrnostní 
podmínky a u zemědělců méně úrodná 
podhorská červenice. Toho se však 
nezalekli bývalí hraničáři a příchozí 
obyvatelé blízkých obcí nedaleko za 
kůly z Novopacka a Jilemnicka.

Sedm desítek let do počátku nového 
tisíciletí dalo za vznik nové současnos-

Program Nová zelená úsporám, 
který pomáhá domácnostem s ener-
geticky úspornými renovacemi, čeká 
od února 2025 zásadní změna. Nově 
bude dotace vyplácena zálohově
a žadatelé budou moci získat výhod-
ný úvěr na zateplení. Program se 
také zjednodušuje a sjednocují se 
podmínky podpory.

V rámci podprogramu Nová zelená 
úsporám Light budou podpořeny reali-
zace jednotlivých opatření samostatně 
nebo v kombinaci. Může jít o částečné 
zateplení domu či jen výměnu oken
a dveří s maximální výší podpory 500 
tisíc korun nebo o instalace domácích 
fotovoltaik, výměny neekologických 
zdrojů tepla, využití dešťové vody, 
solární ohřev vody, řízené větrání

s rekuperací, zelené střechy apod.
Za kombinaci zateplení s fotovoltaikou 
a výměnou zdroje tepla je možné získat 
v tomto programu až 60 tisíc korun. 
Podprogram je určen jak pro běžné 
domácnosti, tak pro seniory a domác-
nosti s nižšími příjmy, a to se zvýhod-
něnou podporou.

V programu Nová zelená úsporám 
Light zůstane zachována vyšší míra 
podpory pro zranitelné domácnosti, 
včetně bezplatného poradenství. 
Dotace bude vyplácena všem předem. 
K dotaci na zateplení budou moci 
domácnosti získat zvýhodněný úvěr od 
stavebních spořitelen a bank.

Co můžete získat?

• Až 500 tisíc Kč na dílčí zateplení, 
výměnu oken, fotovoltaiku atd. (pro-
gram Nová zelená úsporám Light)

• Bonusy za kombinaci opatření (např. 
zateplení + fotovoltaika)

• Zvýhodnění pro seniory a nízkopří-
jmové domácnosti

Ostatní podporovaná opatření
• Výměna zdrojů tepla až 130 000 Kč
• Příprava teplé vody až 60 000 Kč
• Řízené větrání s rekuperací

75 000 Kč
• Využití tepla z odpadní vody

50 000 Kč
• Zelená střecha (pouze v kombinaci 

se zateplením) až 100 000 Kč
• Využití dešťové vody (pouze

v kombinaci se zateplením)
až 50 000 Kč

• Využití tzv. šedé vody (pouze
v kombinaci se zateplením)
až 100 000 Kč

• Novostavba nulového domu
400 000 Kč

Fotovoltaika
• Až 100 000 Kč na podporovanou 

nemovitost
• Až 140 000 Kč v případě realizace 

systému včetně „chytrého řízení“
a současně zapojení do systému sdí-
lení vyrobené energie

• Vyšší jednotková dotace 10 000 Kč/
1 kWp instalovaného výkonu, 10 000 
Kč/1 kWh el. akumulačního systému

• Bez omezení maximálního výkonu
• Bez omezení rezervovaného výkonu 

do distribuční sítě
• Povinný systém pro akumulaci ener-

gie
• Přednostní využití vyrobené energie 

pro spotřebu domácnosti
• V rámci dotace lze podpořit i jednu 

dobíjecí stanici pro elektromobil
10 000 Kč/1 stanici

Kdo může žádat
• Fyzická osoba, vlastník rodinného 

domu
• Domácnost žadatele vlastní maxi-

málně dvě stavby určené na bydlení
• V podpořené nemovitosti bude trvale 

bydlet nejméně 5 let

Příjem žádostí začíná 20. února 
2025.

Bližší informace a pomocnou ruku při 
vyřizování dotace vám podají 
pracovníci místní akční skupiny MAS 
Krkonoše.

Kontaktní osoba:
Mgr. Ludmila Jebavá

tel.: 702 089 725
mail: nzu@maskrkonose.cz 
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místech v mocnosti 1/3 metru. Při zkou-
mání rudy se však údajně zjistilo,
že obsah mědi v ní je příliš nízký na to, 
aby se provoz vyplatil. Šachta byla 
později zajištěna kmeny stromů a zasy-  
pána.

Opakovaně se zde hledaly měděné rudy 
a uhlí, ale výtěžnost rudy byla příliš 
nízká. Uhlí nebylo nalezeno vůbec. 

Kolem roku 1855 nechal jistý Gall z čp. 
163 (v D. Lánově) těžit uhlí na východ-

3) 
ním svahu Forstbergu u Dolního Láno-
va. V Čisté při hloubení studniční šach-
ty u statku čp. 32 (dnes Václav Kříž) 
rovněž narazili na černé uhlí, které také 
zkoušeli místní průmyslníci. I při stavbě 
nového vodovodu v Čisté (1909) byly 
na několika místech nalezeny slabé 
vrstvy uhlí. Také v roce 1875 kopali 
Prusové uhlí v Údolí pokladů (Schät-
zergrund, na starých mapách ale
i v podobě Scherzergrund) u Horního 
Lánova. Jak však bylo uvedeno výše, 
všechny tyto pokusy byly zatím neú-
spěšné.

Dle Radka Táslera byl takový nález
ne příliš kvalitního uhlí docela dobře 
možný, jednalo se zřejmě o hořlavé 
uhelné břidlice.

V knize Rolanda Zirma Údolí Malého 
Labe – díl 1, Dolní Lánov s místními 
částmi Malý Lánov a Kovářov z r. 2002 
najdeme na str. 189 následující infor-
mace:

Za zmínku stojí těžba mědi v Prostřed-
ním a Dolním Lánově. Měď se těžila

4)
u „Roschka-Grof“  směrem k Matzero-

5)vu lesu  přibližně do roku 1916.
Na šachtě hluboké asi 90 metrů se 100 
metrů dlouhou příčnou chodbou
a o dalších 15 metrů hlouběji se těžil 
Kupferkies = měděný kyz a Kupferblen-

6)de = měděné blejno , usazenina. Bylo 
zde zaměstnáno 40 mužů. Ti se museli 
potýkat s četnými průvaly vody. Výtěž-
nost byla příliš nízká, a tak byla těžba 
na konci války opět zastavena. 

7)
U Jakela – truhláře , nedaleko jezu na 
Labi, byla také pracovní šachta, kde se 
kopal měděný kyz a opět se od toho 
upustilo. Šachta zde byla ještě v roce 
1945, z bezpečnostních důvodů nad ní 
byla postavena bouda. Ale přímo do 
kopce vedla ještě jedna chodba, která 
byla zabezpečena. V roce 1944 tam 
několik mužů vykopalo bezpečnostní 
chodbu, ve které bylo možno skrýt se 
před nálety.

Ve Vlastivědě vrchlabského okresu se
v kapitole o dolování na str. 859 píše 
také obecně o tom, že hornickou minu-
lost nám i v současnosti připomínají, 

respektive do r. 1945 připomínaly, 
(německé) místní názvy:

I když se v Údolí pokladů (Schätzer-
grund/Scherzergrund) u Horního Láno-
va našlo jen málo pokladů, určitě se zde 
také těžilo. S menší pravděpodobností 
se zmýlíme, když název údolí „Hölle“ 
(normálně peklo) pod Bönischovými 
Boudami odvodíme z „Halde“, protože 
dodnes jsou zde patrné četné haldy
a podle lidové slovesnosti se stále chodí 
„in die Höllen“ (do pekel nebo tedy
k haldám). Obzvlášť hojné jsou takové 
pozůstatky a názvy u Černého Dolu. 
Zmíníme jen „Katzenhübel“ (halda) 
(Kočičí kopeček) u „Schachtlöchern“ 
(u Šachtových děr), „Eisengrund“ 
(Železný důl), „Berghaus“ a „Silber-
brücke“ (Stř íbrný most) .  Ještě
v poslední době bylo slyšet přezdívky 
„Erzbauer“ (Rudný sedlák) a „Gold-
seff“ (Zlatý Pepa), starší lidé pamatují 
také „Pochperichplon“ (podle staré 
stoupy, Pochwerk, na místě horní Men-
číkovy fabriky) atd., atd.

Minimálně Kočičí kopeček tam skuteč-
ně stále je – u dvou kapliček u lomu
v Černém Dole, konkrétně za tou blíž
k lomu, na kraji řídkého lesa, přes silni-
ci od zpola zasypaného, menšího staré-
ho lomu s tábořištěm. Železný důl
u Černé hory je v Černém Dole celkem 
známý pojem a nedaleký Berghaus 
také.

Pokud víte k výše popsaným věcem 
více, pokud jste se třeba s traktorem 
někde propadli, nebo něco od pamětní-
ků zaslechli, dejte mi prosím vědět.

----------------------------------------------

1)
 Roku 1842 vlastnil toto hospodářství 

čp. 89 Johann Schreyer, r. 1945 Josef 
Graf. Čp. 89 stojí sice v Dolním Láno-
vě, ale jeho pozemky sahaly až k Stříbr-
nému potoku (dnes Čisté) u Fořtu.
2)
 Dům čp. 215 nalezneme cestou od 

bývalého hospodářského letiště/kom-
postárny k zámku ve Fořtě, je to první 
dům vlevo ještě před mostem přes Stří-
brný potok. Jeho sousedem na sever 
byly právě polnosti čp. 89 v Dolním 
Lánově. V r. 1842 byl majitelem Josef 
Hanke, r. 1945 Josef Gall. U něj je
v knize R. Zirma poznámka „Wein-
berg“ = „vinice“, což je zajímavé, když 
uvážíme, že současný majitel zámku
a polností okolo Joachim Dutschke se 
zde před více než 20 lety pokoušel pěs-
tovat révu, aniž by předtím o tom věděl. 
Jinou kapitolou na delší povídání by 
bylo, že když už jim réva plodila, jeden 
vykuk všech 250 cenných rostlin vyrval 
ze země a ukradl a zpátky nedostali nic.

3) Forstberg, Fořtecký kopec, je zřejmě 
ono nepříliš výrazné návrší s kótou
499 m u bývalého hospodářského letiš-
tě/kompostárny, které je v dnešním 
mapách označeno jako Malá Sněžka.
V praxi se však Malá Sněžka říká vrchu 
o 1,4 km více na jih, který je v mapách 
označen jako Čihadlo s kótou 523 m.

4) Přezdívka sedláka Karla Grafa, naro-
zeného r. 1909, z čp. 101 v Prostředním 
Lánově.

5)
 Asi směrem ke kótě 502 m označené

v mapách jako Nad Hájem. V r. 2008 
František Jirásko v jednom článku psal, 
že před lety mu o místě cosi řekl jeden
z pracovníků hospodářství Státního 
statku v Lánově. Možná to „cosi“ kore-
sponduje s tím, co Václav Šnajdr 
zhmotnil v odstavci na str. 52 v knize 
Lánov 1355-2000 z r. 2000: „Zajímavé 
také je, že v době 1. světové války bylo
v Prostředním Lánově započato s dobý-
váním mědi, pro vojenské účely.
V šachtě hluboké 90 m a dlouhé 100 m 
severním směrem bylo mědi jen málo, 
zato hodně vody. Po důlním neštěstí
a špatných podmínkách byla těžba mědi 
zastavena. Důl se nacházel v blízkosti 
Suchého potoka mezi dvěma lesíky
v části katastru sousedícího s Pod-
hůřím. Hromada hlušiny byla v nedáv-
ných letech rozhrnuta a navršena na 
pole u tzv. Vališkova háje.“

6) Překlad berte s rezervou, geolog 
Radko Tásler k tomu říká, že na přesné 
určení této horniny by potřeboval tři 
důkazy: na prvním místě geologický, 
historický a nakonec archeologický.

7) Čp. 191 v Dolním Lánově – u kapličky 
sv. Huberta přes most přes Malé Labe, 
doleva a na konec.

Přeloženo s pomocí DeepL.com,
Karolina Boková

80 let od konce války je velké výročí,
a tak zde otiskujeme starší článek, který 
pojednává o jedné smutné události
z roku 1945, jež se odehrála tady neda-
leko a jež bohužel nebyla výjimkou
v oné převratné době, tak skvělé, plné 
jásotu, úlevy a naděje pro jedny a plné 
nejistoty, žalu a zkázy pro druhé. (Kur-
zívou jsou texty a poznámky redakce.)

ti. Té, které nelze upřít řadu kladných 
stránek přes jistý pesimistický pohled 
některých politologů a varovně vztyče-
ný prst krajinných ekologů.

Změnil se celkový vzhled zemědělsky 
obhospodařované krajiny, která přešla 
od malovýroby k rozsáhlým plochám, 
obdělávaným pomocí mechanizace. 
Luční prostory střídají porosty tradič-
ních monokultur, ze kterých ustoupil 
len, ale přibyly prostory průmyslových 
plodin (řepka olejka). Stále má svůj 
význam chov hovězího dobytka pro 
mléko a maso. Do minulosti patří pro-
blémy náročnosti sklizňových prací 
(senoseč, žně, sklizeň brambor), což 
vyřešily moderní stroje.

Průmyslová výroba se soustředila 
povětšině do měst, kde tradiční textilní 
průmysl ustoupil novým odvětvím 
(auto, elektro). Pokud na vsích zůstaly 
tovární objekty textilek, hledají mnoh-
de s úspěchem nové využití. Konec 
textilek (a mnohde i varovný prst eko-
logů) znamenal ale i konec znečišťová-
ní vody horských bystřin a samotného 
Labe. Vody ožily rybami.

Tvář obcí v podhůří nabývá stále přívě-
tivější podobu tím, že mizí nefunkční
a neudržované objekty. Zachované 
roubenky našly nové pečlivé chalupá-
ře. V celých hnízdech mnohde přibývá 
jejich moderních replik k trvalému 
obývání nebo pro rekreaci. Pro ni pod-
hůří postupně uvolňuje místo v přepl-
něných Krkonoších. 

Počty obyvatel díky bytové výstavbě 
rostou ve městech i střediskových 
obcích. Krkonošské podhůří se stalo 
milým domovem nových místních 
generací. S pěkným vztahem k němu 
vyrostla i nová kategorie regionálních 
patriotů – chalupáři. 

Kdysi jsem v textu Františka Jiráska
o Dolním Lánovu narazila na pasáž
o těžbě mědi v blízkosti Fořtu. Po něko-
lika letech se ke mně dostala dokonce
i mapka, kde byla ona dvě místa 
zakreslena. Byl to takový impuls
k tomu, mrknout se do zdrojů, z nichž 
čerpal, a pokusit se zjistit přesnější 
polohu těchto a dalších lánovských 
nalezišť mědi. Díky knize dolnolánov-
ského rodáka Rolanda Zirma, starým 

mapám z Krkonošského muzea a jejich 
srovnání s mapami dnešními se mi to 
snad aspoň přibližně podařilo.

Nejdřív jsem se ale obrátila na geologa 
a speleologa Radka Táslera. K lánov-
ským kutištím sice bohužel nic neměl, 
ale poslal mi obecný text k Cu rudám
v naší oblasti: 

Před 358 až 251 miliony let v období, 
kterému geologové říkají karbon
a perm, se z mohutného horstva Prakr-
konoš splachovalo do pánví v Podkrko-
noší obrovské množství zvětralého 
horninového materiálu. V teplejším
a vlhčím období karbonu vznikaly
v bažinatém terénu uhelné pánve kar-
bonu a další pestré sedimenty, ze sušší-
ho období permu pak známe načerve-
nalé pískovce. Pro nás jsou významné 
karbonské pestré vrstvy zelenošedých 
prachovců, vápenců, jílovců a jemno-
zrnných pískovců, geology nazývané 
rudnický obzor. Táhne se v tloušťce 30 
a 150 m od (Mříčné) Jilemnice po Rud-
ník. V těchto vrstvách se vyskytují 
mimo jiné minerály azurit, bornit, 
covellin, chalkopyrit, chalkozín, chal-
cedon, chryzokol a malachit. Všechny 

tyto minerály mají společné, že obsa-
hují měď, a proto se zřejmě již od 14. 
století s různou intenzitou těžily. Proto-
že všechny vrstvy permokarbonu mají 
úklon směřující na jih a jihovýchod, 
musely být doly vzdálené od Krkonoš 
hlubší než u Rudníku, kde nám vrstvy 
vycházejí na povrch. Nejintenzivnější 
byla těžba severně od Rudníku v Dlou-
hém lese a u Janovic v 19. století, po níž 
stále můžeme vidět množství zavale-
ných šachet a propadlin. Jsou tu i zava-
lená ústí štol po geologickém průzkum
z 50. let 20. století. Mnoho měděné 
rudy tu již po staré těžbě nezbylo, a tak 
byla oblast novodobé těžby ušetřena.

Ve Vlastivědě vrchlabského okresu
z let 1907-1915 Franze Josefa Jiraseka 
se v kapitole o dolování na str. 866, 868 
a v kapitole o Dolním Lánovu na str. 
1228 píše o mědi a uhlí toto:

V roce 1858 byla u Dolního Lánova
v blízkosti vrstvy č. 125 na nejzazším 
okraji obce u Fořtu vyhloubena šachta 
a bylo zde zaměstnáno 4-5 horníků, aby 
zde kopali měď, která vystupuje na 
břehu Stříbrného potoka na pozemcích 

1) 2)hospodářství čp. 89  a 215  na dvou 

18 19

Tzv. císařské
povinné otisky
z r. 1842,
v kroužku
uprostřed
dolnolánovský
dům čp. 215
v blízkosti Fořtu,
který snadno
najdete
na mapy.cz.

Mapa ukazující
důlní míru, což
samo o sobě
nedokládá, že se
tam dolovalo
(SOA Zámrsk).
Ve velkém
kroužku opět
dolnolánovský
dům čp. 215,
ve 2 malých
kutiště měděných
rud.



místech v mocnosti 1/3 metru. Při zkou-
mání rudy se však údajně zjistilo,
že obsah mědi v ní je příliš nízký na to, 
aby se provoz vyplatil. Šachta byla 
později zajištěna kmeny stromů a zasy-  
pána.

Opakovaně se zde hledaly měděné rudy 
a uhlí, ale výtěžnost rudy byla příliš 
nízká. Uhlí nebylo nalezeno vůbec. 

Kolem roku 1855 nechal jistý Gall z čp. 
163 (v D. Lánově) těžit uhlí na východ-

3) 
ním svahu Forstbergu u Dolního Láno-
va. V Čisté při hloubení studniční šach-
ty u statku čp. 32 (dnes Václav Kříž) 
rovněž narazili na černé uhlí, které také 
zkoušeli místní průmyslníci. I při stavbě 
nového vodovodu v Čisté (1909) byly 
na několika místech nalezeny slabé 
vrstvy uhlí. Také v roce 1875 kopali 
Prusové uhlí v Údolí pokladů (Schät-
zergrund, na starých mapách ale
i v podobě Scherzergrund) u Horního 
Lánova. Jak však bylo uvedeno výše, 
všechny tyto pokusy byly zatím neú-
spěšné.

Dle Radka Táslera byl takový nález
ne příliš kvalitního uhlí docela dobře 
možný, jednalo se zřejmě o hořlavé 
uhelné břidlice.

V knize Rolanda Zirma Údolí Malého 
Labe – díl 1, Dolní Lánov s místními 
částmi Malý Lánov a Kovářov z r. 2002 
najdeme na str. 189 následující infor-
mace:

Za zmínku stojí těžba mědi v Prostřed-
ním a Dolním Lánově. Měď se těžila

4)
u „Roschka-Grof“  směrem k Matzero-

5)vu lesu  přibližně do roku 1916.
Na šachtě hluboké asi 90 metrů se 100 
metrů dlouhou příčnou chodbou
a o dalších 15 metrů hlouběji se těžil 
Kupferkies = měděný kyz a Kupferblen-

6)de = měděné blejno , usazenina. Bylo 
zde zaměstnáno 40 mužů. Ti se museli 
potýkat s četnými průvaly vody. Výtěž-
nost byla příliš nízká, a tak byla těžba 
na konci války opět zastavena. 

7)
U Jakela – truhláře , nedaleko jezu na 
Labi, byla také pracovní šachta, kde se 
kopal měděný kyz a opět se od toho 
upustilo. Šachta zde byla ještě v roce 
1945, z bezpečnostních důvodů nad ní 
byla postavena bouda. Ale přímo do 
kopce vedla ještě jedna chodba, která 
byla zabezpečena. V roce 1944 tam 
několik mužů vykopalo bezpečnostní 
chodbu, ve které bylo možno skrýt se 
před nálety.

Ve Vlastivědě vrchlabského okresu se
v kapitole o dolování na str. 859 píše 
také obecně o tom, že hornickou minu-
lost nám i v současnosti připomínají, 

respektive do r. 1945 připomínaly, 
(německé) místní názvy:

I když se v Údolí pokladů (Schätzer-
grund/Scherzergrund) u Horního Láno-
va našlo jen málo pokladů, určitě se zde 
také těžilo. S menší pravděpodobností 
se zmýlíme, když název údolí „Hölle“ 
(normálně peklo) pod Bönischovými 
Boudami odvodíme z „Halde“, protože 
dodnes jsou zde patrné četné haldy
a podle lidové slovesnosti se stále chodí 
„in die Höllen“ (do pekel nebo tedy
k haldám). Obzvlášť hojné jsou takové 
pozůstatky a názvy u Černého Dolu. 
Zmíníme jen „Katzenhübel“ (halda) 
(Kočičí kopeček) u „Schachtlöchern“ 
(u Šachtových děr), „Eisengrund“ 
(Železný důl), „Berghaus“ a „Silber-
brücke“ (Stř íbrný most) .  Ještě
v poslední době bylo slyšet přezdívky 
„Erzbauer“ (Rudný sedlák) a „Gold-
seff“ (Zlatý Pepa), starší lidé pamatují 
také „Pochperichplon“ (podle staré 
stoupy, Pochwerk, na místě horní Men-
číkovy fabriky) atd., atd.

Minimálně Kočičí kopeček tam skuteč-
ně stále je – u dvou kapliček u lomu
v Černém Dole, konkrétně za tou blíž
k lomu, na kraji řídkého lesa, přes silni-
ci od zpola zasypaného, menšího staré-
ho lomu s tábořištěm. Železný důl
u Černé hory je v Černém Dole celkem 
známý pojem a nedaleký Berghaus 
také.

Pokud víte k výše popsaným věcem 
více, pokud jste se třeba s traktorem 
někde propadli, nebo něco od pamětní-
ků zaslechli, dejte mi prosím vědět.

----------------------------------------------

1)
 Roku 1842 vlastnil toto hospodářství 

čp. 89 Johann Schreyer, r. 1945 Josef 
Graf. Čp. 89 stojí sice v Dolním Láno-
vě, ale jeho pozemky sahaly až k Stříbr-
nému potoku (dnes Čisté) u Fořtu.
2)
 Dům čp. 215 nalezneme cestou od 

bývalého hospodářského letiště/kom-
postárny k zámku ve Fořtě, je to první 
dům vlevo ještě před mostem přes Stří-
brný potok. Jeho sousedem na sever 
byly právě polnosti čp. 89 v Dolním 
Lánově. V r. 1842 byl majitelem Josef 
Hanke, r. 1945 Josef Gall. U něj je
v knize R. Zirma poznámka „Wein-
berg“ = „vinice“, což je zajímavé, když 
uvážíme, že současný majitel zámku
a polností okolo Joachim Dutschke se 
zde před více než 20 lety pokoušel pěs-
tovat révu, aniž by předtím o tom věděl. 
Jinou kapitolou na delší povídání by 
bylo, že když už jim réva plodila, jeden 
vykuk všech 250 cenných rostlin vyrval 
ze země a ukradl a zpátky nedostali nic.

3) Forstberg, Fořtecký kopec, je zřejmě 
ono nepříliš výrazné návrší s kótou
499 m u bývalého hospodářského letiš-
tě/kompostárny, které je v dnešním 
mapách označeno jako Malá Sněžka.
V praxi se však Malá Sněžka říká vrchu 
o 1,4 km více na jih, který je v mapách 
označen jako Čihadlo s kótou 523 m.

4) Přezdívka sedláka Karla Grafa, naro-
zeného r. 1909, z čp. 101 v Prostředním 
Lánově.

5)
 Asi směrem ke kótě 502 m označené

v mapách jako Nad Hájem. V r. 2008 
František Jirásko v jednom článku psal, 
že před lety mu o místě cosi řekl jeden
z pracovníků hospodářství Státního 
statku v Lánově. Možná to „cosi“ kore-
sponduje s tím, co Václav Šnajdr 
zhmotnil v odstavci na str. 52 v knize 
Lánov 1355-2000 z r. 2000: „Zajímavé 
také je, že v době 1. světové války bylo
v Prostředním Lánově započato s dobý-
váním mědi, pro vojenské účely.
V šachtě hluboké 90 m a dlouhé 100 m 
severním směrem bylo mědi jen málo, 
zato hodně vody. Po důlním neštěstí
a špatných podmínkách byla těžba mědi 
zastavena. Důl se nacházel v blízkosti 
Suchého potoka mezi dvěma lesíky
v části katastru sousedícího s Pod-
hůřím. Hromada hlušiny byla v nedáv-
ných letech rozhrnuta a navršena na 
pole u tzv. Vališkova háje.“

6) Překlad berte s rezervou, geolog 
Radko Tásler k tomu říká, že na přesné 
určení této horniny by potřeboval tři 
důkazy: na prvním místě geologický, 
historický a nakonec archeologický.

7) Čp. 191 v Dolním Lánově – u kapličky 
sv. Huberta přes most přes Malé Labe, 
doleva a na konec.

Přeloženo s pomocí DeepL.com,
Karolina Boková

80 let od konce války je velké výročí,
a tak zde otiskujeme starší článek, který 
pojednává o jedné smutné události
z roku 1945, jež se odehrála tady neda-
leko a jež bohužel nebyla výjimkou
v oné převratné době, tak skvělé, plné 
jásotu, úlevy a naděje pro jedny a plné 
nejistoty, žalu a zkázy pro druhé. (Kur-
zívou jsou texty a poznámky redakce.)

ti. Té, které nelze upřít řadu kladných 
stránek přes jistý pesimistický pohled 
některých politologů a varovně vztyče-
ný prst krajinných ekologů.

Změnil se celkový vzhled zemědělsky 
obhospodařované krajiny, která přešla 
od malovýroby k rozsáhlým plochám, 
obdělávaným pomocí mechanizace. 
Luční prostory střídají porosty tradič-
ních monokultur, ze kterých ustoupil 
len, ale přibyly prostory průmyslových 
plodin (řepka olejka). Stále má svůj 
význam chov hovězího dobytka pro 
mléko a maso. Do minulosti patří pro-
blémy náročnosti sklizňových prací 
(senoseč, žně, sklizeň brambor), což 
vyřešily moderní stroje.

Průmyslová výroba se soustředila 
povětšině do měst, kde tradiční textilní 
průmysl ustoupil novým odvětvím 
(auto, elektro). Pokud na vsích zůstaly 
tovární objekty textilek, hledají mnoh-
de s úspěchem nové využití. Konec 
textilek (a mnohde i varovný prst eko-
logů) znamenal ale i konec znečišťová-
ní vody horských bystřin a samotného 
Labe. Vody ožily rybami.

Tvář obcí v podhůří nabývá stále přívě-
tivější podobu tím, že mizí nefunkční
a neudržované objekty. Zachované 
roubenky našly nové pečlivé chalupá-
ře. V celých hnízdech mnohde přibývá 
jejich moderních replik k trvalému 
obývání nebo pro rekreaci. Pro ni pod-
hůří postupně uvolňuje místo v přepl-
něných Krkonoších. 

Počty obyvatel díky bytové výstavbě 
rostou ve městech i střediskových 
obcích. Krkonošské podhůří se stalo 
milým domovem nových místních 
generací. S pěkným vztahem k němu 
vyrostla i nová kategorie regionálních 
patriotů – chalupáři. 

Kdysi jsem v textu Františka Jiráska
o Dolním Lánovu narazila na pasáž
o těžbě mědi v blízkosti Fořtu. Po něko-
lika letech se ke mně dostala dokonce
i mapka, kde byla ona dvě místa 
zakreslena. Byl to takový impuls
k tomu, mrknout se do zdrojů, z nichž 
čerpal, a pokusit se zjistit přesnější 
polohu těchto a dalších lánovských 
nalezišť mědi. Díky knize dolnolánov-
ského rodáka Rolanda Zirma, starým 

mapám z Krkonošského muzea a jejich 
srovnání s mapami dnešními se mi to 
snad aspoň přibližně podařilo.

Nejdřív jsem se ale obrátila na geologa 
a speleologa Radka Táslera. K lánov-
ským kutištím sice bohužel nic neměl, 
ale poslal mi obecný text k Cu rudám
v naší oblasti: 

Před 358 až 251 miliony let v období, 
kterému geologové říkají karbon
a perm, se z mohutného horstva Prakr-
konoš splachovalo do pánví v Podkrko-
noší obrovské množství zvětralého 
horninového materiálu. V teplejším
a vlhčím období karbonu vznikaly
v bažinatém terénu uhelné pánve kar-
bonu a další pestré sedimenty, ze sušší-
ho období permu pak známe načerve-
nalé pískovce. Pro nás jsou významné 
karbonské pestré vrstvy zelenošedých 
prachovců, vápenců, jílovců a jemno-
zrnných pískovců, geology nazývané 
rudnický obzor. Táhne se v tloušťce 30 
a 150 m od (Mříčné) Jilemnice po Rud-
ník. V těchto vrstvách se vyskytují 
mimo jiné minerály azurit, bornit, 
covellin, chalkopyrit, chalkozín, chal-
cedon, chryzokol a malachit. Všechny 

tyto minerály mají společné, že obsa-
hují měď, a proto se zřejmě již od 14. 
století s různou intenzitou těžily. Proto-
že všechny vrstvy permokarbonu mají 
úklon směřující na jih a jihovýchod, 
musely být doly vzdálené od Krkonoš 
hlubší než u Rudníku, kde nám vrstvy 
vycházejí na povrch. Nejintenzivnější 
byla těžba severně od Rudníku v Dlou-
hém lese a u Janovic v 19. století, po níž 
stále můžeme vidět množství zavale-
ných šachet a propadlin. Jsou tu i zava-
lená ústí štol po geologickém průzkum
z 50. let 20. století. Mnoho měděné 
rudy tu již po staré těžbě nezbylo, a tak 
byla oblast novodobé těžby ušetřena.

Ve Vlastivědě vrchlabského okresu
z let 1907-1915 Franze Josefa Jiraseka 
se v kapitole o dolování na str. 866, 868 
a v kapitole o Dolním Lánovu na str. 
1228 píše o mědi a uhlí toto:

V roce 1858 byla u Dolního Lánova
v blízkosti vrstvy č. 125 na nejzazším 
okraji obce u Fořtu vyhloubena šachta 
a bylo zde zaměstnáno 4-5 horníků, aby 
zde kopali měď, která vystupuje na 
břehu Stříbrného potoka na pozemcích 

1) 2)hospodářství čp. 89  a 215  na dvou 

18 19

Tzv. císařské
povinné otisky
z r. 1842,
v kroužku
uprostřed
dolnolánovský
dům čp. 215
v blízkosti Fořtu,
který snadno
najdete
na mapy.cz.

Mapa ukazující
důlní míru, což
samo o sobě
nedokládá, že se
tam dolovalo
(SOA Zámrsk).
Ve velkém
kroužku opět
dolnolánovský
dům čp. 215,
ve 2 malých
kutiště měděných
rud.



Nový pamětní kříž

Události konce 2. světové války a prv-
ních květnových dnů po osvobození 
přinesly velkou vlnu násilí. Jeho vyko-
navateli byli takřka až do posledních 
minut okupace nacisté a po ní v oblasti 
tzv. sudetské župy, osídlené převážně 
německým obyvatelstvem – občany 
poražené německé říše – příslušníci 
mobilizované československé armády, 
různých partyzánských skupin a tzv. 
revolučních gard. Tomuto jednoduché-
mu dějovému rámci se však vymyká 
tragédie, ke které v Krkonoších došlo 
právě v okamžiku konce válečné vřavy 
a počátku míru 9. května 1945. Toho 
dne se obětí nikdy neobjasněného zlo-
činu stala rodina Josefa Beránka, žijící 
do té doby poklidně v Dolním Dvoře
v chalupě čp. 278 (dnes Milerka) na 
mýtině vzdálené několik set metrů od 
Hanapetrovy paseky.

Josefu Beránkovi patřily v této části hor 
dvě chalupy. Kromě výše zmíněné
v katastru Dolního Dvora vlastnil na 
nedalekých Husích Boudách ještě sta-
vení čp. 68, které koupil roku 1933. 
Svou rodinu živil tradičním budním 
hospodářstvím a prací v lese. I obě 
chalupy užíval po způsobu starých 
budařů. V zimním období, které tu 
často trvá od října do května, obýval 
dům v Dolním Dvoře v poloze chráně-
né lesem a na léto se stěhoval na Husí 
Boudy. Dělo se tak zpravidla počátkem 
května, ale na jaře roku 1945 nabídl 
Josef Beránek v domě na Husích Bou-
dách útočiště rodinám pozůstalým po 
dvou odpůrcích nacistického režimu, 
popravených po atentátu na Adolfa 
Hitlera – po hraběti Helmutu von Molt-
ke a pedagogu a sociálním demokratovi 
Adolfu Reichweinovi. Oba patřili
k disidentské křesťanské protinacistic-
ké skupině, která se scházela v Moltko-
vě rodovém sídle Kreisau (dnes Krzy-
żowa) v Dolním Slezsku. Po Velikono-
cích se v obavě z dalšího pronásledová-
ní rozhodla opustit rodové sídlo svého 
muže, popraveného v lednu v Berlí-
ně–Plötzensee, paní Freya von Moltke. 
Doprovázela ji i v důsledku stejného 
ortelu ovdovělá žena druhého člena 
odbojové skupiny paní Reichwein. 
Trávily pak poslední měsíce války 
společně se svými šesti dětmi a služeb-
nictvem v bezpečí – byť jak se ukázalo 
jen zdánlivém – krkonošské horské 
enklávy. Rodina Josefa Beránka jim 
kromě střechy nad hlavou poskytovala
i potraviny, zejména mléko a další pro-
dukty svého skromného hospodářství. 

Tak i onoho 9. května jako obvykle 
vyšly děti ze svého dočasného útočiště 

na Husích Boudách, prošly asi jeden 
kilometr dlouhou lesní cestu a vstoupi-
ly do Beránkovy chalupy, aby požádaly 
o mléko, avšak spatřily hrůzný obraz. 
Hospodyně Marie Beránková a její 
patnáctiletý syn Gottfried leželi ve 
světnici mrtvi a s nimi i dvacetiletá 
dívka Gretel Irmler, „dopisová“ přítel-
kyně jednoho z Beránkových synů 
(další syn padl v únoru), který byl v té 
době již v ruském zajateckém táboře.
I Gretel, jež sem přišla z obce Künau 
(dnes Chynów) u polské Zelené Hory, 
zde hledala bezpečí před frontou postu-
pující od ledna rychle k severnímu 
předhůří Krkonoš.

Podle svědectví Marie Ruhs z čp. 70 na 
Husích Boudách objevily zločin její 
sestry, desetiletá Elli, čtyřletá Christa
a dcera paní Reichwein. Dřevaři, pracu-
jící poblíže v lese, potom zjistili,
že všechny oběti byly zastřeleny, hos-
podáře Josefa Beránka nalezli zastřele-
ného v lese, když se zřejmě pokoušel 
uprchnout.

Dolnodvorští sousedé vyslovili několik 
domněnek o možných pachatelích 
těchto vražd. Hlavní motiv jejich hrůz-
ného činu může prozrazovat okolnost, 
že zcizili všechny civilní oděvy a snad 
také to, že Gretel Irmler byla údajně 
několikanásobně znásilněna.

Podle první verze neznámými pachateli 
mohli být Poláci, kteří se chtěli pomstít 
za to, že hospodář zneužíval polskou 
služku. Při tom však prý došlo k omylu, 
neboť polská dívka byla „totálně nasa-
zena“ sice na Hanapetrově pasece, ale
v jiné rodině a v jiném stavení.

Druhá verze je mnohem pravděpodob-
nější. Na Výrovce nacisté zřídili výcvi-
kové středisko tzv. Ruské osvoboze-
necké armády – vlasovců. Aby si za-
chránili po kapitulaci Německa život, 
museli se převléknout do civilních 
obleků. Jen tak mohli uniknout před 
pomstou popravčích čet řádné Rudé 
armády a snad i před „divokými“ čes-
kými ozbrojenými skupinami.

Jediný, kdo z celé rodiny Beránkovy 
přežil, je syn Franz Beranek, který se 
letos dožil i přes vážné zdravotní potíže 
osmdesáti let. Projevil přání, aby
v blízkosti jeho rodného domu, kde se 
tragédie odehrála, připomínal zločin 
pamětní kříž. Jeho tužbu zprostředko-
val milovník a znalec Krkonoš Udo 
Broksch z Krušných hor. Obrátil se
s žádostí o souhlas ke zřízení pamětní-
ho kříže na Správu Krkonošského par-
ku. Do jednání vstoupil strážce Alfréd 
Pucher a navrhl, aby kříž byl umístěn
v horní části Hanapetrovy paseky 

poblíže Ukřižování, které zde stojí již 
od roku 1868 na místě, kde podle tradi-
ce smrtelně uštkl had malé děvčátko.
I v dalších krocích pomohla Správa 
Krkonošského národního parku (v její 
dílně byla vyrobena pamětní deska), 
takže již v druhé polovině října (2005) 
mohl být kříž vztyčen ve vzdálenosti 
asi 20 m od turistické zeleně značené 
cesty, která protíná Hanapetrovu pase-
ku. Celý kříž (vzdálený asi 400 metrů 
od domu čp. 278) zhotovil Alfréd 
Pucher (rozhovor s panem Pucherem, 
obyvatelem Dolního Lánova, nalezne-
te v Krkonoše-Jizerské hory 1/2025), 
jehož koníčkem jsou kovářské práce. 
Podařilo se mu vykovat ze železa
v čistém stylu i tělo Krista. Sledoval 
jsem s obdivem i uznáním jeho tvůrčí 
úsilí i trápení a povzbuzoval jej, když se 
mu dílo nedařilo. Pracoval neúnavně až 
do té doby, než mohl říci: nyní jsem se 
svým výtvorem spokojen. V letošním 
roce zbývá ještě upravit nejbližší okolí 
obou křížů a nabídnout je turistům jako 
místo vzpomínky na nevinné oběti 
války a také k odpočinku a vyhlídce do 
kraje.

Miloslav Bartoš
Měsíčník Krkonoše-Jizerské hory 

2/2006

Druhou verzi, tu o potřebě opatřit si 
civilní šaty, možná trochu zpochybňuje 
text na www.detektorweb.cz ze 7. břez-
na 2005 od autora pod přezdívkou 
candies. Píše zde totiž mimo jiné, že: 
„Když radista Schörnerova štábu
8. května 1945 marně vyklepával volací 
znak SMDC, byla již Sokolská bouda 
na Černé hoře pustá. Všichni kursisté 
několik hodin předtím opustili svou 
krkonošskou základnu. Odešli z Černé 
hory ve vojenských uniformách, se 
zbraněmi a střelivem, ale v tlumoku 
měl každý z nich civilní oděv a falešné 
doklady opatřené pravými fotografie-
mi.“ Že by v jednom výcvikovém nacis-
tickém středisku (na Sokolské boudě) 
dostali diverzanti pro útěk civilní oděv 
a v druhém (na Výrovce) ne? Těžko říct. 
Nevím bohužel ani, z čeho autor čerpal.

V knize Výsadek CHAN se nehlásí
z roku 2015 autoři na str. 89 uvádějí: 
„Do Horní Branné, rovněž za státní 
hranicí, doráží oddíl Volkssturmu
z Černého Dolu. K potlačení nepokojů 
(na začátku května) přibrali i část jed-
notky vlasovců, kteří na silnicích kolem 
Černé hory stavějí překážky a zátarasy. 
Ti se ale vymykají kontrole a na několi-
ka místech dochází k rabování. Hlášena 
jsou i řezná poranění hornobrannských 
obyvatel způsobená vlasovci při pro-

hledávání domů.“ Jak je vidět, tito vla-
sovci od Černé hory se s tím moc nema-
zali a jako pachatelé vražd na Hanapet-
ru by opravdu mohli přicházet v úvahu.

Erich Kraus, předák dolnodvorských 
německých krajanů, k těmto událostem 
v roce 2015 mimo jiné napsal: „V nedě-
li 13. května 1945 odpoledne byly 
zavražděné oběti církevně pohřbeny
na hřbitově v Dolním Dvoře. Pohřební 
průvod vedl z Hanapetrovy Paseky přes 
Kotelskou boudu, Rudolfov na smuteč-
ní mši v kostele a poté na hřbitov. Jed-
nalo se o poslední velkou akci němec-
kých obyvatel Dolního Dvora a části 
Strážného po válce. Dolnodvorský 
kostel nemohl pojmout všechny smu-
teční hosty. [...] Oběti jsou uvedeny 
také na pamětní desce padlých ve
2. světové válce, která byla instalována 
v dolnodvorském kostele v roce 2006.“

Podle Rolanda Beránka z Kotelské 
boudy, respektive jeho dědečka z Hana-
petru čp. 285, ležela paní Beranek 
zastřelená při dojení pod krávou, syn
s přítelkyní, který přijel z Rakouska, 
byli zastřeleni ve vedlejší místnosti
v domě a pan Beranek byl nalezen neda-
leko domu v lese, rovněž zastřelen a bez 
bot. 

Rolandův bratr Alfred si skutečně starší 
vzpomíná, že v podezření byli tenkrát 
Poláci z lágru dole v Dolním Dvoře
(na horním konci manipulační plochy
(”parkoviště” KRNAPu) u závory
v Rudolfově; objekt již neexistuje). Tuto 
verzi ale naprosto vylučuje. Na Hana-
petru v domě pod nimi opravdu měli 
mladou polskou služku na nucených 
pracích a Alfredova matka s ní byla
v přátelském kontaktu. Ti Poláci praco-
vali v lese a Alfredův děda je měl na 
starost. Každý den ráno museli přijít 
nahoru na Hanapetr a děda s nimi šel 
do lesa a tam společně pracovali. 
Alfred si také pamatuje, že k nim dokon-
ce chodili pomáhat sekat, protože táta 
byl ve válce a děda už byl starší. Pomá-
hali ale i jiným lidem.

Alfred naopak podezíral na základě 
jistého článku parašutisty z výsadku 
CHAN, protože měli jídlo jen na dva 
dny a museli si je opatřovat od místních 
obyvatel. Ti se však, alespoň podle 
knihy Výsadek CHAN se nehlásí, v době 
vražd na Hanapetru zdržovali už jinde 
– na Kalensku. Autoři výše zmíněné 
knihy se historií výsadkářů a odbojářů 
v naší oblasti zabývají už mnoho let
a opírají své texty o široký průzkum 
pramenů a o rozhovory se svědky. Ono 
zabité děvče ze Slezska, Gretel Irmler, 
byla prý na Hanapetru v rámci tzv. 

Pflichtjahr, povinného roku. Šlo o naří-
zení pro všechny neprovdané ženy mlad-
ší 25 let, které musely alespoň rok pra-
covat v zemědělství nebo v domácnosti, 
protože byl nedostatek dělnic. Jediné-
mu hospodáři Josefovi Berankovi se  
podařilo z chalupy utéct. Chtěl doběh-
nout na Husí Boudy, protože tam měl 
rodiče a další příbuzné. U mohyly les-
nické exkurze mezi Hanapetrem a Husí-
mi Boudami (vzdušnou čarou 570 
metrů od chalupy) ho ale dostihli. 

Paní von Moltke (1911 Kolín nad 
Rýnem – 2010 Vermont, USA) vystudo-
vala práva a v roce 1935 absolvovala 
Humboldtovu univerzitu v Berlíně.
V roce 1931 se provdala za Helmutha 
Jamese von Moltkeho. Od roku 1960 
žila ve Vermontu. V roce 1997 jí vyšla 
kniha Erinnerungen an Kreisau 1930-
1945 (Vzpomínky na Kreisau). V Krei-
sau (Krzyżowa) na panství hraběte 
Helmutha Jamese von Moltkeho se od 
roku 1940 scházeli členové německého 
odboje, nazvaného později Kreisauský 
kruh. V r. 1944 byla většina vedoucích 
členů odsouzena k trestu smrti. Ve své 
vzpomínkové knize Freya von Moltke 
vypráví o rodině, do které se přivdala,
o panství a lidech, kteří zde žili a praco-
vali, a především o samotném manželo-
vi, který byl v lednu 1945 popraven. Líčí 
také schůzky Kreisauského kruhu, 
jejich atmosféru a účastníky. Na stra-
nách 86-93 pak popisuje svůj pobyt 
tady u nás a onu neblahou událost. 
Nechme tedy promluvit ji samou.

„Pak jsem ztratila nervy a rozhodla se 
děti odvézt. Romai (Reichwein) nedáv-
no našla prázdnou chalupu ve Strážném 
nad Vrchlabím v Krkonoších, téměř 
1000 metrů nad mořem. Byla ale na 
československé straně hor. Po Veliko-
nocích jsme tam opravdu jeli. Dvě 
dodávky plné zavazadel, šest dětí, stará 
slečna Hirsch (dcera hajného), Berta 
tety Leno, paní Pick, Romai a já. Dva 
Poláci nám dělali kočí. Vždycky jsem 
měla pocit, že ta námaha je zbytečná, 
ale neměla jsem nervy zůstat. Vzpomí-
nám si, jak jsem Marion a Muto před 
jejich odjezdem za rodinou do Meklen-
burska řekla, že jsem musela „kousnout 
do špatného jablka“. A skutečně jsme 
kousli. Prvního dne jsme jeli až do 
Michelsdorfu (dnes Michałkowa), 
druhý den až do Friedlandu (dnes Mie-
roszów), třetí den až do Trutnova.

Děti tam zůstaly v hotelu s paní Pick
a Romai a druhý den odjely vlakem do 
Vrchlabí. Tady panovaly ještě normální 
poměry. Tato oblast za horami, již
v Československu, byla války ve všech 
ohledech ušetřena. – Cesta byla krásná. 

Přicházelo jaro, počasí bylo suché
a slunečné. Pomalu a jistě se naše dva 
těžce naložené vozy valily přes hory. 
Vzpomínám si na zvlášť krásné místo 
mezi Friedlandem (dnes Mieroszów)
a Schömbergem (dnes Chełmsko 
Śląskie), na nádhernou cestu přes prů-
smyk. Děti zůstaly dole v hostinci
a jedly bramborovou polévku. Slečna 
Hirsch a já jsme jely s jedním vozem
a čtyřmi koňmi napřed. Pak se koně 
otočili a přivezli děti a druhý vůz,
ke kterému byl připojen kočár pro una-
vené děti. Čekaly jsme nahoře v lese. 
Na tu hodinu tam nikdy nezapomenu. 
Slečna Hirsch tvrdě spala. Za průsmy-
kem se nám otevřel výhled na Krkono-
še. Seděla jsem v srdci slezského nízké-
ho pohoří a měla před sebou celou krásu 
této krajiny, zvláštní směs jemnosti
a strohosti barev a tvarů, velké rozlohy 
a půvabné blízkosti. Děti byly opět 
naprosto nezatížené a celou akci si 
užívaly jako zábavné dobrodružství. 
Na kopec nad Vrchlabím jsme těžké 
vozy dostali jen s velkou námahou. 
Chaloupky – bylo jich asi deset – byly 
vysoko v horách na horské louce (na 
Husích Boudách je skutečně 10 domů). 

Starší děti pak brzy chodily do školy
u jednoho nacisty. Ale celková situace 
byla už tak špatná, že se k našim dětem 
rád choval dobře a vlídně. Dál jsme 
rozšiřovali naše zásoby, protože
v Čechách bylo stále ještě neomezené 
množství jídla, a my jsme si s sebou již 
přivezli spoustu zásob. [...]

Po třech týdnech se paní Moltke vydala 
– na kole – opět do Kreisau, kde pobyla 
3–4 dny a zase se do Krkonoš k dětem 
vrátila.

To muselo být v posledních dubnových 
dnech, protože pak třetí říše rychle 
skončila.[...] Seděli jsme na našem 
vysokém kopci a snažili se získat zprá-
vy. Rádio jsme neměli. Tak jsme
s Romai vylezly ještě výš k boudě Rei-
chweinova starého přítele, přes kterého 
jsme naše domky našly. Když jsme tam 
dorazily, bylo právě slyšet, že Rusové 
dobyli Berlín. Mělo se za to, že si Hitler
v říšském kancléřství vzal život. Lidé 
tam nahoře se ptali: „Věřili byste 
tomu?“. Ale já jsem okamžitě a s jisto-
tou věděla, že je to pravda. Třetí říše 
skončila! Teď měli Kreisau obsadit 
Rusové. Napadlo mě, že je třeba tam 
tehdy být.

Takže opět se na kole vydala, tentokrát 
společně se slečnou Hirsch, do Kreisau. 
Po nějaké době, kdy šťastně přečkaly 
průtahy ruské armády, se paní Moltke
s pomocníkem na voze taženém koněm 
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Nový pamětní kříž

Události konce 2. světové války a prv-
ních květnových dnů po osvobození 
přinesly velkou vlnu násilí. Jeho vyko-
navateli byli takřka až do posledních 
minut okupace nacisté a po ní v oblasti 
tzv. sudetské župy, osídlené převážně 
německým obyvatelstvem – občany 
poražené německé říše – příslušníci 
mobilizované československé armády, 
různých partyzánských skupin a tzv. 
revolučních gard. Tomuto jednoduché-
mu dějovému rámci se však vymyká 
tragédie, ke které v Krkonoších došlo 
právě v okamžiku konce válečné vřavy 
a počátku míru 9. května 1945. Toho 
dne se obětí nikdy neobjasněného zlo-
činu stala rodina Josefa Beránka, žijící 
do té doby poklidně v Dolním Dvoře
v chalupě čp. 278 (dnes Milerka) na 
mýtině vzdálené několik set metrů od 
Hanapetrovy paseky.

Josefu Beránkovi patřily v této části hor 
dvě chalupy. Kromě výše zmíněné
v katastru Dolního Dvora vlastnil na 
nedalekých Husích Boudách ještě sta-
vení čp. 68, které koupil roku 1933. 
Svou rodinu živil tradičním budním 
hospodářstvím a prací v lese. I obě 
chalupy užíval po způsobu starých 
budařů. V zimním období, které tu 
často trvá od října do května, obýval 
dům v Dolním Dvoře v poloze chráně-
né lesem a na léto se stěhoval na Husí 
Boudy. Dělo se tak zpravidla počátkem 
května, ale na jaře roku 1945 nabídl 
Josef Beránek v domě na Husích Bou-
dách útočiště rodinám pozůstalým po 
dvou odpůrcích nacistického režimu, 
popravených po atentátu na Adolfa 
Hitlera – po hraběti Helmutu von Molt-
ke a pedagogu a sociálním demokratovi 
Adolfu Reichweinovi. Oba patřili
k disidentské křesťanské protinacistic-
ké skupině, která se scházela v Moltko-
vě rodovém sídle Kreisau (dnes Krzy-
żowa) v Dolním Slezsku. Po Velikono-
cích se v obavě z dalšího pronásledová-
ní rozhodla opustit rodové sídlo svého 
muže, popraveného v lednu v Berlí-
ně–Plötzensee, paní Freya von Moltke. 
Doprovázela ji i v důsledku stejného 
ortelu ovdovělá žena druhého člena 
odbojové skupiny paní Reichwein. 
Trávily pak poslední měsíce války 
společně se svými šesti dětmi a služeb-
nictvem v bezpečí – byť jak se ukázalo 
jen zdánlivém – krkonošské horské 
enklávy. Rodina Josefa Beránka jim 
kromě střechy nad hlavou poskytovala
i potraviny, zejména mléko a další pro-
dukty svého skromného hospodářství. 

Tak i onoho 9. května jako obvykle 
vyšly děti ze svého dočasného útočiště 

na Husích Boudách, prošly asi jeden 
kilometr dlouhou lesní cestu a vstoupi-
ly do Beránkovy chalupy, aby požádaly 
o mléko, avšak spatřily hrůzný obraz. 
Hospodyně Marie Beránková a její 
patnáctiletý syn Gottfried leželi ve 
světnici mrtvi a s nimi i dvacetiletá 
dívka Gretel Irmler, „dopisová“ přítel-
kyně jednoho z Beránkových synů 
(další syn padl v únoru), který byl v té 
době již v ruském zajateckém táboře.
I Gretel, jež sem přišla z obce Künau 
(dnes Chynów) u polské Zelené Hory, 
zde hledala bezpečí před frontou postu-
pující od ledna rychle k severnímu 
předhůří Krkonoš.

Podle svědectví Marie Ruhs z čp. 70 na 
Husích Boudách objevily zločin její 
sestry, desetiletá Elli, čtyřletá Christa
a dcera paní Reichwein. Dřevaři, pracu-
jící poblíže v lese, potom zjistili,
že všechny oběti byly zastřeleny, hos-
podáře Josefa Beránka nalezli zastřele-
ného v lese, když se zřejmě pokoušel 
uprchnout.

Dolnodvorští sousedé vyslovili několik 
domněnek o možných pachatelích 
těchto vražd. Hlavní motiv jejich hrůz-
ného činu může prozrazovat okolnost, 
že zcizili všechny civilní oděvy a snad 
také to, že Gretel Irmler byla údajně 
několikanásobně znásilněna.

Podle první verze neznámými pachateli 
mohli být Poláci, kteří se chtěli pomstít 
za to, že hospodář zneužíval polskou 
služku. Při tom však prý došlo k omylu, 
neboť polská dívka byla „totálně nasa-
zena“ sice na Hanapetrově pasece, ale
v jiné rodině a v jiném stavení.

Druhá verze je mnohem pravděpodob-
nější. Na Výrovce nacisté zřídili výcvi-
kové středisko tzv. Ruské osvoboze-
necké armády – vlasovců. Aby si za-
chránili po kapitulaci Německa život, 
museli se převléknout do civilních 
obleků. Jen tak mohli uniknout před 
pomstou popravčích čet řádné Rudé 
armády a snad i před „divokými“ čes-
kými ozbrojenými skupinami.

Jediný, kdo z celé rodiny Beránkovy 
přežil, je syn Franz Beranek, který se 
letos dožil i přes vážné zdravotní potíže 
osmdesáti let. Projevil přání, aby
v blízkosti jeho rodného domu, kde se 
tragédie odehrála, připomínal zločin 
pamětní kříž. Jeho tužbu zprostředko-
val milovník a znalec Krkonoš Udo 
Broksch z Krušných hor. Obrátil se
s žádostí o souhlas ke zřízení pamětní-
ho kříže na Správu Krkonošského par-
ku. Do jednání vstoupil strážce Alfréd 
Pucher a navrhl, aby kříž byl umístěn
v horní části Hanapetrovy paseky 

poblíže Ukřižování, které zde stojí již 
od roku 1868 na místě, kde podle tradi-
ce smrtelně uštkl had malé děvčátko.
I v dalších krocích pomohla Správa 
Krkonošského národního parku (v její 
dílně byla vyrobena pamětní deska), 
takže již v druhé polovině října (2005) 
mohl být kříž vztyčen ve vzdálenosti 
asi 20 m od turistické zeleně značené 
cesty, která protíná Hanapetrovu pase-
ku. Celý kříž (vzdálený asi 400 metrů 
od domu čp. 278) zhotovil Alfréd 
Pucher (rozhovor s panem Pucherem, 
obyvatelem Dolního Lánova, nalezne-
te v Krkonoše-Jizerské hory 1/2025), 
jehož koníčkem jsou kovářské práce. 
Podařilo se mu vykovat ze železa
v čistém stylu i tělo Krista. Sledoval 
jsem s obdivem i uznáním jeho tvůrčí 
úsilí i trápení a povzbuzoval jej, když se 
mu dílo nedařilo. Pracoval neúnavně až 
do té doby, než mohl říci: nyní jsem se 
svým výtvorem spokojen. V letošním 
roce zbývá ještě upravit nejbližší okolí 
obou křížů a nabídnout je turistům jako 
místo vzpomínky na nevinné oběti 
války a také k odpočinku a vyhlídce do 
kraje.

Miloslav Bartoš
Měsíčník Krkonoše-Jizerské hory 

2/2006

Druhou verzi, tu o potřebě opatřit si 
civilní šaty, možná trochu zpochybňuje 
text na www.detektorweb.cz ze 7. břez-
na 2005 od autora pod přezdívkou 
candies. Píše zde totiž mimo jiné, že: 
„Když radista Schörnerova štábu
8. května 1945 marně vyklepával volací 
znak SMDC, byla již Sokolská bouda 
na Černé hoře pustá. Všichni kursisté 
několik hodin předtím opustili svou 
krkonošskou základnu. Odešli z Černé 
hory ve vojenských uniformách, se 
zbraněmi a střelivem, ale v tlumoku 
měl každý z nich civilní oděv a falešné 
doklady opatřené pravými fotografie-
mi.“ Že by v jednom výcvikovém nacis-
tickém středisku (na Sokolské boudě) 
dostali diverzanti pro útěk civilní oděv 
a v druhém (na Výrovce) ne? Těžko říct. 
Nevím bohužel ani, z čeho autor čerpal.

V knize Výsadek CHAN se nehlásí
z roku 2015 autoři na str. 89 uvádějí: 
„Do Horní Branné, rovněž za státní 
hranicí, doráží oddíl Volkssturmu
z Černého Dolu. K potlačení nepokojů 
(na začátku května) přibrali i část jed-
notky vlasovců, kteří na silnicích kolem 
Černé hory stavějí překážky a zátarasy. 
Ti se ale vymykají kontrole a na několi-
ka místech dochází k rabování. Hlášena 
jsou i řezná poranění hornobrannských 
obyvatel způsobená vlasovci při pro-

hledávání domů.“ Jak je vidět, tito vla-
sovci od Černé hory se s tím moc nema-
zali a jako pachatelé vražd na Hanapet-
ru by opravdu mohli přicházet v úvahu.

Erich Kraus, předák dolnodvorských 
německých krajanů, k těmto událostem 
v roce 2015 mimo jiné napsal: „V nedě-
li 13. května 1945 odpoledne byly 
zavražděné oběti církevně pohřbeny
na hřbitově v Dolním Dvoře. Pohřební 
průvod vedl z Hanapetrovy Paseky přes 
Kotelskou boudu, Rudolfov na smuteč-
ní mši v kostele a poté na hřbitov. Jed-
nalo se o poslední velkou akci němec-
kých obyvatel Dolního Dvora a části 
Strážného po válce. Dolnodvorský 
kostel nemohl pojmout všechny smu-
teční hosty. [...] Oběti jsou uvedeny 
také na pamětní desce padlých ve
2. světové válce, která byla instalována 
v dolnodvorském kostele v roce 2006.“

Podle Rolanda Beránka z Kotelské 
boudy, respektive jeho dědečka z Hana-
petru čp. 285, ležela paní Beranek 
zastřelená při dojení pod krávou, syn
s přítelkyní, který přijel z Rakouska, 
byli zastřeleni ve vedlejší místnosti
v domě a pan Beranek byl nalezen neda-
leko domu v lese, rovněž zastřelen a bez 
bot. 

Rolandův bratr Alfred si skutečně starší 
vzpomíná, že v podezření byli tenkrát 
Poláci z lágru dole v Dolním Dvoře
(na horním konci manipulační plochy
(”parkoviště” KRNAPu) u závory
v Rudolfově; objekt již neexistuje). Tuto 
verzi ale naprosto vylučuje. Na Hana-
petru v domě pod nimi opravdu měli 
mladou polskou služku na nucených 
pracích a Alfredova matka s ní byla
v přátelském kontaktu. Ti Poláci praco-
vali v lese a Alfredův děda je měl na 
starost. Každý den ráno museli přijít 
nahoru na Hanapetr a děda s nimi šel 
do lesa a tam společně pracovali. 
Alfred si také pamatuje, že k nim dokon-
ce chodili pomáhat sekat, protože táta 
byl ve válce a děda už byl starší. Pomá-
hali ale i jiným lidem.

Alfred naopak podezíral na základě 
jistého článku parašutisty z výsadku 
CHAN, protože měli jídlo jen na dva 
dny a museli si je opatřovat od místních 
obyvatel. Ti se však, alespoň podle 
knihy Výsadek CHAN se nehlásí, v době 
vražd na Hanapetru zdržovali už jinde 
– na Kalensku. Autoři výše zmíněné 
knihy se historií výsadkářů a odbojářů 
v naší oblasti zabývají už mnoho let
a opírají své texty o široký průzkum 
pramenů a o rozhovory se svědky. Ono 
zabité děvče ze Slezska, Gretel Irmler, 
byla prý na Hanapetru v rámci tzv. 

Pflichtjahr, povinného roku. Šlo o naří-
zení pro všechny neprovdané ženy mlad-
ší 25 let, které musely alespoň rok pra-
covat v zemědělství nebo v domácnosti, 
protože byl nedostatek dělnic. Jediné-
mu hospodáři Josefovi Berankovi se  
podařilo z chalupy utéct. Chtěl doběh-
nout na Husí Boudy, protože tam měl 
rodiče a další příbuzné. U mohyly les-
nické exkurze mezi Hanapetrem a Husí-
mi Boudami (vzdušnou čarou 570 
metrů od chalupy) ho ale dostihli. 

Paní von Moltke (1911 Kolín nad 
Rýnem – 2010 Vermont, USA) vystudo-
vala práva a v roce 1935 absolvovala 
Humboldtovu univerzitu v Berlíně.
V roce 1931 se provdala za Helmutha 
Jamese von Moltkeho. Od roku 1960 
žila ve Vermontu. V roce 1997 jí vyšla 
kniha Erinnerungen an Kreisau 1930-
1945 (Vzpomínky na Kreisau). V Krei-
sau (Krzyżowa) na panství hraběte 
Helmutha Jamese von Moltkeho se od 
roku 1940 scházeli členové německého 
odboje, nazvaného později Kreisauský 
kruh. V r. 1944 byla většina vedoucích 
členů odsouzena k trestu smrti. Ve své 
vzpomínkové knize Freya von Moltke 
vypráví o rodině, do které se přivdala,
o panství a lidech, kteří zde žili a praco-
vali, a především o samotném manželo-
vi, který byl v lednu 1945 popraven. Líčí 
také schůzky Kreisauského kruhu, 
jejich atmosféru a účastníky. Na stra-
nách 86-93 pak popisuje svůj pobyt 
tady u nás a onu neblahou událost. 
Nechme tedy promluvit ji samou.

„Pak jsem ztratila nervy a rozhodla se 
děti odvézt. Romai (Reichwein) nedáv-
no našla prázdnou chalupu ve Strážném 
nad Vrchlabím v Krkonoších, téměř 
1000 metrů nad mořem. Byla ale na 
československé straně hor. Po Veliko-
nocích jsme tam opravdu jeli. Dvě 
dodávky plné zavazadel, šest dětí, stará 
slečna Hirsch (dcera hajného), Berta 
tety Leno, paní Pick, Romai a já. Dva 
Poláci nám dělali kočí. Vždycky jsem 
měla pocit, že ta námaha je zbytečná, 
ale neměla jsem nervy zůstat. Vzpomí-
nám si, jak jsem Marion a Muto před 
jejich odjezdem za rodinou do Meklen-
burska řekla, že jsem musela „kousnout 
do špatného jablka“. A skutečně jsme 
kousli. Prvního dne jsme jeli až do 
Michelsdorfu (dnes Michałkowa), 
druhý den až do Friedlandu (dnes Mie-
roszów), třetí den až do Trutnova.

Děti tam zůstaly v hotelu s paní Pick
a Romai a druhý den odjely vlakem do 
Vrchlabí. Tady panovaly ještě normální 
poměry. Tato oblast za horami, již
v Československu, byla války ve všech 
ohledech ušetřena. – Cesta byla krásná. 

Přicházelo jaro, počasí bylo suché
a slunečné. Pomalu a jistě se naše dva 
těžce naložené vozy valily přes hory. 
Vzpomínám si na zvlášť krásné místo 
mezi Friedlandem (dnes Mieroszów)
a Schömbergem (dnes Chełmsko 
Śląskie), na nádhernou cestu přes prů-
smyk. Děti zůstaly dole v hostinci
a jedly bramborovou polévku. Slečna 
Hirsch a já jsme jely s jedním vozem
a čtyřmi koňmi napřed. Pak se koně 
otočili a přivezli děti a druhý vůz,
ke kterému byl připojen kočár pro una-
vené děti. Čekaly jsme nahoře v lese. 
Na tu hodinu tam nikdy nezapomenu. 
Slečna Hirsch tvrdě spala. Za průsmy-
kem se nám otevřel výhled na Krkono-
še. Seděla jsem v srdci slezského nízké-
ho pohoří a měla před sebou celou krásu 
této krajiny, zvláštní směs jemnosti
a strohosti barev a tvarů, velké rozlohy 
a půvabné blízkosti. Děti byly opět 
naprosto nezatížené a celou akci si 
užívaly jako zábavné dobrodružství. 
Na kopec nad Vrchlabím jsme těžké 
vozy dostali jen s velkou námahou. 
Chaloupky – bylo jich asi deset – byly 
vysoko v horách na horské louce (na 
Husích Boudách je skutečně 10 domů). 

Starší děti pak brzy chodily do školy
u jednoho nacisty. Ale celková situace 
byla už tak špatná, že se k našim dětem 
rád choval dobře a vlídně. Dál jsme 
rozšiřovali naše zásoby, protože
v Čechách bylo stále ještě neomezené 
množství jídla, a my jsme si s sebou již 
přivezli spoustu zásob. [...]

Po třech týdnech se paní Moltke vydala 
– na kole – opět do Kreisau, kde pobyla 
3–4 dny a zase se do Krkonoš k dětem 
vrátila.

To muselo být v posledních dubnových 
dnech, protože pak třetí říše rychle 
skončila.[...] Seděli jsme na našem 
vysokém kopci a snažili se získat zprá-
vy. Rádio jsme neměli. Tak jsme
s Romai vylezly ještě výš k boudě Rei-
chweinova starého přítele, přes kterého 
jsme naše domky našly. Když jsme tam 
dorazily, bylo právě slyšet, že Rusové 
dobyli Berlín. Mělo se za to, že si Hitler
v říšském kancléřství vzal život. Lidé 
tam nahoře se ptali: „Věřili byste 
tomu?“. Ale já jsem okamžitě a s jisto-
tou věděla, že je to pravda. Třetí říše 
skončila! Teď měli Kreisau obsadit 
Rusové. Napadlo mě, že je třeba tam 
tehdy být.

Takže opět se na kole vydala, tentokrát 
společně se slečnou Hirsch, do Kreisau. 
Po nějaké době, kdy šťastně přečkaly 
průtahy ruské armády, se paní Moltke
s pomocníkem na voze taženém koněm 
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- ordinace pro děti a dorost – 605 773 384

VRCHLABÍ, Slovanská 94   

Aktuální informace sledujte na:

www.alped.cz

MUDr. Jaromír PAUKERT

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:   8:00 – 13:00

8:00 – 13:00

8:00 – 13:00

12:00 – 18:00

8:00 – 13:00

7:30 – 8:00

Út:   7:30 – 8:00

St:   

Čt:   7:30 – 8:00

Pá:   7:30 – 8:00

O D B Ě RY , I N J E K C E J E N O B J E D N A N Í

Pozemky, stavby 

ITC, kabelová TV

Investice

Poplatky

OBECNÍ ÚŘAD
LÁNOV

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Eva Kaválková

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

St:   8:00 – 12:00 12:30 – 17:00

Čt:   8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Pá:   8:00 – 12:00

8:00 – 12:00

12:30 – 16:00

12:30 – 16:00So:   

9:00 – 12:00Ne:   

Po:    8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Út:    8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

St:     8:00 – 12:00 12:30 – 17:00

Čt:     8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Pá:     8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

LÁNOV
INFOCENTRUM

v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

Po:    8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

Út:    8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

St:     13:00 – 18:00

Čt:     8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

Pá:     8:00 – 12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní bolestivé

případy budou

po osobní

nebo telefonické

domluvě ošetřeny

v nejbližším

volném termínu.

499 432 298

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

Provozní doba
kanceláře:

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a středa      8:00 – 11:30      12:30 – 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

Ing. Jana Beranová (ředitelka)                               tel.: 737 726 837
                                                     e-mail: vodalanov@vodalanov.cz
Jiří Materna (provoz, havárie)                                tel.: 605 265 094
Ladislav Hospodka (provoz)                                  tel.: 605 253 467
Ondřej Kolář (provoz)                                            tel.: 739 943 444

Milena Knapíková Kavánová (účetní)    499 522 331, 602 300 234
                                                              e-mail: info@vodalanov.cz

e-mail: kolar@vodalanov.cz

vydala zpátky do Krkonoš, vyzvednout 
děti a ostatní. Přestáli i tři nepříjemná 
setkání s Rusy a Polákem během cesty
a v pořádku dorazili do hor.

Tam jsem našla všechny dospělé bledé. 
Stalo se něco opravdu strašného. Němci 
shromáždili takzvané vlasovce v táboře 
v Krkonoších ve výšce přes 1000 
metrů. Byli to Rusové, kteří byli připra-
veni bojovat proti komunismu a cvičili 
tam. Tito Rusové se obávali svých blíží-
cích se krajanů a Němci tábor na 
poslední chvíli zrušili, lidi vybavili 
zbraněmi a propustili. Pro tyto muže 
bylo samozřejmě nejdůležitější zbavit 
se německých uniforem a opatřit si 
civilní oblečení. Několik dní před mým 
návratem šla Renate Reichwein jako 
obvykle ráno pro mléko k nejbližšímu 
sedlákovi, který byl zároveň naším 
domácím. Hospodářství se nacházelo 
na samotě, odděleno od našeho místa 
pruhem lesa. Renate našla kuchyň 
prázdnou a hledala hospodářovu ženu
v domě a ve chlévě. Čtyřčlenná rodina 
tam ležela mrtvá. Rusové, hledající 
oblečení, je všechny zabili. Ke skupině 
domů, kde jsme bydleli, se neodvážili.

Bylo to těsně před svatodušními svátky. 
Romai navrhla, abychom se na zpáteční 
cestu vydali až po letnicích. Já to ale 
nechtěla o další den odkládat. Znovu 
jsme si obstarali cedulku. Tentokrát 
byla napsaná česky místní učitelkou
a bylo toho na ní víc. Něco ve smyslu: 
Tyto ženy, jejichž manželé byli nacio-
nálně-socialistickým režimem odsou-
zeni k trestu smrti a popraveni, se stěhu-
jí se svými dětmi zpět do rodné obce 
Kreisau ve Slezsku. A opět nám ten 
lístek dobře posloužil. Cesta zpět neby- 
la snadná. Vzali jsme si s sebou jen 
jeden vůz a malý kočár. Mnoho zavaza-
del jsme nechali na horách. Měli jsme 
jen tři koně. Jedno spřežení bylo po 
celou dobu ustájené u sedláka v údolí. 
Bylo dobře živené, ale vůz byl pod 
plachtou vysoko naložen zavazadly
a potravinami a koně to měli těžké. 
Jedno kolo vozu se ještě na české straně 
úplně zlomilo. Přivolaný kovář skuteč-
ně vůz s nějakým starým kolem znovu 
zprovoznil, aniž bychom museli sklá-
dat všechno dolů – včas se nám podařilo 
strčit pod bortící se kolo špalky dřeva. 
Kroutil nad námi hlavou. „Vy jste ale 
zvláštní!“ Zjevně to nebyli žádní sedlá- 
ci, nerozuměli ničemu o koních a vo-
zech, nebyl mezi nimi jediný rozumný 
člověk. Na takovéhle výpravy lidí 
nebyl zvyklý. Ale sudetští Němci byli 
přátelští a všichni jsme útrapy snášeli 
dobře. První noc jsme spali ještě u sude-
toněmeckého sedláka na seně. Druhý 

den ráno jsme dorazili k hranicím. Češi 
tam už nebyli přátelští, ale lístek fungo-
val. Dívali se na nás kriticky a pochybo-
vačně, vzali nám třetího koně, kterého 
jsme použili jako přípřež do kopce. Můj 
odpor nepomohl. Měli jsme být rádi,
že si nevzali víc – a nejspíš měli pravdu,  
a překročili jsme hranici.“ ...

Z rodiny jediný přeživší, syn Franz,
už dnes nežije.

Jeho příbuzné – Rolanda, Alfréda
a Ingrid Beránkovy není, myslím, 
potřeba Dolnodvorákům příliš předsta-
vovat. Po válce tu sice mohla rodina 
díky práci zůstat, po r. 1948 byli ale 
nuceně přesunuti z Hanapetru, z už 
zestátněné vlastní chalupy, do vnitroze-
mí. Do Dolního Dvora se za nějaký čas 
mohli vrátit (Johann, otec Rolanda, 
Alfréda a Ingrid, chtěl zase pracovat
v lese), ale tentokrát bydleli v nájmu
v Kotelské boudě, protože celý Hanape-
tr už byl zabrán pražským podnikem. 
Nakonec emigrovali do Německa. 
Jejich otec Johann z Hanapetru čp. 285 
byl bratranec zastřeleného Josefa 
Beranka z Milerky čp. 278. V roce 1945 
byly Rolandovi čtyři roky. V té době –  
někdy nedlouho před či po vraždách na 
Hanapetru – byl s babičkou sám doma
a do jejich domku na Hanapetru přišel 
ozbrojený muž a vyžadoval něco k jídlu. 
Babička mu do uzlíčku z utěrky zabalila 
chleba a máslo a on odešel. Tuto vzpo-
mínku Alfred potvrzuje, vyprávěla mu
o tom babička. Muž byl prý oblečen 
jako turista a mluvil lámanou němči-
nou. Prý měl ruku pořád v kapse, podle 
babičky na zbrani. Máslo mu prý dala, 
ale chleba nahoře nikdo neměl. Tak vzal 
to máslo, které babička zrovna utlouk-
la, a zmizel. 

Christa Beranek z Berlína, další pří-
buzná, narozená v roce 1941 na Husích 
Boudách, později lékařka, se v r. 2023 
přijela se synovcem žijícím v Brazílii na 
okolí svého rodiště podívat. Zavraždě-
ný Josef Beranek byl její strýc, bratr 
jejího otce. Pamětní kříže na Hanapet-
ru předloni bohužel nenašli. V pětačty-
řicátém jí byly také čtyři roky a byla
na místě činu, jak ostatně ve svém člán-
ku pan Bartoš zmínil. Jméno Beranek
v pravém dolním rohu enklávy Husích 
Bud figuruje už na indikační skice
z r. 1842.

Chalupu čp. 278, svědka vraždy jejích 
obyvatel, nyní obývá Kateřina Miler, 
dcera autora kresleného Krtečka Zdeň-
ka Milera (1921 2011). Tohle místo prý –
její otec miloval a u stolečku u okna 
kreslil a vymýšlel Krtečkovy příběhy. 
Dům patří její rodině přes padesát roků 

a ona sama tam jezdí už od svých 12 let. 
Její krásné obrázky můžete vidět na 
šesti vyhlídkových místech v Dolním 
Dvoře, která jsou součástí Skřítkovy 
hry (www.venkovni-online-hry.
cz/dolni-dvur), a na uvítací ceduli na 
začátku obce. 

Karolina Boková

Text od již zesnulého Miloslava Bartoše 
byl přetisknut s laskavým svolením jeho 
ženy Margit Bartošové. Informace byly 
čerpány od Ericha Krause, z knížky 
Vzpomínky na Kreisau 1930–1945 a od 
Aničky, Rolanda a Alfreda Beránko-
vých. Informace o Kateřině Miler – viz 
Krkonošský deník z 10. června 2023. 
Všem srdečně děkuju! 
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(z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují
kvalitu a vysokou užitkovost)

PRODEJ CHOVNÉ DRÙBEŽE

Prodej objednané drůbeže 31.3.2025
Kuřice bílé, černé, červené, kropenaté, sussex  stáří:  14 -18týd.  

Prodej objednané drůbeže 10.6.2025
Kuřice červené       stáří:  14 -18týd. 
Pekingské kačeny, Husy bílé, Krůty, Perličky, Brojlerová kuřata   

Prodej objednané drůbeže 9.9.2025
Kuřice bílé, černé, červené, kropenaté, sussex  stáří:  14 -18týd. 

Info a objednávky: Gallus, tel. 567 212 754, 567 214 502,
( )                              mob. 731 701 331, 734 833 158  NE SMS!   

volejte po-pá 7-15h!, email: info@prodej-drubeze.cz

cena:  290,-Kč

cena:  290,-Kč

cena:  290,-Kč

www.prodej-drubeze.cz

(u samoobsluhy – u Luxíka)
16:30  Prostøední Lánov

http://www.venkovni-online-hry.cz/dolni-dvur
http://www.venkovni-online-hry.cz/dolni-dvur
mailto:info@prodej-drubeze.cz


- ordinace pro děti a dorost – 605 773 384

VRCHLABÍ, Slovanská 94   

Aktuální informace sledujte na:

www.alped.cz

MUDr. Jaromír PAUKERT

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:   8:00 – 13:00

8:00 – 13:00

8:00 – 13:00

12:00 – 18:00

8:00 – 13:00

7:30 – 8:00

Út:   7:30 – 8:00

St:   

Čt:   7:30 – 8:00

Pá:   7:30 – 8:00

O D B Ě RY , I N J E K C E J E N O B J E D N A N Í

Pozemky, stavby 

ITC, kabelová TV

Investice

Poplatky

OBECNÍ ÚŘAD
LÁNOV

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Eva Kaválková

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

St:   8:00 – 12:00 12:30 – 17:00

Čt:   8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Pá:   8:00 – 12:00

8:00 – 12:00

12:30 – 16:00

12:30 – 16:00So:   

9:00 – 12:00Ne:   

Po:    8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Út:    8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

St:     8:00 – 12:00 12:30 – 17:00

Čt:     8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Pá:     8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

LÁNOV
INFOCENTRUM

v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

Po:    8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

Út:    8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

St:     13:00 – 18:00

Čt:     8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

Pá:     8:00 – 12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní bolestivé

případy budou

po osobní

nebo telefonické

domluvě ošetřeny

v nejbližším

volném termínu.

499 432 298

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

Provozní doba
kanceláře:

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a středa      8:00 – 11:30      12:30 – 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

Ing. Jana Beranová (ředitelka)                               tel.: 737 726 837
                                                     e-mail: vodalanov@vodalanov.cz
Jiří Materna (provoz, havárie)                                tel.: 605 265 094
Ladislav Hospodka (provoz)                                  tel.: 605 253 467
Ondřej Kolář (provoz)                                            tel.: 739 943 444

Milena Knapíková Kavánová (účetní)    499 522 331, 602 300 234
                                                              e-mail: info@vodalanov.cz

e-mail: kolar@vodalanov.cz

vydala zpátky do Krkonoš, vyzvednout 
děti a ostatní. Přestáli i tři nepříjemná 
setkání s Rusy a Polákem během cesty
a v pořádku dorazili do hor.

Tam jsem našla všechny dospělé bledé. 
Stalo se něco opravdu strašného. Němci 
shromáždili takzvané vlasovce v táboře 
v Krkonoších ve výšce přes 1000 
metrů. Byli to Rusové, kteří byli připra-
veni bojovat proti komunismu a cvičili 
tam. Tito Rusové se obávali svých blíží-
cích se krajanů a Němci tábor na 
poslední chvíli zrušili, lidi vybavili 
zbraněmi a propustili. Pro tyto muže 
bylo samozřejmě nejdůležitější zbavit 
se německých uniforem a opatřit si 
civilní oblečení. Několik dní před mým 
návratem šla Renate Reichwein jako 
obvykle ráno pro mléko k nejbližšímu 
sedlákovi, který byl zároveň naším 
domácím. Hospodářství se nacházelo 
na samotě, odděleno od našeho místa 
pruhem lesa. Renate našla kuchyň 
prázdnou a hledala hospodářovu ženu
v domě a ve chlévě. Čtyřčlenná rodina 
tam ležela mrtvá. Rusové, hledající 
oblečení, je všechny zabili. Ke skupině 
domů, kde jsme bydleli, se neodvážili.

Bylo to těsně před svatodušními svátky. 
Romai navrhla, abychom se na zpáteční 
cestu vydali až po letnicích. Já to ale 
nechtěla o další den odkládat. Znovu 
jsme si obstarali cedulku. Tentokrát 
byla napsaná česky místní učitelkou
a bylo toho na ní víc. Něco ve smyslu: 
Tyto ženy, jejichž manželé byli nacio-
nálně-socialistickým režimem odsou-
zeni k trestu smrti a popraveni, se stěhu-
jí se svými dětmi zpět do rodné obce 
Kreisau ve Slezsku. A opět nám ten 
lístek dobře posloužil. Cesta zpět neby- 
la snadná. Vzali jsme si s sebou jen 
jeden vůz a malý kočár. Mnoho zavaza-
del jsme nechali na horách. Měli jsme 
jen tři koně. Jedno spřežení bylo po 
celou dobu ustájené u sedláka v údolí. 
Bylo dobře živené, ale vůz byl pod 
plachtou vysoko naložen zavazadly
a potravinami a koně to měli těžké. 
Jedno kolo vozu se ještě na české straně 
úplně zlomilo. Přivolaný kovář skuteč-
ně vůz s nějakým starým kolem znovu 
zprovoznil, aniž bychom museli sklá-
dat všechno dolů – včas se nám podařilo 
strčit pod bortící se kolo špalky dřeva. 
Kroutil nad námi hlavou. „Vy jste ale 
zvláštní!“ Zjevně to nebyli žádní sedlá- 
ci, nerozuměli ničemu o koních a vo-
zech, nebyl mezi nimi jediný rozumný 
člověk. Na takovéhle výpravy lidí 
nebyl zvyklý. Ale sudetští Němci byli 
přátelští a všichni jsme útrapy snášeli 
dobře. První noc jsme spali ještě u sude-
toněmeckého sedláka na seně. Druhý 

den ráno jsme dorazili k hranicím. Češi 
tam už nebyli přátelští, ale lístek fungo-
val. Dívali se na nás kriticky a pochybo-
vačně, vzali nám třetího koně, kterého 
jsme použili jako přípřež do kopce. Můj 
odpor nepomohl. Měli jsme být rádi,
že si nevzali víc – a nejspíš měli pravdu,  
a překročili jsme hranici.“ ...

Z rodiny jediný přeživší, syn Franz,
už dnes nežije.

Jeho příbuzné – Rolanda, Alfréda
a Ingrid Beránkovy není, myslím, 
potřeba Dolnodvorákům příliš předsta-
vovat. Po válce tu sice mohla rodina 
díky práci zůstat, po r. 1948 byli ale 
nuceně přesunuti z Hanapetru, z už 
zestátněné vlastní chalupy, do vnitroze-
mí. Do Dolního Dvora se za nějaký čas 
mohli vrátit (Johann, otec Rolanda, 
Alfréda a Ingrid, chtěl zase pracovat
v lese), ale tentokrát bydleli v nájmu
v Kotelské boudě, protože celý Hanape-
tr už byl zabrán pražským podnikem. 
Nakonec emigrovali do Německa. 
Jejich otec Johann z Hanapetru čp. 285 
byl bratranec zastřeleného Josefa 
Beranka z Milerky čp. 278. V roce 1945 
byly Rolandovi čtyři roky. V té době –  
někdy nedlouho před či po vraždách na 
Hanapetru – byl s babičkou sám doma
a do jejich domku na Hanapetru přišel 
ozbrojený muž a vyžadoval něco k jídlu. 
Babička mu do uzlíčku z utěrky zabalila 
chleba a máslo a on odešel. Tuto vzpo-
mínku Alfred potvrzuje, vyprávěla mu
o tom babička. Muž byl prý oblečen 
jako turista a mluvil lámanou němči-
nou. Prý měl ruku pořád v kapse, podle 
babičky na zbrani. Máslo mu prý dala, 
ale chleba nahoře nikdo neměl. Tak vzal 
to máslo, které babička zrovna utlouk-
la, a zmizel. 

Christa Beranek z Berlína, další pří-
buzná, narozená v roce 1941 na Husích 
Boudách, později lékařka, se v r. 2023 
přijela se synovcem žijícím v Brazílii na 
okolí svého rodiště podívat. Zavraždě-
ný Josef Beranek byl její strýc, bratr 
jejího otce. Pamětní kříže na Hanapet-
ru předloni bohužel nenašli. V pětačty-
řicátém jí byly také čtyři roky a byla
na místě činu, jak ostatně ve svém člán-
ku pan Bartoš zmínil. Jméno Beranek
v pravém dolním rohu enklávy Husích 
Bud figuruje už na indikační skice
z r. 1842.

Chalupu čp. 278, svědka vraždy jejích 
obyvatel, nyní obývá Kateřina Miler, 
dcera autora kresleného Krtečka Zdeň-
ka Milera (1921 2011). Tohle místo prý –
její otec miloval a u stolečku u okna 
kreslil a vymýšlel Krtečkovy příběhy. 
Dům patří její rodině přes padesát roků 

a ona sama tam jezdí už od svých 12 let. 
Její krásné obrázky můžete vidět na 
šesti vyhlídkových místech v Dolním 
Dvoře, která jsou součástí Skřítkovy 
hry (www.venkovni-online-hry.
cz/dolni-dvur), a na uvítací ceduli na 
začátku obce. 

Karolina Boková

Text od již zesnulého Miloslava Bartoše 
byl přetisknut s laskavým svolením jeho 
ženy Margit Bartošové. Informace byly 
čerpány od Ericha Krause, z knížky 
Vzpomínky na Kreisau 1930–1945 a od 
Aničky, Rolanda a Alfreda Beránko-
vých. Informace o Kateřině Miler – viz 
Krkonošský deník z 10. června 2023. 
Všem srdečně děkuju! 
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(z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují
kvalitu a vysokou užitkovost)

PRODEJ CHOVNÉ DRÙBEŽE

Prodej objednané drůbeže 31.3.2025
Kuřice bílé, černé, červené, kropenaté, sussex  stáří:  14 -18týd.  

Prodej objednané drůbeže 10.6.2025
Kuřice červené       stáří:  14 -18týd. 
Pekingské kačeny, Husy bílé, Krůty, Perličky, Brojlerová kuřata   

Prodej objednané drůbeže 9.9.2025
Kuřice bílé, černé, červené, kropenaté, sussex  stáří:  14 -18týd. 

Info a objednávky: Gallus, tel. 567 212 754, 567 214 502,
( )                              mob. 731 701 331, 734 833 158  NE SMS!   

volejte po-pá 7-15h!, email: info@prodej-drubeze.cz

cena:  290,-Kč

cena:  290,-Kč

cena:  290,-Kč

www.prodej-drubeze.cz

(u samoobsluhy – u Luxíka)
16:30  Prostøední Lánov

http://www.venkovni-online-hry.cz/dolni-dvur
http://www.venkovni-online-hry.cz/dolni-dvur
mailto:info@prodej-drubeze.cz
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Projekt řeší rekonstrukci stávajícího 
sociálního zařízení v přízemí budovy 
Základní a mateřské školy v Dolním 
Lánově. Toto zařízení mateřské školy 
je v současné době nevyhovující
z důvodu absence úklidové komory
a jeho provoz je povolen pouze na 
základě hygienické výjimky od Kraj-
ské hygienické stanice Královéhradec-
kého kraje, a to do 31. 12. 2028. Prosto-
ry MŠ nejsou bezbariérově dostupné. 
Realizace projektu je nezbytná pro 
budoucí provoz mateřské školy v Dol-
ním Lánově.

Projekt obsahuje stavební práce
a dodávky základního vnitřního vyba-
vení. Rekonstrukcí sociálek dojde
k výraznému zvětšení a prosvětlení
a hlavně k přehlednosti celého prostoru 
dle nově navrženého dispozičního 
řešení sociálního zařízení. Jednotlivé 
pořizované předměty budou soustře-
děny k sobě. Nově bude zřízeno bezba-
riérové WC pro případné imobilní 
žáky. Toto WC bude zároveň sloužit 
personálu školky. 

Nově vznikne úklidová místnost, která 
bude opatřena výlevkou a regálem na 
úklidové prostředky a která bude 
odvětrána. Dojde ke sjednocení výško-
vé úrovně celého prostoru do jedné 
výšky. Nově budou provedeny omyva-
telné povrchy v celém prostoru – kera-
mické obklady. V neposlední řadě 
budou osazeny pisoáry, které ve stáva-
jícím stavu chybí.

Dále bude pro zajištění bezbariérové 
dostupnosti objektu pořízen pásový 
schodolez a základní vnitřní vybavení 
pro potřeby provozu předškolního 
zařízení – nábytek do prostor MŠ. 

Nábytkové vybavení bude umístěno do 
šatny a do místnosti určené pro spánek, 
pořízeny budou 2místné a 4místné 
šatní lavice včetně skříněk, botník, 
skříň na matrace a lůžkoviny a dětské 
matrace.

Realizací projektu dojde ke zkvalitnění 
infrastruktury v oblasti předškolního 
vzdělávání a zvýšení její dostupnosti 
ve vazbě na výzvu č. 48 IROP.

Cíl projektu je odstranění hygienic-
kých nedostatků a provoz MŠ bez 
výjimky z hygienických požadavků 
stanovených v § 7 odst. 1 zákona č. 
258/2000 Sb., o ochraně veřejného 
zdraví a o změně některých souvisejí-
cích zákonů, ve znění pozdějších před-
pisů.

Projekt je realizován v rámci 3. výzvy 
MAS Krkonoše, z. s., zaměřené na 
vzdělávání v rámci komunitně vedené-
ho místního rozvoje (SC 5.1 CLLD) 
pro programové období 2021–2027.

https://www.maskrkonose.cz

Vážení rodiče a přátelé naší školy,
s radostí vám přinášíme zprávu o účasti 
našich žáků v taneční soutěži Tančí 
celá škola, která je součástí oblíbené 
show StarDance, aneb, když hvězdy 
tančí, kterou vyhlásila Česká televize. 
Tato soutěž nebyla jen o tanci, ale také 
o kreativitě, týmové práci a zábavě.

Do soutěže se zapojilo 15 žáků z 1. až 
5. třídy. Společně jsme si připravili 
originální taneční choreografii na urče-
nou hudbu. Každý žák měl příležitost 

projevit svůj talent a nadšení, zároveň 
se naučil spolupracovat s ostatními.

Průběh soutěže nebyl snadný. Bylo 
zapotřebí vymyslet originální taneční 
choreografii k vybrané hudbě, důklad-
ně ji natrénovat a následně natočit 
video, které posoudila odborná porota. 
Každý pohyb, každý detail byl pečlivě 
promyšlený, aby tanec dopadl co
nejlépe.

V naší kategorii pro první stupeň ZŠ se 
zapojilo více než 220 škol z celé ČR.
I když jsme se neumístili mezi prvními 
třemi, můžeme být na naše žáky oprav-
du hrdí. Účast v této prestižní soutěži 
přinesla radost nejenom nám, ale
i všem, kteří nás podporovali.

Pro naše žáky a pro nás dospělé to byla 
nejenom veliká zábava, ale i obrovská 
zkušenost, která posílila našeho týmo-
vého ducha. Těšíme se na další taneční 
dobrodružství a už se nemůžeme 
dočkat, co přinesou další ročníky této 
soutěže.

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz
Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 – 12:00    13:00 – 17:00
Středa    8:00 – 12:00    13:00 – 17:00

Středa   14:00 – 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: Ing. Tomáš Hanč

 Starosta:  Ing. Pavel Šimůnek 
Asistentka starosty: Kateřina Svatá, DiS

pavel.simunek@dolnilanov.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané, 
v prvním čísle letošního zpravodaje bych vás chtěl co 
nejsrdečněji pozdravit a popřát v roce 2025 hodně zdraví
a úspěchů v práci i v soukromém životě. 

Letošní rok začal v obci dvěma tradičními plesy, mysli-
veckým a dětského domova. 8. března se již podruhé 
uskutečnila maškarní zábava a také se dočkáme dvou 
divadelních představení vrchlabského ochotnického spolku 
Lipany. 

Nejen kulturou živ je člověk a to samé lze přenést i na obec.
I v zimním období letos probíhají v obci stavební práce. 

První z nich je rekonstrukce umývárny v mateřské škole, kde 
se díky 90% dotaci z MAS Krkonoše kompletně zrekon-
struují záchody a umývárna pro děti ze školky. Přestavba je 
skutečně kompletní a zahrnuje bourání původní obvodové 
zdi nyní stojící uprostřed umývárny, výměnu oken, dveří, 
novou kanalizaci, záchody, umyvadla a obklady. Vše bude 
hotové na jaře. 

Ze stejné kapitoly dotační výzvy MAS Krkonoše byla 
získána ještě jedna dotace, ze které byla vybavena celá třída 
výukovou elektronikou, a ještě zbylo na nový nábytek. 

Těsně před Vánocemi začala také druhá stavební akce 
spojená se školou, a sice odvodnění obvodových stěn školní 
budovy. Venkovní stěny byly odkopány a odvodněny. 
Zachycována a odváděna bude také dešťová voda ze všech 
okapů. Uvedená opatření by měla výrazně zlepšit vlhkostní 
poměry v celé budově. Finální úpravy povrchů budou 
dokončeny v jarních měsících. 

Na jaře také bude pokračovat výstavba 570 m chodníku 
okolo školy. Téměř hotova je dešťová kanalizace, po 
pokládce posledního úseku nad školou přijde na řadu 
výstavba svršku chodníku, čili zámkové dlažby. 

Pokračování výstavby chodníků bylo naplánováno ve 
spojitosti s rekonstrukcí krajské silnice III/32552, která 

prochází celým Dolním Lánovem. Požadavek na vypro-
jektování chodníku po celé délce obce společně s projektem 
rekonstrukce silnice by znamenal zlevnění projektování
a správnou výškovou návaznost na opravenou silnici. Větší 
část nákladů na dešťovou kanalizaci pod chodníkem by šla
za Správou silnic. 

Ač mi tedy vloni královéhradecký hejtman osobně potvrdil 
realizaci projektu, po podzimních krajských volbách se 
vyměnila vládnoucí politická reprezentace a zdá se, že naše 
komunikace nebude prioritou současné krajské vlády. 
Samozřejmě se budu snažit jednat se zástupci kraje, aby 
došlo ke splnění slibu, nicméně raději se budeme snažit 
zajistit si projekt chodníku i sami, bez ohledu na výsledek 
jednání s krajem, abychom mohli co nedříve pokračovat ve 
výstavbě dalšího úseku. 

Na jaře začne také plánovaná rekonstrukce našeho 
největšího mostu v majetku obce – mostu na Kunčice. Jak 
jsem již psal, každoroční mostní prohlídka odhalila špatný 
stav izolace mostu, kdy zatéká do dutých mostních nosníků
a dlouhodobě by voda způsobila jejich degradaci. Započali 
jsme tedy s projektem na opravu a stavební povolení.
Po výběru zhotovitele je možné započít s rekonstrukcí, která 
znamená uzavření mostu. Objízdné trasy vytyčí zhotovitel, 
je však jisté, že omezení se dotkne téměř všech občanů, most 
a na něj navazující místní komunikace je často využívána 
občany i přespolními. Bez nutné opravy by však nemohla být 
v budoucnosti zaručena jeho bezpečnost.

Letošní jaro, které podle meteorologů začne opět skokem 
rovnou ze zimy, bude v naší obci stavebně náročné. Doufám, 
že při psaní příštího úvodníku bude již částečně hotovo
a budeme moct připravovat další potřebné akce důležité pro 
rozvoj naší obce. 

Závěrem bych vám, vážení spoluobčané, chtěl popřát mnoho 
úspěchů v celém letošním roce, ještě jednou hodně zdraví
a celkové spokojenosti.

Ing. Pavel Šimůnek
starosta obce

Z ÚŘADU

ZŠ A MŠ DOLNÍ LÁNOV

https://www.maskrkonose.cz/
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ně ji natrénovat a následně natočit 
video, které posoudila odborná porota. 
Každý pohyb, každý detail byl pečlivě 
promyšlený, aby tanec dopadl co
nejlépe.

V naší kategorii pro první stupeň ZŠ se 
zapojilo více než 220 škol z celé ČR.
I když jsme se neumístili mezi prvními 
třemi, můžeme být na naše žáky oprav-
du hrdí. Účast v této prestižní soutěži 
přinesla radost nejenom nám, ale
i všem, kteří nás podporovali.

Pro naše žáky a pro nás dospělé to byla 
nejenom veliká zábava, ale i obrovská 
zkušenost, která posílila našeho týmo-
vého ducha. Těšíme se na další taneční 
dobrodružství a už se nemůžeme 
dočkat, co přinesou další ročníky této 
soutěže.
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ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané, 
v prvním čísle letošního zpravodaje bych vás chtěl co 
nejsrdečněji pozdravit a popřát v roce 2025 hodně zdraví
a úspěchů v práci i v soukromém životě. 

Letošní rok začal v obci dvěma tradičními plesy, mysli-
veckým a dětského domova. 8. března se již podruhé 
uskutečnila maškarní zábava a také se dočkáme dvou 
divadelních představení vrchlabského ochotnického spolku 
Lipany. 

Nejen kulturou živ je člověk a to samé lze přenést i na obec.
I v zimním období letos probíhají v obci stavební práce. 

První z nich je rekonstrukce umývárny v mateřské škole, kde 
se díky 90% dotaci z MAS Krkonoše kompletně zrekon-
struují záchody a umývárna pro děti ze školky. Přestavba je 
skutečně kompletní a zahrnuje bourání původní obvodové 
zdi nyní stojící uprostřed umývárny, výměnu oken, dveří, 
novou kanalizaci, záchody, umyvadla a obklady. Vše bude 
hotové na jaře. 

Ze stejné kapitoly dotační výzvy MAS Krkonoše byla 
získána ještě jedna dotace, ze které byla vybavena celá třída 
výukovou elektronikou, a ještě zbylo na nový nábytek. 

Těsně před Vánocemi začala také druhá stavební akce 
spojená se školou, a sice odvodnění obvodových stěn školní 
budovy. Venkovní stěny byly odkopány a odvodněny. 
Zachycována a odváděna bude také dešťová voda ze všech 
okapů. Uvedená opatření by měla výrazně zlepšit vlhkostní 
poměry v celé budově. Finální úpravy povrchů budou 
dokončeny v jarních měsících. 

Na jaře také bude pokračovat výstavba 570 m chodníku 
okolo školy. Téměř hotova je dešťová kanalizace, po 
pokládce posledního úseku nad školou přijde na řadu 
výstavba svršku chodníku, čili zámkové dlažby. 

Pokračování výstavby chodníků bylo naplánováno ve 
spojitosti s rekonstrukcí krajské silnice III/32552, která 

prochází celým Dolním Lánovem. Požadavek na vypro-
jektování chodníku po celé délce obce společně s projektem 
rekonstrukce silnice by znamenal zlevnění projektování
a správnou výškovou návaznost na opravenou silnici. Větší 
část nákladů na dešťovou kanalizaci pod chodníkem by šla
za Správou silnic. 

Ač mi tedy vloni královéhradecký hejtman osobně potvrdil 
realizaci projektu, po podzimních krajských volbách se 
vyměnila vládnoucí politická reprezentace a zdá se, že naše 
komunikace nebude prioritou současné krajské vlády. 
Samozřejmě se budu snažit jednat se zástupci kraje, aby 
došlo ke splnění slibu, nicméně raději se budeme snažit 
zajistit si projekt chodníku i sami, bez ohledu na výsledek 
jednání s krajem, abychom mohli co nedříve pokračovat ve 
výstavbě dalšího úseku. 

Na jaře začne také plánovaná rekonstrukce našeho 
největšího mostu v majetku obce – mostu na Kunčice. Jak 
jsem již psal, každoroční mostní prohlídka odhalila špatný 
stav izolace mostu, kdy zatéká do dutých mostních nosníků
a dlouhodobě by voda způsobila jejich degradaci. Započali 
jsme tedy s projektem na opravu a stavební povolení.
Po výběru zhotovitele je možné započít s rekonstrukcí, která 
znamená uzavření mostu. Objízdné trasy vytyčí zhotovitel, 
je však jisté, že omezení se dotkne téměř všech občanů, most 
a na něj navazující místní komunikace je často využívána 
občany i přespolními. Bez nutné opravy by však nemohla být 
v budoucnosti zaručena jeho bezpečnost.

Letošní jaro, které podle meteorologů začne opět skokem 
rovnou ze zimy, bude v naší obci stavebně náročné. Doufám, 
že při psaní příštího úvodníku bude již částečně hotovo
a budeme moct připravovat další potřebné akce důležité pro 
rozvoj naší obce. 

Závěrem bych vám, vážení spoluobčané, chtěl popřát mnoho 
úspěchů v celém letošním roce, ještě jednou hodně zdraví
a celkové spokojenosti.

Ing. Pavel Šimůnek
starosta obce

Z ÚŘADU

ZŠ A MŠ DOLNÍ LÁNOV

https://www.maskrkonose.cz/


Vážení spoluobčané, rádi bychom vás 

požádali o ohleduplnost při venčení 

vašich psích mazlíčků. S dětmi

z mateřské školy pravidelně navštěvu-

jeme naučnou stezku „Srnec“, kde se 

učíme o přírodě a užíváme si čerstvý 

vzduch. Bohužel se však stále častěji 

setkáváme s neuklizenými psími 

exkrementy, které nejen kazí dojem

z krásného prostředí, ale také předsta-

vují nepříjemný problém pro malé děti. 

Je velmi nemilé, když si do školky 
přineseme nepříjemný ,,dáreček'' na 
botách, který pak musíme složitě čistit. 
Nejenže to znečišťuje okolí, ale také to 
dětem znepříjemňuje pobyt venku. 
Prosíme proto všechny majitele psů, 
aby po svých čtyřnohých společnících 
vždy uklízeli a pomohli tak udržet naši 
obec čistou a bezpečnou pro všechny.

Děkujeme za pochopení.

Děti a učitelky z mateřské školy 
Denisa Nossková a Veronika 

Kotoučková

Příchodem jara v druhé polovině měsí-
ce března končí myslivecký rok.
Přichází čas, kdy myslivci hodnotí
a uzavírají uplynulé období, připravují 
a schvalují svoji činnost v následujícím 
mysliveckém roce. Tak tomu je
i u dolnolánovských myslivců, kteří 
mají schválený termín výroční členské 
schůze na začátek dubna. Do té doby je 
povinností předsedy spolku připravit 
vyhodnocení činnosti myslivců za 
uplynulý rok, hospodář MS musí zpra-
covat přehled plnění stanovených 
úkolů na úseku péče o lesní a polní 
zvěř, včetně plnění plánu odstřelu,
tj. snižování stavu hlavně u černé
a srnčí zvěře. Finanční hospodář před-
kládá na výroční schůzi zprávu o stavu 
financí MS a členové spolku jsou 
seznámeni se zprávou kontrolní komi-
se o provedené kontrole hospodaření 
mysliveckého spolku. Na výroční 
schůzi se schvaluje plán činnosti MS na 
další rok. V letošním roce bude výroční 
schůze volit zástupce do vedení mysli-
veckého spolku na dalších 5 let.

V druhé polovině března přichází první 
jarní den a počátek astronomického 
jara. Plně platí přísloví „Březen – za 
kamna vlezem, duben – ještě tam 
budem“. Může se stát, že místy bude 
ještě částečně sněhová pokrývka, ale 
srnčí zvěř a zaječí zvěř již vyhledává 
první jarní trávu a rašící pupeny. Ale 
přesto se v tuto dobu ještě přidává
v krmných zařízeních jadrné krmivo
a případně letnina pro zlepšení fyzické 
kondice spárkaté zvěře. V březnu také 
probíhá honcování (rozmnožování) 
zaječí zvěře. Je tedy možné již tehdy 
spatřit pobíhat v přírodě malé zajíčky.

Prvním dubnem začíná nový myslivec-
ký rok. Po stránce lovecké moc příleži-
tostí není, kromě tlumení stavu škodné 
a černé zvěře. Myslivci z Dolního Láno-
va se věnují především práci ve své 
honitbě, a to úklidu krmných zařízení. 
Dále jsou prováděny opravy krmných
a loveckých zařízení, údržba vlastní 
nemovitosti – myslivecké chalupy
a ošetření myslivecké louky a techniky, 
kterou spolek vlastní.

Příchodem měsíce května a června 
začíná pro přírodu jedno z nejkrásněj-
ších období v roce. Dny se prodlužují 
na své maximum, během května se
k nám vrací spousta zpěvného ptactva. 
Myslivci pokračují v opravách a obno-
vách krmných a loveckých zařízení.
Z hlediska lovu nastane prvním květ-
nem odlov srnců, a to hlavně slabých 
kusů, které by se neměly dostat do říje. 
V druhé polovině května začíná klade-
ní mláďat většiny druhů spárkaté zvěře 
a také sklizeň sena. Proto je nutná spo-
lupráce myslivců a zemědělců na 
úseku informací, kde bude probíhat 
senoseč, aby mohla být provedena 
opatření k co nejmenším ztrátám na 
spárkaté zvěři. 

Červnem začíná pro myslivce hlavní 
myslivecká péče o zvěř a tou je začátek 
přípravy objemového krmiva na zimu, 
připravuje se letnina (maliní, ostružiní 
a kopřivy). Červen je prohlášen měsí-
cem myslivosti. Vzhledem k tomu, že 
se v něm rodí nejvíce mláďat obyvatelů 
lesů i na polích, je třeba zachovat pře-
devším klid. Bohužel to je problém, 
který se plně nedaří zvěři zajistit díky 
velkému pohybu lidí v přírodě s jejich 
psími miláčky, které mají většinou na 
volno. Myslivci často slušně upozor-
ňují majitele psů na tento nešvar, někdy 
s kladným výsledkem, ale častěji se 
setkávají s nepochopením. Během 
června pokračuje průběrný odstřel 
srnců. Nesmí se zapomínat na trvalý 
úkol snižování stavu černé zvěře
a zvěře škodné. 

V tomto období dolnolánovští myslivci 
nezapomínají na spolupráci s obcí při 
organizování sportovně-kulturních 
akcí. Akcí, která má velmi dlouhou 
tradici, je přátelské posezení v přírodě 
členů mysliveckého spolku s rodinný-
mi příslušníky a s kamarády myslivci
z okolních spolků, tzv. Jarní vánek.

Závěrem chci připomenout, že v posla-
necké sněmovně Parlamentu České 
republiky se začíná projednávat novela 
Zákona o myslivosti č. 449/2001 Sb., 
kterou předkládá Ministerstvo země-
dělství. V této novele se navrhuje 
změna doby odstřelu některých druhů 
zvěře. Hlavním cílem je prodloužení 
celoročního lovu většiny druhů spárka-
té zvěře do dvou let věku na období 
dalších pěti let, a to z důvodu podstat-
ného snížení stavu této zvěře. Naopak 
některé nevládní organizace a iniciati-
vy by rády změnily dobu lovu lišek

Soutěžní video si můžete prohlédnout 
na stránkách ČT edu na níže uvedeném 
odkazu.

Za ,,Tančí celá škola
z Dolního Lánova“ Anita Blažejová

a Veronika Štemberková

https://edu.ceskatelevize.cz/soute-
z/tanci-cela-skola/soutezici /1-
stupen-zs?stranka=4

Od 13. do 17. ledna proběhl tradiční 
kurz lyžování a snowboardingu v Dol-
ním Dvoře, kterého se zúčastnili žáci 
naší školy a děti z MŠ. O skvělou 
výuku se postarali instruktoři z lyžař-
ské školy SKI-BARON.

Počasí nám přálo, všichni si užili 
spoustu zábavy na svahu a udělali 
velké pokroky. Za svou snahu obdržely 
děti medaile a diplomy.

Děkujeme lyžařské škole SKI-
BARON za perfektní spolupráci a už 
teď se těšíme na březnový kurz.

Anita Blažejová

Děti z Mateřské školy v Dolním Láno-
vě se na začátku podzimu zapojily do 
projektu Domestos pro školy. Tento 
ročník, který učí děti, že čisté toalety 
doma i ve škole jsou nad zlato, byl již 
jedenáctý. Začíná to správným mytím 
rukou a končí udržováním čistého
a zdravého prostředí. Cílem projektu 
bylo seznámit s hygienou a vzdělávat 
pomocí zábavných aktivit. Během nich 
se děti stávaly lovci bakterií. 

V letošním ročníku měly školy zapoje-
né do tohoto projektu možnost vyhrát 
čistící prostředky Domestos na celý 
rok zdarma. A jak jsme dopadli? Naše 
mateřská škola zvítězila a získala
1. místo v soutěži Domestos! Díky 
tomu jsme výše zmíněné výrobky obdr-
želi.

Tímto chceme poděkovat všem rodi-
čům a spoluobčanům, kteří nám 
pomohli se sbíráním účtenek. Děkuje-
me vám a příští rok zkusíme štěstí zno-
vu!

Veronika Kotoučková a Denisa
Nossková – učitelky MŠ

V pondělí 6. ledna jsme se společně
s žáky naší školy v Dolním Lánově 
rozhodli účastnit se celorepublikové 
tříkrálové sbírky. Stejně jako vloni se 
vydaly koledovat tři skupinky v převle-
čení za bájné krále (mudrce z výcho-
du), složené z žáků 4. a 5. třídy pod 
vedením paní Křížkové, Blažejové
a Ulvrové.

Výtěžek této sbírky byl určen na 
pomoc nemocným, handicapovaným, 
seniorům, matkám s dětmi v tísni
a jiným potřebným skupinám lidí
v regionech, kde sbírka probíhá.

Naši koledníci si tento den opět velmi 
užili. Dostali spoustu dobrůtek a potě-
šili svým zpěvem štědré občany Dolní-
ho Lánova. 

Tímto všem děkujeme za jejich ochotu, 

vstřícnost a přijetí s úsměvem☺

Petra Půlpánová

26 27

DĚNÍ V OBCI
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vách krmných a loveckých zařízení.
Z hlediska lovu nastane prvním květ-
nem odlov srnců, a to hlavně slabých 
kusů, které by se neměly dostat do říje. 
V druhé polovině května začíná klade-
ní mláďat většiny druhů spárkaté zvěře 
a také sklizeň sena. Proto je nutná spo-
lupráce myslivců a zemědělců na 
úseku informací, kde bude probíhat 
senoseč, aby mohla být provedena 
opatření k co nejmenším ztrátám na 
spárkaté zvěři. 

Červnem začíná pro myslivce hlavní 
myslivecká péče o zvěř a tou je začátek 
přípravy objemového krmiva na zimu, 
připravuje se letnina (maliní, ostružiní 
a kopřivy). Červen je prohlášen měsí-
cem myslivosti. Vzhledem k tomu, že 
se v něm rodí nejvíce mláďat obyvatelů 
lesů i na polích, je třeba zachovat pře-
devším klid. Bohužel to je problém, 
který se plně nedaří zvěři zajistit díky 
velkému pohybu lidí v přírodě s jejich 
psími miláčky, které mají většinou na 
volno. Myslivci často slušně upozor-
ňují majitele psů na tento nešvar, někdy 
s kladným výsledkem, ale častěji se 
setkávají s nepochopením. Během 
června pokračuje průběrný odstřel 
srnců. Nesmí se zapomínat na trvalý 
úkol snižování stavu černé zvěře
a zvěře škodné. 

V tomto období dolnolánovští myslivci 
nezapomínají na spolupráci s obcí při 
organizování sportovně-kulturních 
akcí. Akcí, která má velmi dlouhou 
tradici, je přátelské posezení v přírodě 
členů mysliveckého spolku s rodinný-
mi příslušníky a s kamarády myslivci
z okolních spolků, tzv. Jarní vánek.

Závěrem chci připomenout, že v posla-
necké sněmovně Parlamentu České 
republiky se začíná projednávat novela 
Zákona o myslivosti č. 449/2001 Sb., 
kterou předkládá Ministerstvo země-
dělství. V této novele se navrhuje 
změna doby odstřelu některých druhů 
zvěře. Hlavním cílem je prodloužení 
celoročního lovu většiny druhů spárka-
té zvěře do dvou let věku na období 
dalších pěti let, a to z důvodu podstat-
ného snížení stavu této zvěře. Naopak 
některé nevládní organizace a iniciati-
vy by rády změnily dobu lovu lišek

Soutěžní video si můžete prohlédnout 
na stránkách ČT edu na níže uvedeném 
odkazu.

Za ,,Tančí celá škola
z Dolního Lánova“ Anita Blažejová

a Veronika Štemberková

https://edu.ceskatelevize.cz/soute-
z/tanci-cela-skola/soutezici /1-
stupen-zs?stranka=4

Od 13. do 17. ledna proběhl tradiční 
kurz lyžování a snowboardingu v Dol-
ním Dvoře, kterého se zúčastnili žáci 
naší školy a děti z MŠ. O skvělou 
výuku se postarali instruktoři z lyžař-
ské školy SKI-BARON.

Počasí nám přálo, všichni si užili 
spoustu zábavy na svahu a udělali 
velké pokroky. Za svou snahu obdržely 
děti medaile a diplomy.

Děkujeme lyžařské škole SKI-
BARON za perfektní spolupráci a už 
teď se těšíme na březnový kurz.

Anita Blažejová

Děti z Mateřské školy v Dolním Láno-
vě se na začátku podzimu zapojily do 
projektu Domestos pro školy. Tento 
ročník, který učí děti, že čisté toalety 
doma i ve škole jsou nad zlato, byl již 
jedenáctý. Začíná to správným mytím 
rukou a končí udržováním čistého
a zdravého prostředí. Cílem projektu 
bylo seznámit s hygienou a vzdělávat 
pomocí zábavných aktivit. Během nich 
se děti stávaly lovci bakterií. 

V letošním ročníku měly školy zapoje-
né do tohoto projektu možnost vyhrát 
čistící prostředky Domestos na celý 
rok zdarma. A jak jsme dopadli? Naše 
mateřská škola zvítězila a získala
1. místo v soutěži Domestos! Díky 
tomu jsme výše zmíněné výrobky obdr-
želi.

Tímto chceme poděkovat všem rodi-
čům a spoluobčanům, kteří nám 
pomohli se sbíráním účtenek. Děkuje-
me vám a příští rok zkusíme štěstí zno-
vu!

Veronika Kotoučková a Denisa
Nossková – učitelky MŠ

V pondělí 6. ledna jsme se společně
s žáky naší školy v Dolním Lánově 
rozhodli účastnit se celorepublikové 
tříkrálové sbírky. Stejně jako vloni se 
vydaly koledovat tři skupinky v převle-
čení za bájné krále (mudrce z výcho-
du), složené z žáků 4. a 5. třídy pod 
vedením paní Křížkové, Blažejové
a Ulvrové.

Výtěžek této sbírky byl určen na 
pomoc nemocným, handicapovaným, 
seniorům, matkám s dětmi v tísni
a jiným potřebným skupinám lidí
v regionech, kde sbírka probíhá.

Naši koledníci si tento den opět velmi 
užili. Dostali spoustu dobrůtek a potě-
šili svým zpěvem štědré občany Dolní-
ho Lánova. 

Tímto všem děkujeme za jejich ochotu, 

vstřícnost a přijetí s úsměvem☺

Petra Půlpánová

26 27

DĚNÍ V OBCI

https://edu.ceskatelevize.cz/soutez/tanci-cela-skola/soutezici/1-stupen-zs?stranka=4
https://edu.ceskatelevize.cz/soutez/tanci-cela-skola/soutezici/1-stupen-zs?stranka=4
https://edu.ceskatelevize.cz/soutez/tanci-cela-skola/soutezici/1-stupen-zs?stranka=4


veřejného procesu, který Vrchlabí

v září 1952 při přelíčení s dolnolánov-

skými aktéry protikolektivizačního 

odporu zažívalo. Příslušná složka 

„rodinného celku“ odsouzeného hos-

podáře, uložená v již zmíněném fondu 

Správy Sboru nápravné výchovy, umož-

nila v konfrontaci s okresní agendou 

nahlédnout pod pokličku provedeného 

přesídlení rodiny v rámci centrálně 

řízené akce „K“. Dobový tisk pak 

podal svědectví o tehdejším propagan-

distickém úzu manipulování veřej-

nosti.

Výzkum fenoménu dobrovolnosti bylo 

třeba zahájit pozorným čtením obec-

ních kronik. Dvě ze tří hlavních knih 

jsou dodnes v držení a pečlivém opat-

rování obce, což poskytlo vítanou 

záminku rozjet se do terénu. Opět však 

nezbylo než si povzdechnout nad 

absencí přímých svědků zkoumaného 

období, jediným pamětníkem tak 

zůstal kronikář, jehož postřehy, oboha-

cené o otcovské (rovněž kronikářské) 

vyprávění, byly cenným doplněním 

získávaného obrazu.

Nejpodstatnější část výzkumu se však 

odehrála ve Státním okresním archivu 

v Hradci Králové, jehož pracovníci mi 

už po léta vycházejí vstříc ve zpřístup-

ňování nezpracovaných souborů

a pomáhají při dohledávání střípků do 

podrobné mozaiky. [...] 

Nutnost důkladné vnitřní i vnější kriti-

ky pramene, osvojovaná všemi histori-

ky již v úvodu studia při absolvování 

historického prosemináře, zde prově-

řuje schopnost kritické analýzy. Pokud 

se týče protokolů o výsleších vyšetřo-

vaných, vycházel jsem především

z výpovědí učiněných v prvních dnech 

po zatčení. U nich byl splněn předpo-

klad informativní role, tedy že sloužily 

skutečně k vyšetřování - vyšetřovatelé 

z nich teprve čerpali poznatky. To bylo 

možné ověřit v konfrontaci s paralelní-

mi výpověďmi dalších zatčených,

s hlášeními spolupracovníků z cel 

vyšetřovací vazby i s pozdějšími doku-

menty. Pozdější protokoly koncipova-

né jako podklad obžaloby nebo pro 

čtení u soudu už vznikaly s jasným 

zadáním jako „doznání“ a konvenova-

ly s trestní kvalifikací údajně „proti-

státních činů (v případě Dolnolánov-

ských byla u všech obžalovaných tímto 

způsobem na míru ušita údajná vele-

zrada). [...]

FENOMÉN ODPORU

Okres Vrchlabí

[...] Zde je třeba poznamenat, že z roz-

hodnutí Krajského národního výboru v 

Hradci Králové byl vrchlabský okres 

zařazen mezi zemědělské výrobní 

oblasti bramborářsko-žitného typu. 

Okresní národní výbor ve Vrchlabí se 

však proti tomu ohrazoval, neboť míst-

ní poměry nedovolovaly splňovat 

plány výnosů a dodávek stanovené na 

základě této typologie. Avšak centrálně 

řízené hospodářství poúnorového Čes-

koslovenska neposkytovalo mnoho 

prostoru k protestům proti rozvržení 

úkolů prvního pětiletého plánu. Přes-

něji řečeno, impulsy ke změnám při-

cházely výlučně z Moskvy a týkaly se 

požadavků na zvýšení zbrojní výroby.

Charakter obcí okresu Vrchlabí byl 

vnímán jako průmyslový, pouze 9 % 

obyvatel okresu tvořili zemědělci

(i s příslušníky rodin). Také určování 

hospodářského profilu obcí se v 50. 

letech řídilo zkušenostmi Sovětského 

svazu. Za zemědělskou obec byla pova-

žována ta, ve které více než 30 % oby-

vatel pracovalo v zemědělství. Podle 

tohoto hlediska měl vrchlabský okres 

pouze 2 zemědělské obce, jimiž byly 

Čermná a Dolní Lánov. [...]

Po odstartování kolektivizace panova-

lo obecné přesvědčení, že v pohranič-

ních, nově osídlovaných okresech 

budou podmínky pro etablování JZD 

nejpříznivější. „Vyplývá to ze samé 

podstaty a povahy osídlenců, kteří 

nemají ani dostatek prostředků, aby je 

investovali do hospodářství, a proto se 

lehčeji rozhodují pro novou pokroko-

vou formu zemědělské výroby,“ vyjád-

řil se vrchlabský okresní prokurátor. 

[...]

Dolní Lánov: utváření nového lokální-

ho společenství 

Obec Dolní Lánov, německy Nieder 

Langenau, leží v údolí Malého Labe

v nadmořské výšce 426–482 m. Roz-

kládá se při cestě spojující Hostinné

s Dolním Dvorem na území někdejšího 

okresu Vrchlabí, přičemž od bývalého 

okresního města ji dělí sotva 5 km, od 

krajského centra Hradce Králové je 

vzdálena 60 km. První písemná zmínka 

o obci pochází z poloviny 14. století. 

Podle údajů ze sčítání obyvatel zde

v roce 1950 žilo 724 lidí ve 240 

domech. Většinu místních obyvatel 

zaměstnávalo zemědělství. K obci 

přináležely dvě osady se samostatným 

číslováním, Malý Lánov a Kovársko. 

Celková výměra katastru činila 1 598 

ha, z čehož 1 027 ha tvořila orná půda, 

222 ha louky, 55 ha pastviny a 241 ha 

lesy.

Až do roku 1945 žili v Dolním Lánově 

téměř výlučně obyvatelé německé 

národnosti. „Pěkné domky i rolnické 

usedlosti po výšině ukazují, že zde vládl 

smysl pro pořádek, a lásku Němců ku 

svojí domovině,“ poznamenal dolnolá-

novský kronikář. Prvním předsedou 

dolnolánovského MNV byl Josef 

Pecháček, který o situaci v obci podá-

val bezprostředně po skončení války 

pravidelná hlášení. „Snažíme se ze 

všech sil, aby se život vrátil do normál-

ních kolejí,“ psal na konci května 1945, 

„starosti nám však dělá plenění, které 

se zde často opakuje,“ přičemž dále 

popisoval, že se skoro vždy jedná

o příslušníky Rudé armády, a žádal 

proto přesné instrukce „jakým způso-

bem máme všichni proti podobným 

výstřelkům postupovat, jak daleko 

sahá naše pravomoc [...] a komu máme 

zjištěné předat“. Zprávy z dalších obcí 

však vypovídají o podobných inciden-

tech ve větší části okresu.

První osídlenci v roli národních správ-

ců začali do Dolního Lánova přicházet 

v poslední dekádě června 1945. Na 

začátku srpna 1945 se již v obci zdržo-

valo 163 osob české národnosti a 1 026 

osob národnosti německé. Celkem 425 

osob již bylo tou dobou z obce odsunu-

to. Odsun původních německých oby-

vatel, ukončený v listopadu 1946, pře-

rušil kontinuitu hospodářského, spole-

čenského a kulturního vývoje oblasti. 

Při následném osídlování se sem při-

stěhovali noví obyvatelé vesměs

z okolí Hořic, Jilemnice a Jaroměře, ale 

také ze Slovenska, Zakarpatské Ukraji-

ny a Volyně. [...]

Pokračování příště, připravila Karoli-

na Boková.

a zavedly zákaz lovu v době kladení
a vyvádění mláďat. Tím by hrozilo 
přemnožení tohoto predátora. Liška je 
jedním z přenašečů závažných chorob 
přenosných na člověka. Českomorav-
ská myslivecká jednota se s tím nemů-
že ztotožnit a podporovat tyto změny 
včetně dalších změn, které předkládá 
Ministerstvo zemědělství ČR do záko-
na o myslivosti.

Znovu připomínám, že měsíc červen je 
měsícem myslivosti. V případě nálezu 
mláďat zajíce polního nebo srnčí zvěře 
ponechte je na místě, i když jejich 
matka u nich není, nebo oznamte nález 
některému myslivci.

Myslivci přejí přátelům přírody a celé 
veřejnosti jenom krásné zážitky z poby-
tu v přírodě.

S přáním myslivosti a přírodě zdar, 
myslivci z Dolního Lánova.

 Miloslav Tomíček

Od fenoménů k aktérům
a jejich motivacím
Urban, Jiří
témata: – historie  20. století
koedice s: Ústav pro studium 
totalitních režimů
brožovaná, 350 str., 1. vydání
vydáno: 2016
ISBN: 978-80-246-3615-3
doporučená cena: 350 Kč

ANOTACE

Československá společnost procházela 
po komunistickém převratu v únoru 

1948 velmi obtížnou etapou, v níž 
probíhala rozsáhlá sociální transforma-
ce, celková přestavba ekonomiky
a instalace pevné diktatury jedné stra-
ny. Kolektivizace venkova představuje 
jednu z charakteristických událostí 
tohoto období. Autor zpracovává téma 
v regionálním rozměru horního Polabí, 
v prostoru mezi Hradcem Králové
a Krkonošemi. Nahlíží jej z mikrohis-
torické perspektivy – zajímá se přede-
vším o aktéry a jejich motivace. Zkou-
má, jak byla myšlenka kolektivního 
obdělávání půdy v letech 1945–1953 
ve společnosti přijímána, jaké reakce 
kolektivizační úsilí vyvolávalo, jaké 
pohnutky a okolnosti za těmito reakce-
mi stály a jaké sociální souvislosti, 
vztahy a vzorce chování se skrývaly
za konkrétním jednáním aktérů.
V hlavních třech oddílech knížky sle-
duje fenomény odporu, dobrovolnosti
a spolupráce při prosazování kolektiv-
ního hospodaření.

URBAN, Jiří. Kolektivizace venkova

v Horním Polabí: od fenoménů k akté-

rům a jejich motivacím. Praha: Karoli-

num, 2016, s. 55–304 

https://karolinum.cz/knihy/urban-
kolektivizace-venkova-v-hornim-
polabi-17837

https://www.ustrcr.cz/publikace/ji-
ri-urban-kolektivizace-venkova-v-
hornim-polabi/

1. díl

Kolektivizace venkova v Horním 

Polabí 

Vybrané kapitoly z knihy Jiřího Urba-

na, vydané roku 2016 Nakladatelstvím 

Karolinum a Ústavem pro studium 

totalitních režimů, které se týkají Dol-

ního Lánova.
Přetištěno s laskavým souhlasem auto-
ra a nakladatelství Karolinum.

OTÁZKY, METODY, PRAMENY

[...] K uchopení fenoménu odporu bylo 

nutné započít výzkum v materiálech 

bezpečnostní provenience. V Archivu 

bezpečnostních složek jsem studoval 

svazky uložené ve fondu Vyšetřova-

cích spisů Hradec Králové a v Historic-

kém fondu Ministerstva vnitra, kde se 

nacházejí výpovědi svědků a vyšetřo-

vaných. V operativních částech obsa-

hují tyto svazky zprávy tajných spolu-

pracovníků, interní komunikaci bez-

pečnostního aparátu a prvopisy počá-

tečních výslechových protokolů,

o jejichž významu se ještě zmíním. 

Soubor pravidelných hlášení z regionů, 

uložený ve fondu Různé bezpečnostní 

spisy, pomohl při vykreslování obrazu 

nově utvářeného lokálního společen-

ství v dosídlované obci.

Následovat musel výzkum v místně 

příslušném Státním okresním archivu

v Trutnově, ve fondech obecní a okres-

ní provenience. Zcela zásadním mo-

mentem bylo ochotné zpřístupnění 

nezpracovaných archivních souborů 

dolnolánovského jednotného zeměděl-

ského družstva, místního národního 

výboru a místní stranické organizace. 

Důležitým pramenem pro reflexi obec-

ních událostí, stejně jako postojů kroni-

káře, který v obci sehrával roli kolekti-

vizačního aktivisty, bylo studium obec-

ní kroniky uložené ve fondu archivu 

obce. Pro analýzu okresem organizo-

vaných kampaní, realizovaného dozo-

ru nad obcemi a korespondence vedené 

s krajskými orgány bylo zásadní studi-

um rozsáhlých archivních souborů 

Okresního národního výboru Vrchlabí 

a Okresního výboru KSČ ve Vrchlabí.

Jistou formu osobní reflexe, jež jen 

zřídkakdy poskytují úřední prameny, 

bylo možné nalézt v dokumentech

z období politického uvolnění v r. 1968 

a krátkého následujícího období počát-

ku okupace. V souboru písemností 

někdejší novopacké pobočky klubu 

politických vězňů K 231, které byly

v říjnu 2008, po 40 letech, vykopány 

nedaleko Bělé u Pecky, bylo možné 

najít vzpomínky na někdejší vyšetřo-

vání. Dnes jsou tyto dokumenty ulože-

ny v Národním archivu ve fondu Kon-

federace politických vězňů. Menší 

míru osobní reflexe poskytoval i spis

k vyřízení žádostí o podmínečné pro-

puštění z druhé poloviny 50. let, ulože-

ný ve fondu Krajské prokuratury Hra-

dec Králové ve Státním oblastním 

archivu v Zámrsku. Některé postoje 

lokálních aktérů bylo možné vyčíst

z vězeňských spisů uložených v Ná-

rodním archivu ve fondu Správy Sboru 

nápravné výchovy.

Spisy Státního soudu Praha a Státní 

prokuratury Praha poskytly obraz

o organizaci a režii premiérového 
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veřejného procesu, který Vrchlabí

v září 1952 při přelíčení s dolnolánov-

skými aktéry protikolektivizačního 

odporu zažívalo. Příslušná složka 

„rodinného celku“ odsouzeného hos-

podáře, uložená v již zmíněném fondu 

Správy Sboru nápravné výchovy, umož-

nila v konfrontaci s okresní agendou 

nahlédnout pod pokličku provedeného 

přesídlení rodiny v rámci centrálně 

řízené akce „K“. Dobový tisk pak 

podal svědectví o tehdejším propagan-

distickém úzu manipulování veřej-

nosti.

Výzkum fenoménu dobrovolnosti bylo 

třeba zahájit pozorným čtením obec-

ních kronik. Dvě ze tří hlavních knih 

jsou dodnes v držení a pečlivém opat-

rování obce, což poskytlo vítanou 

záminku rozjet se do terénu. Opět však 

nezbylo než si povzdechnout nad 

absencí přímých svědků zkoumaného 

období, jediným pamětníkem tak 

zůstal kronikář, jehož postřehy, oboha-

cené o otcovské (rovněž kronikářské) 

vyprávění, byly cenným doplněním 

získávaného obrazu.

Nejpodstatnější část výzkumu se však 

odehrála ve Státním okresním archivu 

v Hradci Králové, jehož pracovníci mi 

už po léta vycházejí vstříc ve zpřístup-

ňování nezpracovaných souborů

a pomáhají při dohledávání střípků do 

podrobné mozaiky. [...] 

Nutnost důkladné vnitřní i vnější kriti-

ky pramene, osvojovaná všemi histori-

ky již v úvodu studia při absolvování 

historického prosemináře, zde prově-

řuje schopnost kritické analýzy. Pokud 

se týče protokolů o výsleších vyšetřo-

vaných, vycházel jsem především

z výpovědí učiněných v prvních dnech 

po zatčení. U nich byl splněn předpo-

klad informativní role, tedy že sloužily 

skutečně k vyšetřování - vyšetřovatelé 

z nich teprve čerpali poznatky. To bylo 

možné ověřit v konfrontaci s paralelní-

mi výpověďmi dalších zatčených,

s hlášeními spolupracovníků z cel 

vyšetřovací vazby i s pozdějšími doku-

menty. Pozdější protokoly koncipova-

né jako podklad obžaloby nebo pro 

čtení u soudu už vznikaly s jasným 

zadáním jako „doznání“ a konvenova-

ly s trestní kvalifikací údajně „proti-

státních činů (v případě Dolnolánov-

ských byla u všech obžalovaných tímto 

způsobem na míru ušita údajná vele-

zrada). [...]

FENOMÉN ODPORU

Okres Vrchlabí

[...] Zde je třeba poznamenat, že z roz-

hodnutí Krajského národního výboru v 

Hradci Králové byl vrchlabský okres 

zařazen mezi zemědělské výrobní 

oblasti bramborářsko-žitného typu. 

Okresní národní výbor ve Vrchlabí se 

však proti tomu ohrazoval, neboť míst-

ní poměry nedovolovaly splňovat 

plány výnosů a dodávek stanovené na 

základě této typologie. Avšak centrálně 

řízené hospodářství poúnorového Čes-

koslovenska neposkytovalo mnoho 

prostoru k protestům proti rozvržení 

úkolů prvního pětiletého plánu. Přes-

něji řečeno, impulsy ke změnám při-

cházely výlučně z Moskvy a týkaly se 

požadavků na zvýšení zbrojní výroby.

Charakter obcí okresu Vrchlabí byl 

vnímán jako průmyslový, pouze 9 % 

obyvatel okresu tvořili zemědělci

(i s příslušníky rodin). Také určování 

hospodářského profilu obcí se v 50. 

letech řídilo zkušenostmi Sovětského 

svazu. Za zemědělskou obec byla pova-

žována ta, ve které více než 30 % oby-

vatel pracovalo v zemědělství. Podle 

tohoto hlediska měl vrchlabský okres 

pouze 2 zemědělské obce, jimiž byly 

Čermná a Dolní Lánov. [...]

Po odstartování kolektivizace panova-

lo obecné přesvědčení, že v pohranič-

ních, nově osídlovaných okresech 

budou podmínky pro etablování JZD 

nejpříznivější. „Vyplývá to ze samé 

podstaty a povahy osídlenců, kteří 

nemají ani dostatek prostředků, aby je 

investovali do hospodářství, a proto se 

lehčeji rozhodují pro novou pokroko-

vou formu zemědělské výroby,“ vyjád-

řil se vrchlabský okresní prokurátor. 

[...]

Dolní Lánov: utváření nového lokální-

ho společenství 

Obec Dolní Lánov, německy Nieder 

Langenau, leží v údolí Malého Labe

v nadmořské výšce 426–482 m. Roz-

kládá se při cestě spojující Hostinné

s Dolním Dvorem na území někdejšího 

okresu Vrchlabí, přičemž od bývalého 

okresního města ji dělí sotva 5 km, od 

krajského centra Hradce Králové je 

vzdálena 60 km. První písemná zmínka 

o obci pochází z poloviny 14. století. 

Podle údajů ze sčítání obyvatel zde

v roce 1950 žilo 724 lidí ve 240 

domech. Většinu místních obyvatel 

zaměstnávalo zemědělství. K obci 

přináležely dvě osady se samostatným 

číslováním, Malý Lánov a Kovársko. 

Celková výměra katastru činila 1 598 

ha, z čehož 1 027 ha tvořila orná půda, 

222 ha louky, 55 ha pastviny a 241 ha 

lesy.

Až do roku 1945 žili v Dolním Lánově 

téměř výlučně obyvatelé německé 

národnosti. „Pěkné domky i rolnické 

usedlosti po výšině ukazují, že zde vládl 

smysl pro pořádek, a lásku Němců ku 

svojí domovině,“ poznamenal dolnolá-

novský kronikář. Prvním předsedou 

dolnolánovského MNV byl Josef 

Pecháček, který o situaci v obci podá-

val bezprostředně po skončení války 

pravidelná hlášení. „Snažíme se ze 

všech sil, aby se život vrátil do normál-

ních kolejí,“ psal na konci května 1945, 

„starosti nám však dělá plenění, které 

se zde často opakuje,“ přičemž dále 

popisoval, že se skoro vždy jedná

o příslušníky Rudé armády, a žádal 

proto přesné instrukce „jakým způso-

bem máme všichni proti podobným 

výstřelkům postupovat, jak daleko 

sahá naše pravomoc [...] a komu máme 

zjištěné předat“. Zprávy z dalších obcí 

však vypovídají o podobných inciden-

tech ve větší části okresu.

První osídlenci v roli národních správ-

ců začali do Dolního Lánova přicházet 

v poslední dekádě června 1945. Na 

začátku srpna 1945 se již v obci zdržo-

valo 163 osob české národnosti a 1 026 

osob národnosti německé. Celkem 425 

osob již bylo tou dobou z obce odsunu-

to. Odsun původních německých oby-

vatel, ukončený v listopadu 1946, pře-

rušil kontinuitu hospodářského, spole-

čenského a kulturního vývoje oblasti. 

Při následném osídlování se sem při-

stěhovali noví obyvatelé vesměs

z okolí Hořic, Jilemnice a Jaroměře, ale 

také ze Slovenska, Zakarpatské Ukraji-

ny a Volyně. [...]

Pokračování příště, připravila Karoli-

na Boková.

a zavedly zákaz lovu v době kladení
a vyvádění mláďat. Tím by hrozilo 
přemnožení tohoto predátora. Liška je 
jedním z přenašečů závažných chorob 
přenosných na člověka. Českomorav-
ská myslivecká jednota se s tím nemů-
že ztotožnit a podporovat tyto změny 
včetně dalších změn, které předkládá 
Ministerstvo zemědělství ČR do záko-
na o myslivosti.

Znovu připomínám, že měsíc červen je 
měsícem myslivosti. V případě nálezu 
mláďat zajíce polního nebo srnčí zvěře 
ponechte je na místě, i když jejich 
matka u nich není, nebo oznamte nález 
některému myslivci.

Myslivci přejí přátelům přírody a celé 
veřejnosti jenom krásné zážitky z poby-
tu v přírodě.

S přáním myslivosti a přírodě zdar, 
myslivci z Dolního Lánova.

 Miloslav Tomíček

Od fenoménů k aktérům
a jejich motivacím
Urban, Jiří
témata: – historie  20. století
koedice s: Ústav pro studium 
totalitních režimů
brožovaná, 350 str., 1. vydání
vydáno: 2016
ISBN: 978-80-246-3615-3
doporučená cena: 350 Kč

ANOTACE

Československá společnost procházela 
po komunistickém převratu v únoru 

1948 velmi obtížnou etapou, v níž 
probíhala rozsáhlá sociální transforma-
ce, celková přestavba ekonomiky
a instalace pevné diktatury jedné stra-
ny. Kolektivizace venkova představuje 
jednu z charakteristických událostí 
tohoto období. Autor zpracovává téma 
v regionálním rozměru horního Polabí, 
v prostoru mezi Hradcem Králové
a Krkonošemi. Nahlíží jej z mikrohis-
torické perspektivy – zajímá se přede-
vším o aktéry a jejich motivace. Zkou-
má, jak byla myšlenka kolektivního 
obdělávání půdy v letech 1945–1953 
ve společnosti přijímána, jaké reakce 
kolektivizační úsilí vyvolávalo, jaké 
pohnutky a okolnosti za těmito reakce-
mi stály a jaké sociální souvislosti, 
vztahy a vzorce chování se skrývaly
za konkrétním jednáním aktérů.
V hlavních třech oddílech knížky sle-
duje fenomény odporu, dobrovolnosti
a spolupráce při prosazování kolektiv-
ního hospodaření.

URBAN, Jiří. Kolektivizace venkova

v Horním Polabí: od fenoménů k akté-

rům a jejich motivacím. Praha: Karoli-

num, 2016, s. 55–304 
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1. díl

Kolektivizace venkova v Horním 

Polabí 

Vybrané kapitoly z knihy Jiřího Urba-

na, vydané roku 2016 Nakladatelstvím 

Karolinum a Ústavem pro studium 

totalitních režimů, které se týkají Dol-

ního Lánova.
Přetištěno s laskavým souhlasem auto-
ra a nakladatelství Karolinum.

OTÁZKY, METODY, PRAMENY

[...] K uchopení fenoménu odporu bylo 

nutné započít výzkum v materiálech 

bezpečnostní provenience. V Archivu 

bezpečnostních složek jsem studoval 

svazky uložené ve fondu Vyšetřova-

cích spisů Hradec Králové a v Historic-

kém fondu Ministerstva vnitra, kde se 

nacházejí výpovědi svědků a vyšetřo-

vaných. V operativních částech obsa-

hují tyto svazky zprávy tajných spolu-

pracovníků, interní komunikaci bez-

pečnostního aparátu a prvopisy počá-

tečních výslechových protokolů,

o jejichž významu se ještě zmíním. 

Soubor pravidelných hlášení z regionů, 

uložený ve fondu Různé bezpečnostní 

spisy, pomohl při vykreslování obrazu 

nově utvářeného lokálního společen-

ství v dosídlované obci.

Následovat musel výzkum v místně 

příslušném Státním okresním archivu

v Trutnově, ve fondech obecní a okres-

ní provenience. Zcela zásadním mo-

mentem bylo ochotné zpřístupnění 

nezpracovaných archivních souborů 

dolnolánovského jednotného zeměděl-

ského družstva, místního národního 

výboru a místní stranické organizace. 

Důležitým pramenem pro reflexi obec-

ních událostí, stejně jako postojů kroni-

káře, který v obci sehrával roli kolekti-

vizačního aktivisty, bylo studium obec-

ní kroniky uložené ve fondu archivu 

obce. Pro analýzu okresem organizo-

vaných kampaní, realizovaného dozo-

ru nad obcemi a korespondence vedené 

s krajskými orgány bylo zásadní studi-

um rozsáhlých archivních souborů 

Okresního národního výboru Vrchlabí 

a Okresního výboru KSČ ve Vrchlabí.

Jistou formu osobní reflexe, jež jen 

zřídkakdy poskytují úřední prameny, 

bylo možné nalézt v dokumentech

z období politického uvolnění v r. 1968 

a krátkého následujícího období počát-

ku okupace. V souboru písemností 

někdejší novopacké pobočky klubu 

politických vězňů K 231, které byly

v říjnu 2008, po 40 letech, vykopány 

nedaleko Bělé u Pecky, bylo možné 

najít vzpomínky na někdejší vyšetřo-

vání. Dnes jsou tyto dokumenty ulože-

ny v Národním archivu ve fondu Kon-

federace politických vězňů. Menší 

míru osobní reflexe poskytoval i spis

k vyřízení žádostí o podmínečné pro-

puštění z druhé poloviny 50. let, ulože-

ný ve fondu Krajské prokuratury Hra-

dec Králové ve Státním oblastním 

archivu v Zámrsku. Některé postoje 

lokálních aktérů bylo možné vyčíst

z vězeňských spisů uložených v Ná-

rodním archivu ve fondu Správy Sboru 

nápravné výchovy.

Spisy Státního soudu Praha a Státní 

prokuratury Praha poskytly obraz

o organizaci a režii premiérového 
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lům známy) bude na základě dohody o pracovní činnosti vyko-
návat i nadále pracovní činnost ve prospěch obce.
Ve vztahu k inflačnímu vývoji (2,8 %) se upravuje jeho odmě-
na. Znění dodatku je v příloze zápisu. 

Návrh usnesení č. 2024/20: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr uzavření dodatku schvaluje 
č. 6 k dohodě o pracovní činnosti se zastupitelem Ladislavem 
Beránkem. 
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 1 (Beránek)
Usnesení č. 2024/20 bylo schváleno.

Stejným mechanismem se upravují i odměny místostaros-
ty a zastupitelů.
Návrh usnesení č. 2024/21: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  své usnesení 2023/44ruší
a  odměnu neuvolněnému místostarostovi Davidu schvaluje
Neumannovi ve výši 19.306 Kč měsíčně s platností od 1. 1. 
2025.
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 1 (Neumann)
Usnesení č. 2024/21 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2024/22: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  své usnesení 2022/47ruší
a  odměnu všem zastupitelům kromě starostyschvaluje
a místostarosty ve výši 1.100 Kč měsíčně od 1. 1. 2025.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/22 bylo schváleno.

9. Dodatek ke smlouvě na svoz odpadů se společností 
TRANSPORT Trutnov
Jako každoročně, tak i letos předložila společnost TRANS-
PORT Trutnov návrh na navýšení cen za svoz a zpracování 
komunálního odpadu. Cena ročního vývozu 120 l popelnice 
se zvyšuje z 2.047 Kč na 2.140 Kč, cena ročního vývozu 1.100 
l kontejneru se zvyšuje z 18.505 Kč na 19.338 Kč. Vzhledem
k monopolnímu postavení dodavatele a naší velikosti nám 
nezbývá než souhlasit. 

Návrh usnesení č. 2024/23: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  dodatek č. 5 ke schvaluje
Smlouvě o odstraňování, využívání a dopravě odpadů se spo-
lečností TRANSPORT Trutnov, 541 01 Trutnov, V Aleji 131, 
IČO 62063588. Znění dodatku je uvedeno v příloze zápisu.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/23 bylo schváleno.

10. Společný nákup elektřiny s městem Vrchlabí
Město Vrchlabí nabídlo obcím ze svého regionu možnost 
participovat na svém nákupu energií na komoditní burze. Pro 
nás je to příležitost mít o nákup elektřiny trvale profesionálně 
postaráno.

Návrh usnesení č. 2024/24: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  provádění nákupů schvaluje
elektřiny pro obec Dolní Dvůr na komoditní burze společnosti 
POWER EXCHANGE CENTRAL EUROPE, a. s., se sídlem 
Rybná 14, 110 05 Praha 1, IČO 27865444, pro období od 1. 1. 
2026 až do odvolání, a to v souladu s § 64 písm. c) zákona
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, ve znění poz-
dějších předpisů.
Hlasování: Pro: 8 Proti: 0 Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2024/25: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr starostu obce Mar-pověřuje 
tina Bělovského k uzavírání smluv a činění veškerých úkonů 
potřebných k realizaci usnesení č. 2024/24., 
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/25 bylo schváleno.

11. Dotaz na zpětný odkup pozemku 350/9
Vlastníci pozemku p. č. 350/9 v obci a k. ú. Dolní Dvůr dekla-
rovali záměr prodeje tohoto pozemku a vznesli dotaz na zájem 
obce o jeho zpětný odkup. Zastupitelstvo obce vzalo tento 
návrh na vědomí s tím, že o zpětný prodej pozemku mimo 
rámec smluvních ustanovení nemá zájem.

12. Žádost o prodej části pozemků 2498/9 a 251/3
Pan XX požádal o prodej části pozemků p. č. 2498/9 a 251/3
v obci a k. ú. Dolní Dvůr. Vzhledem ke strategické poloze 
pozemků ve středu obce u silnice považuje zastupitelstvo 
obce prodej pozemků za nevhodný.

Návrh usnesení č. 2024/26: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr prodej části schvaluje 
pozemků p. č. 350/9 v obci a k. ú. Dolní Dvůr panu Stanislavu 
Tryznovi, bytem 543 42 Dolní Dvůr ...
Hlasování: Pro:4 (Beránek, Kučera, Zítková, Horák)
Proti:4  Zdržel se:0(Bělovský, Mikule, Neumann, Homola)
Usnesení č. 2024/25 nebylo schváleno.

13. Žádost o prodej části pozemku 531/1
Pan XX požádal o prodej části pozemku p. č. 531/1 v obci
a k. ú. Dolní Dvůr. Vzhledem k tomu, že se nejedná o pozemek 
přímo související s nemovitostí žadatele a pozemek je cenný
z pohledu krajinného rázu obce, nebude se zastupitelstvo obce 
tímto návrhem zabývat.

Návrh usnesení č. 2024/27: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  prodej části pozemku zamítá
p. č. 531/1 v obci a k. ú. Dolní Dvůr panu Viktoru Prokešovi, 
bytem 337 01 Rokycany, ...
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/27 bylo schváleno.

14. Dohoda o vytvoření společného školského obvodu
Současně platná dohoda mezi našimi obcemi z roku 2017 již 
neodpovídá platné legislativě, proto byla připravena dohoda 
nová. Fakticky se nic nemění.

Návrh usnesení č. 2024/28: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Dohodu o vytvoře-schvaluje
ní společného školského obvodu s obcí Lánov, Prostřední 
Lánov 200, 543 41 Lánov, IČ: 00278041. Znění dohody je
v příloze zápisu.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/28 bylo schváleno.

15. Smlouva o příspěvku na skipasy pro místní děti
Jako v předchozích letech, i v nadcházející zimní sezóně pod-
poří zastupitelstvo obce sportovní aktivitu místních dětí pří-
spěvkem 2.000 Kč na celosezónní skipas. Opět platí, že
v případě zájmu je možný skipas i v areálu Luisino údolí. 
Kombinace obou areálů možná není.  Spoluúčast dítěte zůstá-
vá i nadále ve výši 2.000 Kč.

Návrh usnesení č. 2024/29: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr souhlasí s příspěvkem 2.000 
Kč na celosezónní skipas v areálu Ski Family, případně v areá-
lu Luisino údolí pro děti do 18 let trvale žijící v Dolním Dvoře. 
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
usnesení č. 2024/29 bylo schváleno.

16. Darovací smlouva pro Obec Lánov – příspěvek na děti 
v MŠ
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr tradičně podporuje provoz 
mateřské školy v Horním Lánově částkou 3.000 Kč na dítě
a školní rok.

Návrh usnesení č. 2024/30: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  dar 24.000 Kč pro schvaluje
Obec Lánov, IČO 00278041 jako příspěvek na úhradu pro-

4.  Rozpočet obce Dolní Dvůr na rok 2025
Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 29. 11. 2024 
byl na úřední desce obce vyvěšen návrh rozpočtu obce na rok 
2025. Parametry rozpočtu 2025, který je uvedený
v příloze zápisu z jednání, jsou:

Příjmy celkem:    8 758 965 Kč
Výdaje celkem:   34 583 716 Kč
Rozdíl:                  -25 824 751 Kč

Výsledek navrhovaného rozpočtu je tedy schodek ve výši
25 824 751 Kč. Vyrovnaného rozpočtu bude docíleno 
zapojením části zůstatku finančních prostředků obce, které 
budou k dispozici k 31. 12. 2024.

Návrh usnesení č. 2024/16:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  rozpočet obce pro schvaluje
rok 2025 uvedený v příloze tohoto zápisu.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/16 bylo schváleno.

5.  Kompetence starosty obce pro provádění  
rozpočtových opatření

Pro operativní finanční řízení chodu obce jsou v souladu
s dosavadní praxí stanovena pravidla pro provádění 
rozpočtových opatření

Návrh usnesení č. 2024/17: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr stanovuje kompetence 
starosty obce pro provádění rozpočtových opatření
v souladu s § 102 odst. 2 písm. a) a § 99 odst. 2 zákona
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, takto:pro r. 2025 
A) změnu závazného ukazatele na výdajové straně rozpočtu 
do výše 100 tis. Kč, aby nedošlo ke snížení přebytku nebo 
zvýšení schodku schváleného (upraveného) rozpočtu;
B) navýšení závazného ukazatele na výdajové straně rozpočtu 
s vlivem na plánovaný přebytek či schodek schváleného 
(upraveného) rozpočtu v případech, kdy je to nezbytně nutné 
pro zajištění chodu obce, k odvrácení možných škod,
v případech havárií atp., dále když včasná úhrada takového 
výdaje je vázána penalizací a dále v případě úhrady pokut, 

penále z rozhodnutí nadřízených orgánů a dohledů a dalších 
nutných výdajů, kdy schválení rozpočtového opatření má jen 
formální charakter, protože výdaj musí být realizován;
C) přijetí a realizace účelově poskytnutých finančních 
prostředků z jiných rozpočtů;
D) upřesnění výše příjmu a výdaje vlivem zobrazení daně
z příjmů právnických osob v rozpočtu obce, kde plátcem
a příjemcem daně je obec;
E) zajištění nezbytných změn rozpočtových hodnot 
způsobených vlivem změny právních předpisů (technické 
změny).
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/17 bylo schváleno.

6. Střednědobý výhled rozpočtu obce na roky 2025–2029
Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 29. 11. 2023 
byl na úřední desce obce vyvěšen návrh rozpočtového 
výhledu obce na roky 2024 2028. Parametry rozpočtového –
výhledu, který je uvedený v příloze zápisu z jednání, jsou: 
Konsolidované příjmy:                 22.286.000 Kč 
Konsolidované výdaje:                 44.950.000 Kč 
Rozdíl:             - 22.664.000 Kč

Návrh usnesení č. 2024/18: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  střednědobý schvaluje
výhled rozpočtu obce Dolní Dvůr na roky 2024 2028 uvede-–
ný v příloze tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro:7  Proti: 0  Zdržel se: 1 (Kučera)
Usnesení č. 2024/18 bylo schváleno.

7.  Vodné a stočné 2025
P. Bělovský informoval přítomné o výsledku jednání zastupi-
telstva obce, které projednalo kalkulaci vodného a stočného 
na rok 2025, a to dle skutečných nákladů za rok 2024 se započ-
tením tvorby fondu obnovy. Z tohoto dokumentu je patrné,
že podle kalkulace jsou skutečné náklady vodného 114,59 
Kč/m  a stočného 120,16 Kč/m . Zastupitelstvo se dohodlo,3 3

že na rok 2025 stanoví výši vodného na 70 Kč/m3

a stočného 45 Kč/m .3

Návrh usnesení č. 2024/19: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  na základě kalku-schvaluje
lace, která je v příloze tohoto zápisu, cenu vodného na rok 

32025 ve výši 70 Kč/m  a cenu stočného na rok 2025 ve výši
345 Kč/m .

Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/19 bylo schváleno

8. Pracovně-právní vztahy se zastupiteli
Zastupitel pan Ladislav Beránek (osobní údaje jsou zastupite-
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lům známy) bude na základě dohody o pracovní činnosti vyko-
návat i nadále pracovní činnost ve prospěch obce.
Ve vztahu k inflačnímu vývoji (2,8 %) se upravuje jeho odmě-
na. Znění dodatku je v příloze zápisu. 

Návrh usnesení č. 2024/20: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr uzavření dodatku schvaluje 
č. 6 k dohodě o pracovní činnosti se zastupitelem Ladislavem 
Beránkem. 
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 1 (Beránek)
Usnesení č. 2024/20 bylo schváleno.

Stejným mechanismem se upravují i odměny místostaros-
ty a zastupitelů.
Návrh usnesení č. 2024/21: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  své usnesení 2023/44ruší
a  odměnu neuvolněnému místostarostovi Davidu schvaluje
Neumannovi ve výši 19.306 Kč měsíčně s platností od 1. 1. 
2025.
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 1 (Neumann)
Usnesení č. 2024/21 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2024/22: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  své usnesení 2022/47ruší
a  odměnu všem zastupitelům kromě starostyschvaluje
a místostarosty ve výši 1.100 Kč měsíčně od 1. 1. 2025.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/22 bylo schváleno.

9. Dodatek ke smlouvě na svoz odpadů se společností 
TRANSPORT Trutnov
Jako každoročně, tak i letos předložila společnost TRANS-
PORT Trutnov návrh na navýšení cen za svoz a zpracování 
komunálního odpadu. Cena ročního vývozu 120 l popelnice 
se zvyšuje z 2.047 Kč na 2.140 Kč, cena ročního vývozu 1.100 
l kontejneru se zvyšuje z 18.505 Kč na 19.338 Kč. Vzhledem
k monopolnímu postavení dodavatele a naší velikosti nám 
nezbývá než souhlasit. 

Návrh usnesení č. 2024/23: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  dodatek č. 5 ke schvaluje
Smlouvě o odstraňování, využívání a dopravě odpadů se spo-
lečností TRANSPORT Trutnov, 541 01 Trutnov, V Aleji 131, 
IČO 62063588. Znění dodatku je uvedeno v příloze zápisu.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/23 bylo schváleno.

10. Společný nákup elektřiny s městem Vrchlabí
Město Vrchlabí nabídlo obcím ze svého regionu možnost 
participovat na svém nákupu energií na komoditní burze. Pro 
nás je to příležitost mít o nákup elektřiny trvale profesionálně 
postaráno.

Návrh usnesení č. 2024/24: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  provádění nákupů schvaluje
elektřiny pro obec Dolní Dvůr na komoditní burze společnosti 
POWER EXCHANGE CENTRAL EUROPE, a. s., se sídlem 
Rybná 14, 110 05 Praha 1, IČO 27865444, pro období od 1. 1. 
2026 až do odvolání, a to v souladu s § 64 písm. c) zákona
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, ve znění poz-
dějších předpisů.
Hlasování: Pro: 8 Proti: 0 Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2024/25: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr starostu obce Mar-pověřuje 
tina Bělovského k uzavírání smluv a činění veškerých úkonů 
potřebných k realizaci usnesení č. 2024/24., 
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/25 bylo schváleno.

11. Dotaz na zpětný odkup pozemku 350/9
Vlastníci pozemku p. č. 350/9 v obci a k. ú. Dolní Dvůr dekla-
rovali záměr prodeje tohoto pozemku a vznesli dotaz na zájem 
obce o jeho zpětný odkup. Zastupitelstvo obce vzalo tento 
návrh na vědomí s tím, že o zpětný prodej pozemku mimo 
rámec smluvních ustanovení nemá zájem.

12. Žádost o prodej části pozemků 2498/9 a 251/3
Pan XX požádal o prodej části pozemků p. č. 2498/9 a 251/3
v obci a k. ú. Dolní Dvůr. Vzhledem ke strategické poloze 
pozemků ve středu obce u silnice považuje zastupitelstvo 
obce prodej pozemků za nevhodný.

Návrh usnesení č. 2024/26: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr prodej části schvaluje 
pozemků p. č. 350/9 v obci a k. ú. Dolní Dvůr panu Stanislavu 
Tryznovi, bytem 543 42 Dolní Dvůr ...
Hlasování: Pro:4 (Beránek, Kučera, Zítková, Horák)
Proti:4  Zdržel se:0(Bělovský, Mikule, Neumann, Homola)
Usnesení č. 2024/25 nebylo schváleno.

13. Žádost o prodej části pozemku 531/1
Pan XX požádal o prodej části pozemku p. č. 531/1 v obci
a k. ú. Dolní Dvůr. Vzhledem k tomu, že se nejedná o pozemek 
přímo související s nemovitostí žadatele a pozemek je cenný
z pohledu krajinného rázu obce, nebude se zastupitelstvo obce 
tímto návrhem zabývat.

Návrh usnesení č. 2024/27: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  prodej části pozemku zamítá
p. č. 531/1 v obci a k. ú. Dolní Dvůr panu Viktoru Prokešovi, 
bytem 337 01 Rokycany, ...
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/27 bylo schváleno.

14. Dohoda o vytvoření společného školského obvodu
Současně platná dohoda mezi našimi obcemi z roku 2017 již 
neodpovídá platné legislativě, proto byla připravena dohoda 
nová. Fakticky se nic nemění.

Návrh usnesení č. 2024/28: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Dohodu o vytvoře-schvaluje
ní společného školského obvodu s obcí Lánov, Prostřední 
Lánov 200, 543 41 Lánov, IČ: 00278041. Znění dohody je
v příloze zápisu.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/28 bylo schváleno.

15. Smlouva o příspěvku na skipasy pro místní děti
Jako v předchozích letech, i v nadcházející zimní sezóně pod-
poří zastupitelstvo obce sportovní aktivitu místních dětí pří-
spěvkem 2.000 Kč na celosezónní skipas. Opět platí, že
v případě zájmu je možný skipas i v areálu Luisino údolí. 
Kombinace obou areálů možná není.  Spoluúčast dítěte zůstá-
vá i nadále ve výši 2.000 Kč.

Návrh usnesení č. 2024/29: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr souhlasí s příspěvkem 2.000 
Kč na celosezónní skipas v areálu Ski Family, případně v areá-
lu Luisino údolí pro děti do 18 let trvale žijící v Dolním Dvoře. 
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
usnesení č. 2024/29 bylo schváleno.

16. Darovací smlouva pro Obec Lánov – příspěvek na děti 
v MŠ
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr tradičně podporuje provoz 
mateřské školy v Horním Lánově částkou 3.000 Kč na dítě
a školní rok.

Návrh usnesení č. 2024/30: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  dar 24.000 Kč pro schvaluje
Obec Lánov, IČO 00278041 jako příspěvek na úhradu pro-

4.  Rozpočet obce Dolní Dvůr na rok 2025
Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 29. 11. 2024 
byl na úřední desce obce vyvěšen návrh rozpočtu obce na rok 
2025. Parametry rozpočtu 2025, který je uvedený
v příloze zápisu z jednání, jsou:

Příjmy celkem:    8 758 965 Kč
Výdaje celkem:   34 583 716 Kč
Rozdíl:                  -25 824 751 Kč

Výsledek navrhovaného rozpočtu je tedy schodek ve výši
25 824 751 Kč. Vyrovnaného rozpočtu bude docíleno 
zapojením části zůstatku finančních prostředků obce, které 
budou k dispozici k 31. 12. 2024.

Návrh usnesení č. 2024/16:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  rozpočet obce pro schvaluje
rok 2025 uvedený v příloze tohoto zápisu.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/16 bylo schváleno.

5.  Kompetence starosty obce pro provádění  
rozpočtových opatření

Pro operativní finanční řízení chodu obce jsou v souladu
s dosavadní praxí stanovena pravidla pro provádění 
rozpočtových opatření

Návrh usnesení č. 2024/17: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr stanovuje kompetence 
starosty obce pro provádění rozpočtových opatření
v souladu s § 102 odst. 2 písm. a) a § 99 odst. 2 zákona
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, takto:pro r. 2025 
A) změnu závazného ukazatele na výdajové straně rozpočtu 
do výše 100 tis. Kč, aby nedošlo ke snížení přebytku nebo 
zvýšení schodku schváleného (upraveného) rozpočtu;
B) navýšení závazného ukazatele na výdajové straně rozpočtu 
s vlivem na plánovaný přebytek či schodek schváleného 
(upraveného) rozpočtu v případech, kdy je to nezbytně nutné 
pro zajištění chodu obce, k odvrácení možných škod,
v případech havárií atp., dále když včasná úhrada takového 
výdaje je vázána penalizací a dále v případě úhrady pokut, 

penále z rozhodnutí nadřízených orgánů a dohledů a dalších 
nutných výdajů, kdy schválení rozpočtového opatření má jen 
formální charakter, protože výdaj musí být realizován;
C) přijetí a realizace účelově poskytnutých finančních 
prostředků z jiných rozpočtů;
D) upřesnění výše příjmu a výdaje vlivem zobrazení daně
z příjmů právnických osob v rozpočtu obce, kde plátcem
a příjemcem daně je obec;
E) zajištění nezbytných změn rozpočtových hodnot 
způsobených vlivem změny právních předpisů (technické 
změny).
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/17 bylo schváleno.

6. Střednědobý výhled rozpočtu obce na roky 2025–2029
Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 29. 11. 2023 
byl na úřední desce obce vyvěšen návrh rozpočtového 
výhledu obce na roky 2024 2028. Parametry rozpočtového –
výhledu, který je uvedený v příloze zápisu z jednání, jsou: 
Konsolidované příjmy:                 22.286.000 Kč 
Konsolidované výdaje:                 44.950.000 Kč 
Rozdíl:             - 22.664.000 Kč

Návrh usnesení č. 2024/18: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  střednědobý schvaluje
výhled rozpočtu obce Dolní Dvůr na roky 2024 2028 uvede-–
ný v příloze tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro:7  Proti: 0  Zdržel se: 1 (Kučera)
Usnesení č. 2024/18 bylo schváleno.

7.  Vodné a stočné 2025
P. Bělovský informoval přítomné o výsledku jednání zastupi-
telstva obce, které projednalo kalkulaci vodného a stočného 
na rok 2025, a to dle skutečných nákladů za rok 2024 se započ-
tením tvorby fondu obnovy. Z tohoto dokumentu je patrné,
že podle kalkulace jsou skutečné náklady vodného 114,59 
Kč/m  a stočného 120,16 Kč/m . Zastupitelstvo se dohodlo,3 3

že na rok 2025 stanoví výši vodného na 70 Kč/m3

a stočného 45 Kč/m .3

Návrh usnesení č. 2024/19: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  na základě kalku-schvaluje
lace, která je v příloze tohoto zápisu, cenu vodného na rok 

32025 ve výši 70 Kč/m  a cenu stočného na rok 2025 ve výši
345 Kč/m .

Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/19 bylo schváleno

8. Pracovně-právní vztahy se zastupiteli
Zastupitel pan Ladislav Beránek (osobní údaje jsou zastupite-

Z ÚŘADU

Po  8:00 – 13:00 St  8:00 –13:00
Út 12:00 –17:00 Čt 12:00 –17:00499 522 376

tel.: 739 416 335 

tel.: 730 861 900

tel.: 799 554 151

Místostarosta:

Asistentka starosty:
Lenka Máslová

Úřední hodiny:

David Neumann

Starosta: 
Ing. Martin Bělovský starosta@dolnidvur.cz

davidneumann.dd@gmail.com

obec@dolnidvur.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnidvur.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ DVŮR

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ DVŮR

Dolní Dvůr 78
543 42  DOLNÍ DVŮR
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10. Žádost o dotaci od KHK na zbudo-
vání nového technického zázemí obce.
Zbudování nového technického zázemí 
obce je jedním z dlouhodobých cílů 
obsažených ve Strategickém rozvojo-
vém dokumentu. Na realizaci tohoto 
projektu se pokusíme získat dotaci
z Královéhradeckého kraje.

Návrh usnesení č. 2025/8: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schva-
luje žádost o dotaci ve výši 1.200.000 
Kč z programu 25POVU1 – Program 
obnovy venkova vypsaného Králové-
hradeckým krajem.
Hlasování:Pro:7  Proti:0  Zdržel se:0
Usnesení č. 2025/8 bylo schváleno.

Pro zlepšení dopravní dostupnosti Dol-
ního Dvora jsme zajistili nový spoj
z Vrchlabí. 

Autobus bude jezdit každý pracovní 
den od 1. 2. 2025 v 18,35 h z Vrchlabí.

Spoj je zřízený na naši objednávku na 
zkušební období do konce letošního 
roku. Obsazenost spoje budeme spolu
s organizátorem dopravy pravidelně 
sledovat a vyhodnocovat. Věříme, že 
bude využívaný a bude možné ho 
zavést natrvalo.

Martin Bělovský
starosta obce Dolní Dvůr

Aktuální stav odpadového systému 

obce Dolní Dvůr

Smluvní partneři 

• TRANSPORT Trutnov, a. s. (směsný  
odpad, plast, papír, sklo)

• Marius Pedersen, a. s. (oleje, tuky,  
drobný kovový odpad, 
velkoobjemový a nebezpečný odpad)

• REMA Systém, a. s. (elektroodpad) 

• Farma Kout (bioodpad rostlinného  
původu)

Přehled sběrných nádob

• Popelnice směsný odpad 110 ℓ u  
nemovitostí          64 

• Sběrná místa: 
- Kontejner 1100 ℓ směsný odpad   12
- Kontejner 1100 ℓ plast      9
- Kontejner 1100 ℓ papír      3 

- Kontejner na sklo     6
- Kontejner 120 ℓ na oleje a tuky    3
- Kontejner 240 ℓdrobný kovový 

odpad         6

Služby zajišťované vlastními silami
a prostředky
- Odvoz směsného odpadu v případě, 

kdy nestačí sběrné nádoby
- Sběr biologického odpadu 

rostlinného původu včetně svozu 
(svoz od 1. 4. do 30. 10.)

Další informace k provozu odpadového 
systému (svozové dny apod.) jsou uve-
deny na webových stránkách obce.

Bilance roku 2024

Hmotnost směsného odpadu
Směsný odpad celkem              133,2 t 
(limit pro snížený poplatek za ukládání 
odpadu 170 kg na občana jsme překro-
čili již v červnu)

Náklady odpadového systému
• Pronájem sběrných nádob 39 651 Kč

• Svoz a likvidace
- Směsný hromadný        379 424 Kč
- Směsný popelnice         178 194 Kč
- Tříděný                          113 124 Kč
- Objemný a nebezpečný   41 233 Kč

Celkové náklady              751 715 Kč

Poznámky:
-  U pronájmu sběrných nádob využívá-

me v maximální možné míře bezplat-
ný pronájem EKO-KOM.

- Při odvozu směsného odpadu na 
skládku vlastními prostředky (v roce 
2024 celkem 44x) jsou do nákladů 
zahrnuty pouze skládkovací poplatky.

- Stejně tak u svozu bioodpadu nejsou 
započítány náklady spojené s odvo-
zem do kompostárny.

- Náklady na svoz a likvidaci tříděného 
odpadu jsou již sníženy o odměnu za 
zajištění míst zpětného odběru EKO-
KOM (128 648 Kč).

- Likvidace elektroodpadu je prováděna 
bezplatně.

Příjmy odpadového systému
Příjmy z poplatků (občané a majitelé 
rekreačních nemovitostí)   245 430Kč
Příjmy ze smluv (podnikatelé)
                 161 967 Kč
Celkové příjmy   407 397 Kč

Jak je vidět z uvedených údajů, odpado-
vý systém obce je i nadále ztrátový.
Za rok 2024 je tato ztráta 344 318 Kč. 

Pokud sledujete tyto články v delší 
časové řadě, víte, že náklady (tedy
i ztráta) neustále razantně narůstají.
Ve srovnání s rokem 2019, kdy byly 
půlmilionové, se tedy navýšily o celou 
polovinu.

Pro rok 2025 platí, že za snížený popla-
tek za komunální odpady 500 Kč/t 
můžeme na skládce uložit pouze 160 kg 
na jednoho občana. Co bude nad tento 
limit, bude zatíženo poplatkem, jehož 
dílčí základ činí 1.500 Kč/t. V porovná-
ní s loňským rokem je tedy limit o 10 kg 
na občana nižší a dílčí základ poplatku 
za uloženou tunu o 250 Kč vyšší. Cena 
za roční vyvážení popelnice 1x týdně 
roste z 2.477 Kč na 2.589 Kč, u kontej-
nerů z 23.399 Kč na 22.391 Kč. Celko-
vé skládkovné na skládce v Dolní Bran-
né vzrostlo z 3.061 Kč/t na 3.449 Kč/t. 
Od roku 2025 je navíc naše povinnost 
zajistit, aby nejméně 60 % z celkového 
množství odpadů bylo recyklovatel-
ných, což je v našich podmínkách neře-
šitelné.

Z uvedeného je zřejmé, že ekonomika 
(nejen) našeho odpadového systému se 
rok od roku zhoršuje, což není dlouho-
době udržitelné.

Na konci minulého roku proto zastupi-
telstvo obce schválilo navýšení poplat-
ku za odpady pro občany a majitele 
rekreačních nemovitostí, i smluvní 
sazby pro ubytovatele zapojené do 
systému. Občané a chalupáři platí od 
letoška základní sazbu poplatku ve výši 
1.200 Kč (namísto původních 750 Kč), 
současně byla zavedena 50% sleva pro 
seniory od 65 let a rozšířena stejná sleva 
i pro děti do 18 let. Výše smluvní úhra-
dy pro ubytovatele vychází nově ze 
sazby 350 Kč za lůžko a rok, dosud to 
bylo 200 Kč. Po vzájemné dohodě také 
z obecního systému komunálního odpa-
du vystoupil největší „dodavatel“ Tet-
řeví boudy.

Tyto úpravy nepochybně pomohou 
vylepšit ekonomickou bilanci systému 
tak, aby pár let byla ztráta únosnější. 
Vzhledem k výše uvedeným ekonomic-
kým údajům i cílům separace to je řeše-
ní na jednu stranu nutné, na druhou však 
dočasné, které nevyřeší odpadový sys-
tém jednou provždy. 

Odpadový systém jako jedna z nejvý-
znamnějších výdajových položek naše-
ho rozpočtu tak zůstane i nadále v cent-
ru pozornosti zastupitelstva obce. 
Kamerový systém na všech sběrných 
místech nám pomůže v ochraně systé-
mu před jeho zneužíváním a lajdáckostí 
některých z nás. Monitorování systé-
mu, zvážení koexistence soukromých
i komerčních subjektů v systému, 
správné nastavení sazeb a systému 
zpoplatnění – to všechno nás nepochyb-
ně čeká i v následujících letech.

Martin Bělovský, starosta
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vozních nákladů mateřské školy v Horním Lánově ve školním 
roce 2024/25.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/30 bylo schváleno.

17. Veřejnoprávní smlouva o zřízení společné
      jednotky požární ochrany
Legislativní řešení naší spolupráce s obcí Strážné v oblasti 
požární ochrany již neodpovídá platným předpisům. Byla 
proto připravena nová smlouva. Ve vztahu k zvýšení kvality 
práce našich hasičů se zvyšuje odměna od obce Strážné na 
25.000 Kč ročně.

Návrh usnesení č. 2024/31: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  uzavření Veřejno-schvaluje
právní smlouvy o zřízení společné jednotky požární ochrany
s obcí Strážné, 543 52 Strážné 129 IČO: 00580180. Znění 
dohody je v příloze zápisu.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/31 bylo schváleno.

18. Žádost o dotaci na provoz sdílených kol
Obec Dolní Dvůr se připojí k systému sdílených kol provozo-
vanému ve Vrchlabí a v Lánově. Předpokládané roční náklady 
jsou 101.640 Kč, dotace pokryje 75 % této ceny.

Návrh usnesení č. 2024/32: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  podání žádostischvaluje
o dotaci ve výši 76.230 Kč z programu Královéhradeckého 
kraje 25RRD04 Podpora městské mobility v Královéhradec-
kém kraji formou služby sdílených kol.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/32 bylo schváleno.

19. Dodatek č. 1 ke smlouvě na osobní asistenci
      s Diakonií Vrchlabí
Obec Dolní Dvůr uzavřela na základě usnesení č. 2024/9 
smlouvu o poskytování osobní asistence, která garantuje 
podmínky poskytování této služby. Dodatek č. 1 upravuje 
částku náhrady nákladů na zajištění služby na 168,58 Kč/h
a definuje také strop nákladů pečovatelské služby a osobní 
asistence na 190 Kč/obyvatele a rok.  

Návrh usnesení č. 2024/33: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Dodatek č. 1 schvaluje
Smlouvy o zajištění a poskytování osobní asistence pro obča-
ny obce Dolní Dvůr uzavřené dne 30. 5. 2024 s Diakonií ČCE 
– středisko Světlo ve Vrchlabí, se sídlem Komenského 616, 
543 01 Vrchlabí, IČO: 43464343 ve znění dle přílohy.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/33 bylo schváleno.

4. Dotační smlouva s Česko-německým fondem budouc-
nosti na 2. etapu obnovy starých německých hrobů na 
obecním hřbitově
Po úspěšné realizaci 1. etapy obnovy hrobů na obecním hřbi-
tově budeme v tomto roce pokračovat druhou etapou. Opět 
jsme získali dotaci s ČNFB, podílet na nákladech se bude
i Heimatkreis Hohenelbe.

Návrh usnesení č. 2025/2: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Smlouvu č. 3-24-schvaluje
13984 o poskytnutí příspěvku ve výši 200.000 Kč z prostřed-
ků Česko-německého fondu budoucnosti, nadačního fondu, 

Železná 24, 110 00 Praha 1, IČO: 67776841, na obnovu sta-
rých německých hrobů na obecním hřbitově – 2. etapa.
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/19 bylo schváleno.

5. Vyhodnocení nabídek na opravu mostu M13
Na výzvu zveřejněnou na obecních stránkách dne 19. 12. 
2024 jsme obdrželi celkem 4 nabídky. Jako nejvýhodnější 
byla vyhodnocena nabídka společnosti KAMPA – MARYN-
KA z Horní Branné.

Návrh usnesení č. 2025/3: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr uzavření smlouvy schvaluje 
se společností KAMPA-MARYNKA, s. r. o., 512 36 Horní 
Branná 435, IČO 26014998 na opravu mostu M13 s cenou 
1.324.232,17 Kč vč. DPH
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2025/3 bylo schváleno.

6. Žádost o individuální dotaci od KHK
    na opravu mostu M13
Na realizaci předchozího bodu se pokusíme získat individuál-
ní dotaci od KHK.
Návrh usnesení č. 2025/4: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  žádost o dotaci na schvaluje
individuální účel ve výši 600.000 Kč z programu 25RGI02 – 
Dotace na individuální účel – jednorázové akce vypsaného 
Královéhradeckým krajem.
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2025/4 bylo schváleno.

7. Obecně závazná vyhláška o společném
    školském obvodu
Usnesením 2024/28 byla schválena dohoda o vytvoření spo-
lečného školského obvodu s obcí Lánov a tato dohoda byla 
dne 17. 1. 2025 podepsána. Legislativní proces je třeba ještě 
završit vydáním příslušné obecně závazné vyhlášky.

Návrh usnesení č. 2025/5: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Obecně závaznou schvaluje
vyhlášku o společném školském obvodu uvedenou v příloze 
tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2025/5 bylo schváleno.

8. Požární řád obce
Při kontrole náležitostí požární ochrany obce bylo konstato-
váno, že nemáme odpovídající požární řád obce. Tento nedo-
statek napravujeme, legislativně je nutné vydat požární řád 
formou obecně závazné vyhlášky.

Návrh usnesení č. 2024/6: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Obecně závaznou schvaluje
vyhlášku – požární řád obce – uvedenou v příloze tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/6 bylo schváleno.

9. Dodatek č. 1 ke smlouvě s SFŽP  na dotaci
    na opravu mostu M11
Z důvodu termínového posunu při předkládání podkladů 
vyúčtování opravy mostu M11 je pro proplacení dotace třeba 
uzavřít dodatek ke smlouvě se SFŽP.
Návrh usnesení č. 2025/7: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr uzavření dodatku schvaluje 
č. 1 ke smlouvě č. 1220900060 o poskytnutí podpory ze Stát-
ního fondu životního prostředí České republiky, se sídlem 
Kaplanova 1931/1, 148 00 Praha 11, IČO 0020729. Text 
dodatku je uveden v příloze tohoto zápisu
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2025/7 bylo schváleno.



10. Žádost o dotaci od KHK na zbudo-
vání nového technického zázemí obce.
Zbudování nového technického zázemí 
obce je jedním z dlouhodobých cílů 
obsažených ve Strategickém rozvojo-
vém dokumentu. Na realizaci tohoto 
projektu se pokusíme získat dotaci
z Královéhradeckého kraje.

Návrh usnesení č. 2025/8: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schva-
luje žádost o dotaci ve výši 1.200.000 
Kč z programu 25POVU1 – Program 
obnovy venkova vypsaného Králové-
hradeckým krajem.
Hlasování:Pro:7  Proti:0  Zdržel se:0
Usnesení č. 2025/8 bylo schváleno.

Pro zlepšení dopravní dostupnosti Dol-
ního Dvora jsme zajistili nový spoj
z Vrchlabí. 

Autobus bude jezdit každý pracovní 
den od 1. 2. 2025 v 18,35 h z Vrchlabí.

Spoj je zřízený na naši objednávku na 
zkušební období do konce letošního 
roku. Obsazenost spoje budeme spolu
s organizátorem dopravy pravidelně 
sledovat a vyhodnocovat. Věříme, že 
bude využívaný a bude možné ho 
zavést natrvalo.

Martin Bělovský
starosta obce Dolní Dvůr

Aktuální stav odpadového systému 

obce Dolní Dvůr

Smluvní partneři 

• TRANSPORT Trutnov, a. s. (směsný  
odpad, plast, papír, sklo)

• Marius Pedersen, a. s. (oleje, tuky,  
drobný kovový odpad, 
velkoobjemový a nebezpečný odpad)

• REMA Systém, a. s. (elektroodpad) 

• Farma Kout (bioodpad rostlinného  
původu)

Přehled sběrných nádob

• Popelnice směsný odpad 110 ℓ u  
nemovitostí          64 

• Sběrná místa: 
- Kontejner 1100 ℓ směsný odpad   12
- Kontejner 1100 ℓ plast      9
- Kontejner 1100 ℓ papír      3 

- Kontejner na sklo     6
- Kontejner 120 ℓ na oleje a tuky    3
- Kontejner 240 ℓdrobný kovový 

odpad         6

Služby zajišťované vlastními silami
a prostředky
- Odvoz směsného odpadu v případě, 

kdy nestačí sběrné nádoby
- Sběr biologického odpadu 

rostlinného původu včetně svozu 
(svoz od 1. 4. do 30. 10.)

Další informace k provozu odpadového 
systému (svozové dny apod.) jsou uve-
deny na webových stránkách obce.

Bilance roku 2024

Hmotnost směsného odpadu
Směsný odpad celkem              133,2 t 
(limit pro snížený poplatek za ukládání 
odpadu 170 kg na občana jsme překro-
čili již v červnu)

Náklady odpadového systému
• Pronájem sběrných nádob 39 651 Kč

• Svoz a likvidace
- Směsný hromadný        379 424 Kč
- Směsný popelnice         178 194 Kč
- Tříděný                          113 124 Kč
- Objemný a nebezpečný   41 233 Kč

Celkové náklady              751 715 Kč

Poznámky:
-  U pronájmu sběrných nádob využívá-

me v maximální možné míře bezplat-
ný pronájem EKO-KOM.

- Při odvozu směsného odpadu na 
skládku vlastními prostředky (v roce 
2024 celkem 44x) jsou do nákladů 
zahrnuty pouze skládkovací poplatky.

- Stejně tak u svozu bioodpadu nejsou 
započítány náklady spojené s odvo-
zem do kompostárny.

- Náklady na svoz a likvidaci tříděného 
odpadu jsou již sníženy o odměnu za 
zajištění míst zpětného odběru EKO-
KOM (128 648 Kč).

- Likvidace elektroodpadu je prováděna 
bezplatně.

Příjmy odpadového systému
Příjmy z poplatků (občané a majitelé 
rekreačních nemovitostí)   245 430Kč
Příjmy ze smluv (podnikatelé)
                 161 967 Kč
Celkové příjmy   407 397 Kč

Jak je vidět z uvedených údajů, odpado-
vý systém obce je i nadále ztrátový.
Za rok 2024 je tato ztráta 344 318 Kč. 

Pokud sledujete tyto články v delší 
časové řadě, víte, že náklady (tedy
i ztráta) neustále razantně narůstají.
Ve srovnání s rokem 2019, kdy byly 
půlmilionové, se tedy navýšily o celou 
polovinu.

Pro rok 2025 platí, že za snížený popla-
tek za komunální odpady 500 Kč/t 
můžeme na skládce uložit pouze 160 kg 
na jednoho občana. Co bude nad tento 
limit, bude zatíženo poplatkem, jehož 
dílčí základ činí 1.500 Kč/t. V porovná-
ní s loňským rokem je tedy limit o 10 kg 
na občana nižší a dílčí základ poplatku 
za uloženou tunu o 250 Kč vyšší. Cena 
za roční vyvážení popelnice 1x týdně 
roste z 2.477 Kč na 2.589 Kč, u kontej-
nerů z 23.399 Kč na 22.391 Kč. Celko-
vé skládkovné na skládce v Dolní Bran-
né vzrostlo z 3.061 Kč/t na 3.449 Kč/t. 
Od roku 2025 je navíc naše povinnost 
zajistit, aby nejméně 60 % z celkového 
množství odpadů bylo recyklovatel-
ných, což je v našich podmínkách neře-
šitelné.

Z uvedeného je zřejmé, že ekonomika 
(nejen) našeho odpadového systému se 
rok od roku zhoršuje, což není dlouho-
době udržitelné.

Na konci minulého roku proto zastupi-
telstvo obce schválilo navýšení poplat-
ku za odpady pro občany a majitele 
rekreačních nemovitostí, i smluvní 
sazby pro ubytovatele zapojené do 
systému. Občané a chalupáři platí od 
letoška základní sazbu poplatku ve výši 
1.200 Kč (namísto původních 750 Kč), 
současně byla zavedena 50% sleva pro 
seniory od 65 let a rozšířena stejná sleva 
i pro děti do 18 let. Výše smluvní úhra-
dy pro ubytovatele vychází nově ze 
sazby 350 Kč za lůžko a rok, dosud to 
bylo 200 Kč. Po vzájemné dohodě také 
z obecního systému komunálního odpa-
du vystoupil největší „dodavatel“ Tet-
řeví boudy.

Tyto úpravy nepochybně pomohou 
vylepšit ekonomickou bilanci systému 
tak, aby pár let byla ztráta únosnější. 
Vzhledem k výše uvedeným ekonomic-
kým údajům i cílům separace to je řeše-
ní na jednu stranu nutné, na druhou však 
dočasné, které nevyřeší odpadový sys-
tém jednou provždy. 

Odpadový systém jako jedna z nejvý-
znamnějších výdajových položek naše-
ho rozpočtu tak zůstane i nadále v cent-
ru pozornosti zastupitelstva obce. 
Kamerový systém na všech sběrných 
místech nám pomůže v ochraně systé-
mu před jeho zneužíváním a lajdáckostí 
některých z nás. Monitorování systé-
mu, zvážení koexistence soukromých
i komerčních subjektů v systému, 
správné nastavení sazeb a systému 
zpoplatnění – to všechno nás nepochyb-
ně čeká i v následujících letech.

Martin Bělovský, starosta
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vozních nákladů mateřské školy v Horním Lánově ve školním 
roce 2024/25.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/30 bylo schváleno.

17. Veřejnoprávní smlouva o zřízení společné
      jednotky požární ochrany
Legislativní řešení naší spolupráce s obcí Strážné v oblasti 
požární ochrany již neodpovídá platným předpisům. Byla 
proto připravena nová smlouva. Ve vztahu k zvýšení kvality 
práce našich hasičů se zvyšuje odměna od obce Strážné na 
25.000 Kč ročně.

Návrh usnesení č. 2024/31: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  uzavření Veřejno-schvaluje
právní smlouvy o zřízení společné jednotky požární ochrany
s obcí Strážné, 543 52 Strážné 129 IČO: 00580180. Znění 
dohody je v příloze zápisu.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/31 bylo schváleno.

18. Žádost o dotaci na provoz sdílených kol
Obec Dolní Dvůr se připojí k systému sdílených kol provozo-
vanému ve Vrchlabí a v Lánově. Předpokládané roční náklady 
jsou 101.640 Kč, dotace pokryje 75 % této ceny.

Návrh usnesení č. 2024/32: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  podání žádostischvaluje
o dotaci ve výši 76.230 Kč z programu Královéhradeckého 
kraje 25RRD04 Podpora městské mobility v Královéhradec-
kém kraji formou služby sdílených kol.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/32 bylo schváleno.

19. Dodatek č. 1 ke smlouvě na osobní asistenci
      s Diakonií Vrchlabí
Obec Dolní Dvůr uzavřela na základě usnesení č. 2024/9 
smlouvu o poskytování osobní asistence, která garantuje 
podmínky poskytování této služby. Dodatek č. 1 upravuje 
částku náhrady nákladů na zajištění služby na 168,58 Kč/h
a definuje také strop nákladů pečovatelské služby a osobní 
asistence na 190 Kč/obyvatele a rok.  

Návrh usnesení č. 2024/33: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Dodatek č. 1 schvaluje
Smlouvy o zajištění a poskytování osobní asistence pro obča-
ny obce Dolní Dvůr uzavřené dne 30. 5. 2024 s Diakonií ČCE 
– středisko Světlo ve Vrchlabí, se sídlem Komenského 616, 
543 01 Vrchlabí, IČO: 43464343 ve znění dle přílohy.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/33 bylo schváleno.

4. Dotační smlouva s Česko-německým fondem budouc-
nosti na 2. etapu obnovy starých německých hrobů na 
obecním hřbitově
Po úspěšné realizaci 1. etapy obnovy hrobů na obecním hřbi-
tově budeme v tomto roce pokračovat druhou etapou. Opět 
jsme získali dotaci s ČNFB, podílet na nákladech se bude
i Heimatkreis Hohenelbe.

Návrh usnesení č. 2025/2: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Smlouvu č. 3-24-schvaluje
13984 o poskytnutí příspěvku ve výši 200.000 Kč z prostřed-
ků Česko-německého fondu budoucnosti, nadačního fondu, 

Železná 24, 110 00 Praha 1, IČO: 67776841, na obnovu sta-
rých německých hrobů na obecním hřbitově – 2. etapa.
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/19 bylo schváleno.

5. Vyhodnocení nabídek na opravu mostu M13
Na výzvu zveřejněnou na obecních stránkách dne 19. 12. 
2024 jsme obdrželi celkem 4 nabídky. Jako nejvýhodnější 
byla vyhodnocena nabídka společnosti KAMPA – MARYN-
KA z Horní Branné.

Návrh usnesení č. 2025/3: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr uzavření smlouvy schvaluje 
se společností KAMPA-MARYNKA, s. r. o., 512 36 Horní 
Branná 435, IČO 26014998 na opravu mostu M13 s cenou 
1.324.232,17 Kč vč. DPH
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2025/3 bylo schváleno.

6. Žádost o individuální dotaci od KHK
    na opravu mostu M13
Na realizaci předchozího bodu se pokusíme získat individuál-
ní dotaci od KHK.
Návrh usnesení č. 2025/4: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  žádost o dotaci na schvaluje
individuální účel ve výši 600.000 Kč z programu 25RGI02 – 
Dotace na individuální účel – jednorázové akce vypsaného 
Královéhradeckým krajem.
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2025/4 bylo schváleno.

7. Obecně závazná vyhláška o společném
    školském obvodu
Usnesením 2024/28 byla schválena dohoda o vytvoření spo-
lečného školského obvodu s obcí Lánov a tato dohoda byla 
dne 17. 1. 2025 podepsána. Legislativní proces je třeba ještě 
završit vydáním příslušné obecně závazné vyhlášky.

Návrh usnesení č. 2025/5: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Obecně závaznou schvaluje
vyhlášku o společném školském obvodu uvedenou v příloze 
tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2025/5 bylo schváleno.

8. Požární řád obce
Při kontrole náležitostí požární ochrany obce bylo konstato-
váno, že nemáme odpovídající požární řád obce. Tento nedo-
statek napravujeme, legislativně je nutné vydat požární řád 
formou obecně závazné vyhlášky.

Návrh usnesení č. 2024/6: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr  Obecně závaznou schvaluje
vyhlášku – požární řád obce – uvedenou v příloze tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/6 bylo schváleno.

9. Dodatek č. 1 ke smlouvě s SFŽP  na dotaci
    na opravu mostu M11
Z důvodu termínového posunu při předkládání podkladů 
vyúčtování opravy mostu M11 je pro proplacení dotace třeba 
uzavřít dodatek ke smlouvě se SFŽP.
Návrh usnesení č. 2025/7: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr uzavření dodatku schvaluje 
č. 1 ke smlouvě č. 1220900060 o poskytnutí podpory ze Stát-
ního fondu životního prostředí České republiky, se sídlem 
Kaplanova 1931/1, 148 00 Praha 11, IČO 0020729. Text 
dodatku je uveden v příloze tohoto zápisu
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2025/7 bylo schváleno.
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Kouzelná atmosféra a radostné 
chvíle
Vánoční období je vždy plné radosti, 
lásky a nezapomenutelných okamžiků
a ani rok 2024 nebyl výjimkou. V sobo-
tu podvečer 21. prosince se konalo tra-
diční hraní u vánočního stromu v Dol-
ním Dvoře se skupinou NaVáHuTě.

Přípravy na tuto událost začaly již něko-
lik týdnů před samotným večerem
a zapojili se do nich dobrovolníci z řad 
místních obyvatel i přespolních příz-
nivců. Vše začíná již před první advent-
ní nedělí zdobením a nakonec rozsvíce-
ním vánočního stromu na Rudném 
náměstí a pokračuje zajišťováním 
všeho potřebného pro zdárný průběh 
celé akce. Příjemnou tradicí se stalo,
že návštěvníci dostanou malý dáreček
v podobě perníčku s přáním jako každo-
roční upomínku na tuto akci. Někteří 
mají schovanou celou řadu už od úplné-
ho začátku konání tohoto setkání, tj. 15 
originálních přáníček (13x jsme se sešli 
osobně + 2x v covidové době jsme tato 
přáníčka spoluobčanům v Dolním 
Dvoře alespoň doručili).

Věřím, že konání této akce je důkazem 
toho, že tradice a komunita mají v dneš-
ním světě stále své místo a společně 
strávený čas je tou největší hodnotou, 
kterou si můžeme navzájem dát.

Děkuji členům skupiny NaVáHuTě za 
krásné hudební představení a skautům 
za Betlémské světlo. Děkuji všem, kteří 
se na přípravě a průběhu každoročně 
podílejí, jakož i za podporu obci Dolní 
Dvůr a SDH Dolní Dvůr. Děkuji prodá-
vajícím na jarmarku za jejich nádherné, 
ručně vyráběné a řemeslné produkty. 
Měli jsme tu čest přivítat mezi námi 
také stánek s výrobky ZŠ speciální
a praktické školy Diakonie CČE 
Vrchlabí. Hlavně děkuji všem návštěv-
níkům za dlouhodobou přízeň a těším 
se na další společné setkání.

Lenka Čermáková

Od pátku 13. září do neděle 15. září 
2024 vlivem deště, větru a podmáčené 
půdy popadaly stromy na elektrické 
vedení po celé obci Dolní Dvůr i ve 

Strážném. Více než 48 hodin jsme byli 
bez proudu i bez mobilního spojení. 
Naše jednotka hasičů na žádost starosty 
obce držela ve dvou družstvech pohoto-
vost a monitorovala stav vodních toků. 
Podle potřeby prováděla odstraňování 
spadlých stromů a ve Strážném prová-
děla odstranění naplaveného dřeva. 
Tato pohotovost trvala zhruba 60 hodin 
s použitím obou hasičských vozidel:

2x odstranění stromu přes vozovku ve 
Strážném
3x odstranění stromu přes vozovku
v Dolním Dvoře
1x čerpání vody ze sklepa penzionu 
Maty v Dolním Dvoře (cca 100 cm 
vody)
1x čerpání vody ze sklepa hotelu Vltava 
ve Strážném (cca 150 cm vody)

Dále bylo odstraněno dalších asi 20–30 
spadlých stromů při monitoringu obce.

5. října proběhla soutěž o Pohár starosty 
okrsku č. 8 v Prostředním Lánově, která 
se běžela jako požární útok, ale dle 
regulí požárního sportu. Přestože tento 
typ útoku pravidelně netrénujeme, 
skončili jsme na krásném 4. místě.

V sobotu 26. října jsme provedli pod-
zimní sběr železného šrotu.

2. listopadu jsme na žádost KOPIS 
hasičského záchranného systému vyjeli 
do Strážného k likvidaci spadlého stro-
mu na vysokém napětí.

27. prosince jsme na žádost KOPIS 
vyjeli k požáru rekreačního objektu
v obci Strážné. Po dohodě s velitelem 
zásahu jsme pomáhali s hasebními 
pracemi a rozebíráním konstrukce. 
Dále byla jednotka v 6členném složení 
ponechána na místě jako dohled.

25. ledna jsme pořádali výroční valnou 
hromadu SDH Dolní Dvůr na Chatě 
MATY u p. Čermáka. Tímto bych mu 
chtěl ještě jednou poděkovat za propůj-
čení chaty. Na VVH přijali pozvání 
kolegové z Čisté v Krkonoších a z Dolní 
Branné a starosta naší obce p. Bělov-
ský. Všem zúčastněným děkuji.

Za SDH Dolní Dvůr
velitel Milan Přívratský

Protože jsme nepočítali ročníky této 
akce, nevíme, byl-li tento šestý či sed-
mý. Každopádně nás velice těší, že má 
stále velkou návštěvnost. Podobně jako 
tomu bylo i v minulých ročnících, byl
i ten letošní 29. prosince koncertem 
dobročinným. Jako konkrétní cíl naší 

charity byl vybrán Jára Klika, jehož 
příběh je ve Vrchlabí a okolí znám
a který podstoupil závažnou operaci za 
2,5 milionu korun. Byť se částka na 
samotný zákrok již ve Vrchlabí vybrala, 
bylo nutné pokrýt další výdaje souvise-
jící s pooperační péčí, například speci-
ální výživu či prostředky k bydlení jeho 
matky, která ho opatruje. Připojila se
k nám i Škoda Auto, a. s., která vybrala 
další peníze pro tyto účely. 

Celou akci iniciovala Lenka Čermáko-
vá a tímto jí chci poděkovat. Další vděk 
patří Lence Máslové, Milušce Neuman-
nové a manželům Homolovým, kteří 
vždy rádi a ochotně pomáhají s přípra-
vou koncertů. Dále pak starostovi obce 
Dolní Dvůr, který propůjčil kostelní 
prostory zdarma a za obec přispěl část-
kou 5 tisíc korun. Celý výtěžek 10 000 
Kč jsme poslali mamince do Drážďan. 
Těšíme se na další ročník netradičního 
vánočního koncertu a děkujeme všem, 
kteří tam s námi zažili úžasnou atmo-
sféru a přispěli na dobrou věc.

Těsně před vydáním zpravodaje nám 
bohužel dorazila smutná zpráva, že Jára 
navzdory úsilí všech, svůj boj s nemocí 
ve čtvrtek 13. 3. prohrál.

Tichou vzpomínku bych chtěla věnovat 
Krakonošovi Lubošovi, který pravidel-
ně a rád navštěvoval vánoční koncerty
a Dolní Dvůr obecně. Tímto se s ním 
loučíme, neboť dne 31. ledna 2025 nás 
náš pán hor opustil.

Nikola Bílá, Filip Šnajdr

V roce 2025 dovršili svá významná 
životní jubilea (uvádíme 60, 65, 70,...).
paní Tryznová Petra
pan Horák Martin
pan Dufek Roman
pan Novotný Stanislav

Ráda bych popřála všem oslavencům 
jménem obce Dolní Dvůr vše nejlepší, 
mnoho zdraví a štěstí.

Lenka Máslová

DĚNÍ V OBCI

 Krakonoš Lubomír Kočíb.

35

Objektivem z Dolního Lánova

Objektivem z Dolního Dvora

Zpivaní u vánočního
stromu 23. 12. 2024.

Pohřeb paní Černé z Prostředního Lánova
na hřbitově v Dolním Lánově 10. 1. 2025.

Rekonstrukce umyvárny v MŠ Dolní Lánov.

Hraní u vánočního stromu - skupina NáVáHuTě.

Hraní u vánočního stromu.

Hraní u vánočního stromu. Vánoční koncert v kostele sv. Josefa.

Odvodnění školy v Dolním Lánově.

Setkání seniorů
3. 12. 2024.

Divadelní představení
16. 2. 2025.

Sál ozdobily také obrázky dětí ze ZŠ,
za což jim myslivci srdečně děkují.

Ve věku 81 let zemřela 23. února 
pokračovatelka proslulé zvo-
nařské dílny v Brodku u Přero-
va, paní Marie Tomášková-Dytrychová. Její 
zvony najdete nejen v Čechách a na Slovensku, 
ale i v Polsku, na Ukrajině, v Japonsku, Austrá-
lii a USA. 

Říkávala, že je jedno, zda děláte zvon pro
papeže či zvoneček pro babičku, ale že hlavní 
je vyrábět ho s láskou. Její díla putovala napří-
klad do věže katedrály svatého Víta v Praze
a za papežem Janem Pavlem II. V kostele ve 
slovenském Bardejově pak visí největší zvon 
vyrobený na našem území po I. světové válce, 
vážící čtyři tuny, který rovněž pochází z bro-
decké dílny.

Původně provozoval Josef Dytrych, otec
zvonařky, pražírnu kávy. Zvony ho však vždy
fascinovaly. Jeho žena Laetitia vzpomínala
na chvíli, kdy její muž šel kolem kostela v Brod-
ku a všiml si náhlého ticha - tehdy v létě 1949 
pukl poslední tamní zvon. Josef Dytrych se 
poté začal věnovat zvonařství. V roce 1950 
založil dílnu, kterou po jeho smrti roku 1965 
převzala manželka Laetitia a posléze dcery 
Marcela a hlavně Marie. Ta se roku 1985 chopi-
la vedení dílny. V roce 2024 toto pracoviště 
vyrobilo šest desítek kostelních zvonů. V díle 
známé zvonařky pokračuje její dcera Leticie
Vránová-Dytrychová. 

Zdroj: Deník Blesk, Ivan D. Hladík,
26. 2. 2025 a iDNES.cz, 25. 2. 2025

Připravila Karolina Boková

Zesnula autorka
dolnodvorské zvonkohry 
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Kouzelná atmosféra a radostné 
chvíle
Vánoční období je vždy plné radosti, 
lásky a nezapomenutelných okamžiků
a ani rok 2024 nebyl výjimkou. V sobo-
tu podvečer 21. prosince se konalo tra-
diční hraní u vánočního stromu v Dol-
ním Dvoře se skupinou NaVáHuTě.

Přípravy na tuto událost začaly již něko-
lik týdnů před samotným večerem
a zapojili se do nich dobrovolníci z řad 
místních obyvatel i přespolních příz-
nivců. Vše začíná již před první advent-
ní nedělí zdobením a nakonec rozsvíce-
ním vánočního stromu na Rudném 
náměstí a pokračuje zajišťováním 
všeho potřebného pro zdárný průběh 
celé akce. Příjemnou tradicí se stalo,
že návštěvníci dostanou malý dáreček
v podobě perníčku s přáním jako každo-
roční upomínku na tuto akci. Někteří 
mají schovanou celou řadu už od úplné-
ho začátku konání tohoto setkání, tj. 15 
originálních přáníček (13x jsme se sešli 
osobně + 2x v covidové době jsme tato 
přáníčka spoluobčanům v Dolním 
Dvoře alespoň doručili).

Věřím, že konání této akce je důkazem 
toho, že tradice a komunita mají v dneš-
ním světě stále své místo a společně 
strávený čas je tou největší hodnotou, 
kterou si můžeme navzájem dát.

Děkuji členům skupiny NaVáHuTě za 
krásné hudební představení a skautům 
za Betlémské světlo. Děkuji všem, kteří 
se na přípravě a průběhu každoročně 
podílejí, jakož i za podporu obci Dolní 
Dvůr a SDH Dolní Dvůr. Děkuji prodá-
vajícím na jarmarku za jejich nádherné, 
ručně vyráběné a řemeslné produkty. 
Měli jsme tu čest přivítat mezi námi 
také stánek s výrobky ZŠ speciální
a praktické školy Diakonie CČE 
Vrchlabí. Hlavně děkuji všem návštěv-
níkům za dlouhodobou přízeň a těším 
se na další společné setkání.

Lenka Čermáková

Od pátku 13. září do neděle 15. září 
2024 vlivem deště, větru a podmáčené 
půdy popadaly stromy na elektrické 
vedení po celé obci Dolní Dvůr i ve 

Strážném. Více než 48 hodin jsme byli 
bez proudu i bez mobilního spojení. 
Naše jednotka hasičů na žádost starosty 
obce držela ve dvou družstvech pohoto-
vost a monitorovala stav vodních toků. 
Podle potřeby prováděla odstraňování 
spadlých stromů a ve Strážném prová-
děla odstranění naplaveného dřeva. 
Tato pohotovost trvala zhruba 60 hodin 
s použitím obou hasičských vozidel:

2x odstranění stromu přes vozovku ve 
Strážném
3x odstranění stromu přes vozovku
v Dolním Dvoře
1x čerpání vody ze sklepa penzionu 
Maty v Dolním Dvoře (cca 100 cm 
vody)
1x čerpání vody ze sklepa hotelu Vltava 
ve Strážném (cca 150 cm vody)

Dále bylo odstraněno dalších asi 20–30 
spadlých stromů při monitoringu obce.

5. října proběhla soutěž o Pohár starosty 
okrsku č. 8 v Prostředním Lánově, která 
se běžela jako požární útok, ale dle 
regulí požárního sportu. Přestože tento 
typ útoku pravidelně netrénujeme, 
skončili jsme na krásném 4. místě.

V sobotu 26. října jsme provedli pod-
zimní sběr železného šrotu.

2. listopadu jsme na žádost KOPIS 
hasičského záchranného systému vyjeli 
do Strážného k likvidaci spadlého stro-
mu na vysokém napětí.

27. prosince jsme na žádost KOPIS 
vyjeli k požáru rekreačního objektu
v obci Strážné. Po dohodě s velitelem 
zásahu jsme pomáhali s hasebními 
pracemi a rozebíráním konstrukce. 
Dále byla jednotka v 6členném složení 
ponechána na místě jako dohled.

25. ledna jsme pořádali výroční valnou 
hromadu SDH Dolní Dvůr na Chatě 
MATY u p. Čermáka. Tímto bych mu 
chtěl ještě jednou poděkovat za propůj-
čení chaty. Na VVH přijali pozvání 
kolegové z Čisté v Krkonoších a z Dolní 
Branné a starosta naší obce p. Bělov-
ský. Všem zúčastněným děkuji.

Za SDH Dolní Dvůr
velitel Milan Přívratský

Protože jsme nepočítali ročníky této 
akce, nevíme, byl-li tento šestý či sed-
mý. Každopádně nás velice těší, že má 
stále velkou návštěvnost. Podobně jako 
tomu bylo i v minulých ročnících, byl
i ten letošní 29. prosince koncertem 
dobročinným. Jako konkrétní cíl naší 

charity byl vybrán Jára Klika, jehož 
příběh je ve Vrchlabí a okolí znám
a který podstoupil závažnou operaci za 
2,5 milionu korun. Byť se částka na 
samotný zákrok již ve Vrchlabí vybrala, 
bylo nutné pokrýt další výdaje souvise-
jící s pooperační péčí, například speci-
ální výživu či prostředky k bydlení jeho 
matky, která ho opatruje. Připojila se
k nám i Škoda Auto, a. s., která vybrala 
další peníze pro tyto účely. 

Celou akci iniciovala Lenka Čermáko-
vá a tímto jí chci poděkovat. Další vděk 
patří Lence Máslové, Milušce Neuman-
nové a manželům Homolovým, kteří 
vždy rádi a ochotně pomáhají s přípra-
vou koncertů. Dále pak starostovi obce 
Dolní Dvůr, který propůjčil kostelní 
prostory zdarma a za obec přispěl část-
kou 5 tisíc korun. Celý výtěžek 10 000 
Kč jsme poslali mamince do Drážďan. 
Těšíme se na další ročník netradičního 
vánočního koncertu a děkujeme všem, 
kteří tam s námi zažili úžasnou atmo-
sféru a přispěli na dobrou věc.

Těsně před vydáním zpravodaje nám 
bohužel dorazila smutná zpráva, že Jára 
navzdory úsilí všech, svůj boj s nemocí 
ve čtvrtek 13. 3. prohrál.

Tichou vzpomínku bych chtěla věnovat 
Krakonošovi Lubošovi, který pravidel-
ně a rád navštěvoval vánoční koncerty
a Dolní Dvůr obecně. Tímto se s ním 
loučíme, neboť dne 31. ledna 2025 nás 
náš pán hor opustil.

Nikola Bílá, Filip Šnajdr

V roce 2025 dovršili svá významná 
životní jubilea (uvádíme 60, 65, 70,...).
paní Tryznová Petra
pan Horák Martin
pan Dufek Roman
pan Novotný Stanislav

Ráda bych popřála všem oslavencům 
jménem obce Dolní Dvůr vše nejlepší, 
mnoho zdraví a štěstí.

Lenka Máslová

DĚNÍ V OBCI

 Krakonoš Lubomír Kočíb.
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Objektivem z Dolního Lánova

Objektivem z Dolního Dvora

Zpivaní u vánočního
stromu 23. 12. 2024.

Pohřeb paní Černé z Prostředního Lánova
na hřbitově v Dolním Lánově 10. 1. 2025.

Rekonstrukce umyvárny v MŠ Dolní Lánov.

Hraní u vánočního stromu - skupina NáVáHuTě.

Hraní u vánočního stromu.

Hraní u vánočního stromu. Vánoční koncert v kostele sv. Josefa.

Odvodnění školy v Dolním Lánově.

Setkání seniorů
3. 12. 2024.

Divadelní představení
16. 2. 2025.

Sál ozdobily také obrázky dětí ze ZŠ,
za což jim myslivci srdečně děkují.

Ve věku 81 let zemřela 23. února 
pokračovatelka proslulé zvo-
nařské dílny v Brodku u Přero-
va, paní Marie Tomášková-Dytrychová. Její 
zvony najdete nejen v Čechách a na Slovensku, 
ale i v Polsku, na Ukrajině, v Japonsku, Austrá-
lii a USA. 

Říkávala, že je jedno, zda děláte zvon pro
papeže či zvoneček pro babičku, ale že hlavní 
je vyrábět ho s láskou. Její díla putovala napří-
klad do věže katedrály svatého Víta v Praze
a za papežem Janem Pavlem II. V kostele ve 
slovenském Bardejově pak visí největší zvon 
vyrobený na našem území po I. světové válce, 
vážící čtyři tuny, který rovněž pochází z bro-
decké dílny.

Původně provozoval Josef Dytrych, otec
zvonařky, pražírnu kávy. Zvony ho však vždy
fascinovaly. Jeho žena Laetitia vzpomínala
na chvíli, kdy její muž šel kolem kostela v Brod-
ku a všiml si náhlého ticha - tehdy v létě 1949 
pukl poslední tamní zvon. Josef Dytrych se 
poté začal věnovat zvonařství. V roce 1950 
založil dílnu, kterou po jeho smrti roku 1965 
převzala manželka Laetitia a posléze dcery 
Marcela a hlavně Marie. Ta se roku 1985 chopi-
la vedení dílny. V roce 2024 toto pracoviště 
vyrobilo šest desítek kostelních zvonů. V díle 
známé zvonařky pokračuje její dcera Leticie
Vránová-Dytrychová. 

Zdroj: Deník Blesk, Ivan D. Hladík,
26. 2. 2025 a iDNES.cz, 25. 2. 2025

Připravila Karolina Boková

Zesnula autorka
dolnodvorské zvonkohry 
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Pohled od staré vodárny v Dolním Lánově k horám. Foto Lubomír Sklenár.

Vážení čtenáři, milí účastníci naší soutěže, v letošním 10. ročníku to dlouho vypadalo, že budou účastníci jen dva. Mnula jsem si 
ruce – výborně, ušetříme na odměnách! Ale nakonec se jich přeci jen sešlo víc, a to 8 zarputilých soutěžících. A jelikož se tentokrát 
zúčastnili jen 3 borci z Lánova a 5 (!) z Dolního Lánova, myslím, že je na čase vážně si pohovořit s dolnolánovským panem 
starostou o sponzoringu☺

Péťa Hartmanová z MAS Krkonoše, která sídlí nad infocentrem, si 18. února řádně vyhrnula rukávy a vylosovala čísla 2, 5 a 8,
to znamená tyto výherce:

 Míša Kučerová z Prostředního Lánova

 Elenka Hájková z Dolního Lánova

 Viktor Kulich – vnuk Vocáskových z Horního Lánova

Gratulujeme Míše, Elence a Viktorovi k výhře. Malý dárek je ale v infocentru připraven pro všechny sněhotvorce! Takže pokud 
jste tak dosud neučinili, přijďte si pro svou výhru nebo dáreček za účast.

Příští zimu s vámi opět počítám, připravte si příslušné nástroje a tlusté palčáky, opatřete uhlí, hrnce, mrkve a jiné součásti šatníku 
lánovských sněhoušků! 

Karolina Boková

Výsledek soutěže Lánovský sněhulák 2025

VÝHERCE Míša Kučerová
z Prostředního Lánova.

VÝHERCE Elenka Hájková
z Dolního Lánova.

VÝHERCE Viktor Kulich
z Horního Lánova.

Maxík Janků
z Dolního Lánova.

Nikolka Máslová
z Dolního Lánova.

Natálie Tomíčková
z Dolního Lánova.

Lucinka Janků
z Dolního Lánova.

Helena Anastázie Kracíková
z Prostředního Lánova.


